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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد نسبت به اجرای فاز دوم کنترل و نظارت تصاویر ترافیکی و تکمیل شبکه زیرساخت فیبر نوری 
شهر قدس با برآورد اولیه 13/000/000/000 ریال از طریق مناقصه عمومی و عقد پیمان با پیمانکار حائز صلاحیت 

)شرکتهای دارای گواهی صلاحیت و گواهینامه های لازم مرتبط موضوع مناقصه(اقدام نماید .
متقضایان میتوانند ظرف مدت 10 روز کاری از تاریخ چاپ نوبت دوم آگهی که به فاصله یک هفته از نوبت 
اول چاپ خواهد شد با مراجعه به امور قراردادهای شهرداری واقع در: شهر قدس ، بلوار انقلاب اسلامی ، 
ساختمان مرکزی شهرداری شهر قدس ، طبقه دوم با ارائه معرفی نامه نسبت به دریافت و تحویل اوراق 

مناقصه اقدام نمایند .
- خرید اوراق مناقصه به مبلغ 500/000 ریال قابل واریز به حساب 0105708298000 بانک ملی شعبه شهر قدس 
- سپرده شرکت در مناقصه معادل 5% برآورد اولیه به مبلغ650/000/000 ریال  و به صورت سپرده نقدی یا 

ضمانتنامه معتبر بانکی میباشد .
- سپرده نفرات اول تا سوم تا زمان انعقادقرارداد مسترد نمیگردد. 

- شهرداری در رد یا قبول پیشنهاد ها مختار است .
- هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه است .

- متقاضیان قبل از دریافت اسناد ملزم به دریافت تاییدیه ارزیابی HSEاز اداره آموزش شهرداری میباشند . 
- سایر جزئیات در اسناد مناقصه قید گردیده است.            

- تاریخ چاپ نوبت اول 98/4/22 و تاریخ چاپ نوبت دوم : 98/4/29 

در نظر دارد به استناد مجوز شورای اسلامی نصیر شهر اجرای پروژه پارک تپه دوقلو را 

با اعتباری تا سقف ده میلیارد ریال از محل اعتبارات داخلی و از طریق برگزاری مناقصه 

عمومی به پیمانکار واجد شرایط و دارای گواهینامه صلاحیت و رتبه بندی از معاونت برنامه 

ریزی و نظارت راهبردی ریاست جمهوری واگذار نماید . لذا از کلیه متقاضیان دعوت به عمل 

می آید از تاریخ انتشار آگهی نوبت دوم جهت دریافت اسناد مناقصه و ارائه اسناد و مدارک 

شرکت و رزومه کاری به امور مالی شهرداری نصیر شهر مراجعه و پیشنهادهای خود را 

حداکثر تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 1398/05/08 به دبیرخانه شهرداری تحویل 

نمایند .ضمنا هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد . 

- داشتن حداقل پایه 5 رشته ابنیه جهت شرکت در مناقصه الزامیست . 

- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است . 

- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد . 

تاریخ چاپ نوبت اول 1398/04/22   تاریخ چاپ نوبت دوم 1398/04/29 

شهرداری شهر قدس

شهرداری نصیر شهر

روابط عمومی شهرداری شهر قدس 

حسین رنجی - شهردار نصیرشهر 

آگهی مناقصه عمومی )نوبت اول(

آگهی مناقصه عمومی )نوبت اول(

بسمه تعالی
در دنیای پیچیده امروز و مرحله گذر از سنت به دوران جدید سرنوشت افراد یک جامعه بیش از پیش به هم گره خورده 
است و با توجه به معضلات حاصل از تغییر سبک و ذائقه زندگی، متاسفانه شاهد افزایش آمارهای مربوط به مشکلات و معضلات  
اجتماعی مانند فقر، بیکاری، جرم، مصرف مواد مخدر، طلاق، خشونت و... هستیم، نیاز به توسعه و ترویج دیدگاه مددکارانه و 
نهضت مددکاری برای رویارویی کارساز با این معضلات و مشکلات از بدو تشکیل نظام مقدس جمهوری اسلامی احساس     می 
شد و در همین راستا و به همت شهید والا مقام دکتر محمد علی فیاض بخش سازمان بهزیستی کشور جهت تحقق مفاد اصول 
21 و 29 قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران بنیان یافت تا در زمینه حمایت از خانواده های بی سرپرست و نیازمند و ارائه خدمات 
مختلف به کودکان و تدارک امکانات پیشگیری و توان بخشی حرفه ای و اجتماعی معلولین جسمی و روانی و تجدید تربیت 
منحرفین اجتماعی و حمایت و نگهداری از کودکان و اطفال بی سرپرست و معلولین غیر قابل توانبخشی و سالمندان نیازمند و 
آموزش نیروی انسانی ارائه دهنده خدمات  بهزیستی و توان بخشی و تأمین موجبات تشویق، جلب مشارکت و فعالیت گروه های 

داوطلب و مؤسسات غیر دولتی فعالیت نماید .
امروز و در چهلمین سال پیروزی انقلاب اسلامی سازمان بهزیستی با شعار به زیستن در گام دوم ، شفافیت ، توانمند سازی ، ارتقاء 
سلامت اجتماعی و با بهره گیری مناسب از امکانات و تجربیات بخش های غیردولتی و توسعه خیر جمعی توانسته است گسترده 
ترین شبکه خدمات اجتماعی را در سراسر کشور توسعه دهد و با حرکت بر مدار منویات مقام معظم رهبری و تدابیر دولت تدبیر و 
امید هر چه بیشتر و بهتر در مسیر ایجاد بستر مناسب جهت آسیب زدایی و ایجاد نشاط و شادی در جامعه گام بر دارد که بی تردید 

همیاری و همکاری کلیه دستگاههای دولتی در تحقق اهداف عالیه مد نظر مورد انتظار است .
اینجانب ضمن گرامیداشت یاد وخاطره شهید فیاض بخش و تمامی خادمین محرومین و نیازمندان ، هفته بهزیستی را به همه 
مهرورزان فداکار بهزیستی، صمیمانه تبریک و تهنیت عرض می نمایم و از تمامی خیرین همیار بهزیستی ، مدیران ، کارشناسان و 
مددکاران دلسوز و نوع دوست بهزیستی که رسالتی سنگین و حرفه ای جهت خدمت به شریف ترین اقشار جامعه را بر عهده گرفته 

اند صمیمانه تقدیر و تشکر نموده و از درگاه خداوند تبارک و تعالی برای همگان آرزوی سلامتی و موفقیت دارم.

پیام استاندار قم به مناسبت هفته بهزیستی 

دکتر بهرام سرمست - استاندار قم

پیام تبریک

سرت را بالا بگیر سردار!لبخند بزن...

این روزها،ظریف واقعا تنهاست؟

 سخنگوی شورای نگهبان:

اگر قانون اجرا شود نگران میزان مشارکت نخواهیم بود

وزیر کشور: 

مساله دارها وارد عرصه انتخابات نشوند

معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد

انسجام ملی؛  باطل السحر 
تهدیدات داخلی و خارجی
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 رئیس شورای عالی استانها با اشاره به برنامه های تحولی در قوه 
قضائیه، گفت: از قوه قضائیه می خواهیم که عرصه را برای تسویه 
حساب های جناحی و برخوردهای سلیقه ای و غیرمرسوم ببندند 
و با توجه به جایگاه رفیع شوراها در قانون اساسی حرمت و منزلت 
این نهاد عمومی مردمی را بیش از پیش پاس داشته و تقویت کنند.
مرتضی الویری روز پنجشنبه در بیستمین اجلاس سراسری شورای 

عالی استان ها با تاکید بر ضرورت منابع پایدار برای مدیریت ...

وزیر دفاع در واکنش به تهدیدات اخیر رژیم صهیونیستی گفت: 
هر دشمنی در هر سطحی قصد تجاوز به حریم و تمامیت ارضی 
کشور مقدس ایران را داشته باشد با پاسخ قاطع، دندان شکن و 
پشیمان کننده رو به رو می شود. امیر سرتیپ »امیر حاتمی« تهدید 
اخیر نخست وزیر رژیم اشغالگر قدس را مصداق آشکار و صریح 
نقض بند 4 ماده 2 منشور سازمان ملل متحد در عدم تهدید و توسل 

به زور علیه سایر کشورهای عضو سازمان ملل متحد...

رئیس شورای عالی استانها:

 قوه قضائیه مقابل تسویه 
حساب های جناحی را بگیرد 

وزیر دفاع در واکنش به تهدید صهیونیست ها:

متجاوزان با پاسخ دندان شکن
 و پشیمان کننده روبه رومی شوند
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جواد شاکر آرانی معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم با اشاره به اجرای 
طرح آمارگیری فرهنگ رفتاری خانوارهای ایرانی عنوان کرد: قمی ها در مطالعه و همچنین مصرف 
فست فود رتبه اول و در ورزش و تماشای تلویزیون رتبه آخر کشور را دارند.جواد شاکر آرانی در 
جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم  اظهارداشت :مرکز آمار کشور در حوزه های مختلف اقدام 
به تهیه آمار می کند که یکی از حوزه ها بحث فرهنگ است.شاکر آرانی افزود: این مرکز با اجرای 
طرح آمارگیری فرهنگ رفتاری خانوارهای ایرانی، به سمت اندازه گیری شاخص فرهنگ با توجه 
به رفتار خانواده ها رفته است.وی اظهار کرد: این طرح انجام و نتیجه آن در سال 96 ارائه شد که 
با استفاده از نظرات کارشناسان طراحی و بر اساس مستندات علمی انجام شده است.معاون آمار و 

اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم بیان کرد:تفکرات و سلایق مخاطبان ...

معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: طرح جامع توسعه حرم مطهر 
امامزاده موسی مبرقع )ع( به تصویب رسیده است و این بقعه به عنوان سومین قطب زیارتی در 
قم تبدیل می شود. حجت الاسلام یوسف احمدی  با اشاره به نقش و جایگاه امامزاده موسی مبرقع 
)ع( افزود: با تعیین حرم این امامزاده به عنوان سومین قطب زیارتی قم، بودجه ای برای توسعه آن 
در نظر گرفته شده است.وی با اشاره به تصویب طرح جامع توسعه حرم امام موسی مبرقع )ع( 
ادامه داد: تملک بسیاری از واحدهای مسکونی و صنفی اطراف حرم مطهر بر اساس طرح جامع 
توسط شهرداری انجام شده است که با تکمیل آن، شاهد توسعه صحن ها، شبستان ها و همچنین 
پارکینگ های حرم مطهر امامزاده مبرقع خواهیم بود.معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه 

قم، افزود: در طرح جامع حرم امام زاده موسی مبرقع )ع(، ساخت حوزه علمیه در کنار ...

معاون سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم اعلام کرد

قمی ها رتبه اول مطالعه
 و مصرف فست فود کشور 

معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم :

امامزاده موسی مبرقع )ع( به سومین 
قطب زیارتی قم تبدیل می شود
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بین اصولگرایان و اصلاح طلبان 
دیوار بتنی وجود ندارد

مرتضی حاجی:

* کناره گرفتن از انتخابات به نفع اصلاح طلبان نیست
* پایگاه رای اصلاح طلبان نسبت به دیگران بالاتر است 
* اتهام زنی ها به بهانه پرونده نجفی غیر اخلاقی است
* اصلاح طلبان احساس مادری به انقلاب دارند
* ترامپ آدم قابل مذاکره ای نیست

سیاست ارز ترجیحی کارایی خود را ازدست داده است

ارز ترجیحی و ضرورت سناریوهای جایگزین

وجود ۳2۰ هزار حلقه غیرمجاز در کشور 

 دولت سالانه میلیون ها دلار ارز ترجیحی به واردات 
کالاهای اساسی اختصاص می دهد، اما عدم دستیابی 
به ابتدایی ترین اهداف، یعنی ثبات قیمت ها و حمایت از 
اقشار آسیب پذیر اجرای سناریوهای دیگری را ضروری 

کرده است. طبق دیدگاه کارشناسان اقتصادی، سیاست 
اختصاص ارز ترجیحی به واردات کالاهای اساسی از ابتدای 
سال 1397 پیگیری شده و در مرداد ماه 1397 با معرفی 25 

قلم کالا به عنوان کالاهای اساسی...

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه برگزاری انتخابات آزاد و سالم، جامعه با نشاطی را به همراه داشته و دشمنان 
کشور را مایوس می کند، گفت: در انتخابات اسفند امسال دشمنانی را که دندان ها تیز کردند، مایوس می کنیم. اسحاق 
جهانگیری روز پنجشنبه در آئین اختتامیه همایش فرمانداران سراسر کشور خطاب به فرمانداران افزود: کار شما فرمانداران 
کار مهم و سرنوشت سازی است و باید به وظیفه قانونی خود عمل کنید. مقام معظم رهبری فرمودند رأی حق الناس است و 

باید قانونمند از رأی مردم حراست کنیم و امین مردم باشیم...

* فریاد ها علیه وزارت نفت، فریاد امثال بابک زنجانی ها است 
* هنر مدیران کشف و خلق فرصت از دل تحریم ها است
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عکس: مرضیه سلیمانی
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شکست آمریکا در آژانس
آمریکا در پی اقدام ایران درباره کاهش تعهدات خود در 
چارچوب برجام،شورای حکام آژانس را به جلسه اضطراری 
فراخواند.جلسه ای که بدون نتیجه ملموس پایان یافت.اما 
آمریکا با کدام هدف،قصد دارد پرونده ایران را دوباره  در 
شورای حکام مطرح کند و نتیجه جلسه روزچهارشنبه  

چگونه قابل ارزیابی است؟این نوشتار پاسخهایی کوتاه دربردارد.۱-اساس نامه آژانس ،این 
امکان را برای شورای حکام فراهم می کند که موضوعات مرتبط با صلح و امنیت بین 
المللی را به شورای امنیت ارجاع دهد..آژانس در سال ۸۴موضوع هسته ای ایران را به 
شورای امنیت ارجاع داد.آمریکا قصد دارد این فرایند را بار دیگر تکرار کند.۲-ایران و ۶ 
حکومت،در تیر۹۴به توافق جامع هسته ای دست یافتند و شورای امنیت در چارچوب 
قطعنامه ای آن را تایید کرد.ترامپ،در اردیبهشت۹۷ آمریکا را از برجام خارج کرد و از آن 
هنگام بر دیگر حکومتها برای نقض برجام فشار آورده است.ایران اکنون با گذشت یک 
سال،تصمیم گرفته است تعهدات خود را در چارچوب برجام کاهش دهد.جالب است 
آمریکا -که خود نقض کننده برجام است-تلاش می کند پس از نابودسازی دستاورد 
دیپلماسی،شورای حکام را وادار کند ایران را به سبب انجام اقدامات مقابله آمیز،مجازات 
کند.بی نتیجه ماندن تلاش آمریکا،نشان می دهد شورای حکام،هیچ دلیل منطقی برای 
تحقق خواست آمریکا و شروع مسیر لرجاع پرونده به شورای امنیت نداشته است. آمریکا 
روزچهارشنبه  در حالی شکست را تجربه کرد و نتوانست شورای حکام را متقاعد و وادار 
کند دست کم بیانیه ای درباره موضوع ایران صادر کند که پیش از این و در سال۸۴ 
توانسته بود شورای حکام را قانع کند که پرونده ایران را به شورای امنیت بفرستد.آن 
کامیابی و این ناکامی آمریکا را باید به تفاوت رویکرد دیپلماتیک دولتهای گذشته و 
کنونی نسبت داد.اکنون ایران توانسته است هوشمندانه آمریکا را در نبردهای حقوقی و 
دیپلماتیک از جمله در دیوان بین المللی دادگستری،شورای امنیت و آژانس با شکست 
روبرو کند.تداوم پیروزی های ایران به حفظ هوشمندی و صبر دیپلماتیک و راهبردی  

آن بستگی دارد.

واکنش های درست 
به کارهای اشتباه

اشتباهات حقیقت زندگی اند، واکنش ما نسبت به 
آنها مهم است. معتقدم بی تابی هایمان در برابر اشتباهاتِ 
مدیران و مسوولان کشور طبیعی ترین عکس العمل به 

اتفاقات و اشتباهات مکرر پیرامون مان باشد. عکس العملی که تندی آن بیشتر در نوع 
واکنش ها به اشتباهات و خطاهای مرتکب شده ریشه دارد.هر مدیر یا مسوول تا جایی 
که در توان دارد مسوولیت آنچه در حوزه خود اتفاق می افتد را به گردن نمی گیرد. در 
بیشتر موارد اشتباهات و خطاهای مدیریتی به طرز عجیبی بی صاحب می مانند. بی 
مسوولیتی هایی که هر روز و هر روز انباشته می شوند تا …سه گانه ی شهردار، اصحاب 
رسانه و معاون فرهنگی اجتماعی شهرداری مشهد از حیث واکنش ها قابل توجه است: 
نخستین اشتباه را شهردار مشهد کرد و دومین اشتباه یا دقیق تر خطای مهلک را معاون 
فرهنگی اجتماعی شهردار مرتکب شد. تا اینجا اشتباهات و خطاها اتفاق افتاد، بهنگام 
ترین، طبیعی ترین و مدنی ترین واکنش را رسانه ها و افکار عمومی نشان دادند،در 
زمانی کوتاه معاون شهردار با پذیرش اشتباه، واکنشی نسبتاً درست اما ناتمام و ناکافی 
نشان داد، او می توانست در همان متنِ  عذرخواهی، استعفا بدهد که با واکنش بعدی اما 
دیرهنگامش آن را تا حدودی جبران کرد. واکنش شهردار جوان مشهد به نظرم مسوولانه 
و پخته بود. او از جامعه رسانه ای کشور عذرخواهی کرد، به اشتباه خود که عدم رعایت 
امور خصوصی بود اقرار کرد، سهم خود در این اشتباه را پذیرفت، با استعفا موافقت کرد و 
دوباره عذرخواهی کرد.واکنش مطبوعات و رسانه های خراسان رضوی هم پس از اتمام 
ماجرا بهنگام، منصفانه و همدلانه بود. ماجرای شهرداری مشهد مجموعه ای از واکنش 
های عاقلانه و درست به یک اشتباه و خطای مشهود بود. واکنش های درستی که 
چندوقتی است به آرزوهایمان تبدیل شده، خطای روز سه شنبه مشهد به جای تبدیل 
به یک سرخوردگی یا نارضایتی به خوشی و خرمی ختم به خیر شد.مرحوم مدرس می 
گفت کار خوب کاری است که بشود اشتباهاتش را شمرد، می خواهم بگویم کار خوب 

شامل واکنش های درست ما به آن اشتباهات هم می شود.

وزیر دفاع در واکنش به تهدید صهیونیست ها:

متجاوزان با پاسخ دندان شکن
 و پشیمان کننده روبه رومی شوند

وزیر دفاع در واکنش به تهدیدات اخیر رژیم صهیونیستی گفت: هر دشمنی در هر 
سطحی قصد تجاوز به حریم و تمامیت ارضی کشور مقدس ایران را داشته باشد با 

پاسخ قاطع، دندان شکن و پشیمان کننده رو به رو می شود. 
امیر سرتیپ »امیر حاتمی« تهدید اخیر نخست وزیر رژیم اشغالگر قدس را مصداق 
آشکار و صریح نقض بند ۴ ماده ۲ منشور سازمان ملل متحد در عدم تهدید و توسل 
به زور علیه سایر کشورهای عضو سازمان ملل متحد از جمله کشورهای منطقه و 
جمهوری اسلامی ایران دانست.وی سخنان نخست وزیر رژیم اشغالگر قدس در پایگاه 
هوایی )نواتیم( و همچنین سخنان گذشته وی در محل تأسیسات اتمی دیمونا که یک 
کشور عضو سازمان ملل و عضو ان پی تی را به طور مشخص مورد تهدید هسته ای و 

نظامی قرار داده بود را نهایت بی شرمی برشمرد.
وی تأکید کرد: جمهوری اسلامی ایران با حفظ حق دفاع مشروع مبتنی بر 
آموزه های دین مبین اسلام و ره نامه دفاعی کشور و هم چنین ماده ۵۱ منشور ملل 
متحد؛ از چنان آمادگی و اقتدار توسط نیروهای مسلح برخوردار است که هر دشمنی 
در هر سطحی قصد تجاوز به حریم و تمامیت ارضی این کشور را داشته باشد با پاسخ 

قاطع، دندان شکن و پشیمان کننده مواجه می شود.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح از وزارت امور خارجه خواست همانگونه که 
تاکنون پیگیری های حقوقی را نسبت به رفتارهای تهدید آمیز رژیم اشغالگر قدس از 
طریق مراجع بین المللی از جمله سازمان ملل متحد و شورای امنیت صورت داده 
است، خواستار پاسخگویی جدی مجامع بین المللی به این رفتارهای هنجارشکن و 
مخاطره آمیز بر اساس اصول و موازین صلح و امنیت جهانی باشد تا به عنوان سند 

رسمی در سازمان ملل متحد منتشر و ثبت شود.

خطیب نماز جمعه تهران: 

اروپا عملا تابع آمریکا شده  است
امام جمعه موقت تهران گفت: با گذشت یکسال، اروپایی ها نه تنها به تعهداتشان در 

برجام عمل نکردند بلکه عملًا تابع آمریکا شدند.
حجت الاسلام کاظم صدیقی در خطبه های این هفته نماز جمعه تهران که در مصلای 
امام خمینی )ره( برگزار شد، با اشاره به مساله نقض عهد آمریکا و رسوایی آن در بین 
همه کسانی که قانون رایج بشریت را قبول کردند، اظهار کرد: آمریکا با اینکه برجام از ابتدا 
نافرجام، نامتوازن و خسارت بار بود اما آنها ابتدائا آن را نقض کردند و تحریم ها را تشدید و به 
آن عمل نکردند.امام جمعه موقت تهران بابیان اینکه رهبر انقلاب فرمودند اگر آنها برجام را 
پاره کنند ما آن را آتش می زنیم، گفت: با گذشت یکسال، اروپایی ها نه تنها به تعهداتشان 
در برجام عمل نکردند بلکه عملًا تابع آمریکا شدند. جا نداشت به آنها فرصت دو ماهه 
بدهیم.وی افزود: امروز مسئولین کشور متفق القول هستند که تعهدات برجامی را کاهش 
بدهند و این تعهدات مع الاسف در چارچوب برجام است.حجت الاسلام و المسلمین 
صدیقی درابتدا سخنان خود ضمن تبریک ایام الله دهه کرامت و اربعین موسوی، اظهار 
کرد: میلاد سراسر نور امام علی بن موسی الرضا)ع( بر همگان مبارک باشد. امام رضا)ع( 
ویژگی های خاصی دارد. پیامبر اکرم)ص( بر حسب نقل فرمودند اگر کسی علاقمند به 
ملاقات خدا در روز قیامت است اما می خواهد این ملاقات دارای ویژگی رضایت خدا از او 
و رضایت او از خدا باشد، باید در کلاس رضای حضرت رضا)ع( متعلم و پیرو باشد. نام امام 
رضا)ع( خود عنوان مشیر است. هر که به دنبال رضای خداست باید رضوی زندگی کند.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی :

خطر تروریسم هسته ای باید جدی گرفته شود
سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: ایران از سقف ۳۰۰ کیلو اورانیوم غنی شده و 

غنای ۶۷/ ۳ عبور کرده است. هیچ نقض پادمانی و پروتکل الحاقی اتفاق نیفتاده است. 
بهروز کمالوندی در اولین نشست کارگاه منطقه ای معماری امنیت هسته ای تاکید 
کرد: خطر تروریسم هسته ای را واقعاً باید جدی گرفت. این خطر بالقوه ای است که 
روز بروز افزایش پیدا می کند. در این زمینه باید کار کنیم و ورودی ها را مسدود 
کنیم. آژانس پایگاه اطلاعاتی ITDB ایجاد نموده است که اگر ماده هسته ای مفقود 
شود، کشورها با همکاری یکدیگر اطلاعات مربوط به آن را در این پایگاه به اشتراک 
می گذارند. توصیه ها و رهنمود ها هم اشکالی ندارد در بلند مدت الزام آور شوند. اما 
نه مثل مورد NPT که از طرفی بر عدم تکثیر تاکید دارند و از طرف دیگر خلع سلاح 
را رها کرده اند. این همان استاندارد دوگانه است. در همین حال نمی شود به سمتی 
برویم که مواد هسته ای با غنای سطح پایین را جایگزین مواد با غنای سطح بالا کنیم 
و دستورالعمل ها )guideline ( در این رابطه الزام آور شوند. این خوب است اما نه اینکه 

برای برخی الزام آور شود و برای برخی نه.

رئیس شورای عالی استانها:

 قوه قضائیه مقابل تسویه 
حساب های جناحی را بگیرد 

 رئیس شورای عالی استانها با اشاره به برنامه های تحولی در قوه قضائیه، گفت: از قوه 
قضائیه می خواهیم که عرصه را برای تسویه حساب های جناحی و برخوردهای سلیقه ای 
و غیرمرسوم ببندند و با توجه به جایگاه رفیع شوراها در قانون اساسی حرمت و منزلت این 

نهاد عمومی مردمی را بیش از پیش پاس داشته و تقویت کنند.
مرتضی الویری روز پنجشنبه در بیستمین اجلاس سراسری شورای عالی استان ها 
با تاکید بر ضرورت منابع پایدار برای مدیریت شهرها  اظهارداشت : از مهم ترین اصول 
اداره شهر، تلاشی همه جانبه برای تأمین منابع پایدار است که موجب پیشگیری از 
شهرفروشی و تاراج روستاها شود و زمینه تدوین برنامه های میان مدت و بلندمدت را 
فراهم آورد.رئیس شورای عالی استان ها ادامه داد: مالیات بر ارزش افزوده تنها بخشی از 
این منابع پایدار است، اما توقف و بسندگی در آن، موجب خسران در مدیریت شهرها و 
روستاها می شود و خلاقیت و نوآوری برای درآمدآفرینی پایدار شهروندمحور را مضمحل 
می کند.الویری افزود: مالیات بر ارزش افزوده برای شهرداری ها و دهیاری ها به مثابه نفت 
برای بودجه ملی نشود و شهرها و روستاها تک منبعی اداره نشوند.الویری در ادامه با اشاره 
به تروریسم اقتصادی آمریکا و نقض تعهدات و توافقات برجامی گفت: اکنون مردم در 
شرایط دشوار معیشتی قرار دارند؛ افزایش اعتماد عمومی نسبت به سیاستگذاری های 
نظام، ارتقای مشارکت جمعی و همدلی آحاد جامعه برای خروج از این شرایط، ضروری 
و مستلزم چاره اندیشی است.وی اضافه کرد: شوراها به عنوان وسیع ترین جمع برآمده 
از انتخاب اقشار مختلف جامعه با حدود ۱۲۰ هزار عضو، بزرگترین سرمایه اجتماعی 
محسوب می شوند که می تواند حلقه وصل حاکمیت با عموم مردم در همه سطوح و در 
گستره استان، شهرستان، بخش، شهر و روستا باشد و با افزایش اعتماد عمومی و مشارکت 
جمعی در تصمیم گیری ها و اقدامات نقش آفرین اساسی در حکمروایی شایسته باشند.

*  خطاهای محدود را به پای کلیت شوراها نگذارند
رئیس شورای عالی استان ها گفت: با لحاظ کردن گستره عظیم جغرافیایی، تعداد 
کثیر و متنوع اعضای شوراها و نوپا بودن این نهاد، اگرچه امکان بروز خطا، تقصیر و قصور 
وجود دارد، اما نباید این خطاهای محدود را به پای کلیت شوراها نوشت و به بهانه آن، 
این سرمایه اجتماعی را تخطئه و تضعیف کرد.الویری با اشاره به اهمیت آموزش، نظارت 
مستمر و بازرسی متناوب در کاهش ضریب خطای شوراها، افزود: باید با برخوردهای 

قانونی با معدود تخلفات ایجاد شده، از این نهاد و اصل مشارکت مردم، صیانت کرد.
وی با اشاره به برنامه های تحولی در قوه قضائیه، گفت: از قوه قضائیه می خواهیم که 
عرصه را برای تسویه حساب های جناحی و برخوردهای سلیقه ای و غیرمرسوم ببندند و با 
توجه به جایگاه رفیع شوراها در قانون اساسی حرمت و منزلت این نهاد عمومی مردمی را 

بیش از پیش پاس داشته و تقویت کنند.

آیت الله جنتی:

هرچه داریم از مقاومت و ایستادگی 
برابر دشمنان است

 رییس مجلس خبرگان رهبری با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب درباره مقاومت 
و ایستادگی مقابل دشمنان تصریح کرد: اسلام هرچه دارد و همه ارزش های موجود از 

مقاومت و ایستادگی برابر دشمنان است. 
آیت الله احمد جنتی در ششمین جلسه مشترک هیات رئیسه مجلس خبرگان 
رهبری با کمیسیون های داخلی دوره پنجم با تبریک دهه کرامت خطاب گفت: خبرگان 
باید بیش از همه عارف به زمان خود باشند و با شناخت نقاط ضعف و قوت و تسلط بر 
مسائل داخلی و خارجی حرکت کنند.وی با قدردانی از مقام معظم رهبری نیز تاکید کرد: 
ایشان از جهات گوناگون بر اوضاع تسلط دارند و با تمام توان برای مبارزه با مشکلات، 
هدایت و راهنمایی مسئولان، برخورد با دشمنان خارجی و مفاسد داخلی اقدام می کنند.

رئیس مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب با استفاده از همه 
نیروها کار را به پیش می برند، اظهار داشت: عزت و عظمت امروز ما در مقابل دشمنان 
به برکت هدایت و راهنمایی امام راحل و خلف صالحشان مقام معظم رهبری است.

آیت الله جنتی در ادامه سخنان خود با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب درباره مقاومت 
و ایستادگی مقابل دشمنان تصریح کرد: اسلام هرچه دارد و همه ارزش های موجود 
از مقاومت و ایستادگی برابر دشمنان است.وی ادامه داد: دشمنان برای ضربه به نظام 
اسلامی، اسلام، توحید و خداپرستی تلاش زیادی انجام می دهند و این دشمنی تازگی 
ندارد و از اول هم بوده است که باید در برابر آن مقاومت کرد؛ چراکه رسیدن به پیروزی 

نیازمند همت و مقاومت است.
 

سرلشکر باقری: 

انسداد مرزها زمانبر است
 رئیس ستاد کل نیروهای مسلح انسداد مرزها را موضوع مورد توجه نظام دانست و 
گفت: این کار با توجه به مقدورات و اعتبارات در نظرگرفته شده به خوبی پیش می رود و 

از آنجا که مرزهای کشور ما طولانی است، انسداد مرزها زمانبر است. 
سرلشکر »محمد باقری« صبح روز پنجشنبه با حضور در ستاد فرماندهی انتظامی 
استان خراسان رضوی، از نمایشگاه توانمندی های پلیس استان بازدید و از اقدامات 
موفقیت آمیز نیروی انتظامی در کشف و برخورد با شبکه های قاچاق و برقراری امنیت، 
تشکر کرد.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در حاشیه این بازدید با مثبت ارزیابی کردن 
اقدامات، عملکرد و دستاوردهای پلیس در حوزه های انتظامی و مرزبانی خراسان رضوی، 
گفت: این استان از مهم ترین استان های کشور بوده و امنیت آن حائز اهمیت بسیار است.

وی با بیان اینکه نیروی انتظامی عملکرد خوبی در بخش های مرزبانی و انتظامی 
در این استان داشته و توفیق های زیادی نیز به دست آورده است، تاکید کرد: در حوزه 
امنیت باید اقدامات رو به رشد و قابل ارتقاء داشته و امروز به پشتوانه حضور مقتدرانه پلیس 
و هماهنگی و همکاری دیگر نیروهای مسلح، امنیت قابل قبولی وجود دارد.سرلشکر 
باقری گفت: اهتمام جدی وجود دارد تا از پلیس پشتیبانی به عمل آید و نیروی انتظامی 
بتواند به وظایف خود به نحو شایسته و مطلوب عمل کند. وی اظهار داشت: اقدامات 
نیروی انتظامی در کشف و برخورد با شبکه های قاچاق و برقراری امنیت موفق و حائز 
اهمیت است اگر چه به لحاظ قرار گرفتن کشورمان در همسایگی نخستین کشور تولید 
موادمخدر و شرارت های آمریکا، ماموریت های ما از اهمیت و حساسیت های بیشتری در 
دنیا برخوردار می شود.سرلشکر باقری در این بازدید که فرمانده نیروی انتظامی و جمعی 
از معاونان ستاد کل نیروهای مسلح و فرماندهان عالی رتبه ناجا حضور داشتند، گفت: 
کشور ما خط مقدم مبارزه با موادمخدر است اما با توجه به تحریم های ظالمانه اخیر روند 
اقدامات با آسیب هایی مواجه بوده که تهدیدات آن متوجه کشورهای اروپایی خواهد بود.

 جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران:

دشمن از توقیف نفتکش ایرانی پشیمان می شود 
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: آمریکا و انگلیس اگر کوچکترین حسابگری 

را به خرج می دادند دست به توقیف نفتکش ایرانی نمی زدند. 
 دریادار علی فدوی روزپنجشنبه  در جمع خبرنگاران در حاشیه مراسم معارفه فرمانده 
جدید سپاه صاحب الزمان )عج( استان اصفهان با اشاره به توقیف نفتکش ایرانی توسط 
انگلیس اظهار داشت: در سال های طولانی انقلاب اسلامی همه شیطنت ها و دشمنی های 
جبهه استکبار که آمریکا آن را هدایت می کند را   خنثی کرده ایم، همین طور سال هاست 
که انقلاب اسلامی در حمایت از مظلومان دنیا به پاخاسته و مشخص است که این ها 
عصبانی می شوند، از ابتدای انقلاب نیز همواره از ایران عصبانی بوده اند و کاری نیز 
نمی توانستند انجام دهند.وی افزود: اکنون کاری که به توانمندی نیاز ندارد مگر مقداری 
"حماقت" توسط آن ها انجام شده است. نظام آمریکا به تمام معنا و همین طور انگلیس 
از این عامل برخوردار هستند، اگر کوچک ترین حسابگری می کردند نباید دست به اقدام 
می زنند.جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: ما این کشتی را کرایه کرده بودیم و بار 
را بردیم، اقدام آن ها بسیار سخیف بود . وی با اشاره به سرنگونی پهپاد آمریکایی توسط 
سپاه پاسداران، افزود: توانمندی نظامی، علمی و تکنولوژیکی انقلاب اسلامی به صورتی 
است که قادر است از تعریف یک توانمندی، تا طراحی، ساخت و به کارگیری آن، کل 
چرخه را بدون اینکه یک نفر به جز ما در آن درگیر باشد انجام دهد، سامانه سوم خرداد 
همه این مجموعه را شامل می شود و در سپاه به دست جوانان توانمند ایجاد شده است.

سردار موسی کمالی ؛ 

تراشیدن موی سربازان دیگر الزامی نیست 
رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستاد کل نیروهای مسلح از حذف الزام به تراشیدن 

موی سر سربازان در سربازی خبر داد. 
سردار موسی درباره حذف الزام به تراشیدن موی سر سربازان گفت: خدمت سربازی 
یکی از ارکان توان رزم نیروهای مسلح و بنیه دفاعی و امنیتی کشور برای جوانانی است که 
آخرین یافته های علمی جوانی نشاط و انگیزه را برای نیروهای مسلح به ارمغان می آورند. 
همین جوانان در دفاع از حریم امنیت کشور نقش بسیار مهمی را ایفا می کنند.وی ادامه 
داد: سربازی همواره با تراشیدن موی سر همراه بوده لیکن باتوجه به بررسی های انجام 
شده و ارتقای بهداشت فردی و امکانات مناسب یگان های نیروهای مسلح و علاقه جوانان 
و نیز به منظور خوشایندسازی و افزایش جذابیت و نشاط خدمت سربازی براساس 

تصمیمات اتخاذ شده، تراشیدن موی سربازان با نمره ۴ از سربازی حذف شد.

نماینده پیشین اهواز درباره ضرورت 
حمایت از دولت در شرایط فعلی کشور 
می گوید: اصلاح طلبان و اصولگرایان باید از 
دولت پشتیبانی کنند. البته انتقاد از دولت 
بحث دیگری است و همواره می تواند برای 
هر دولتی مفید باشد، اما در شرایط فعلی 
باید محدودیت های دولت را نیز در نظر 
گرفت. محمد کیانوش راد درباره مواضع 
احزاب و جریان اصلاحات نسبت به دولت 
در شرایط فعلی، به ایرناپلاس می گوید: 
دولت در شرایط کنونی، موقعیت سختی 
را هم به لحاظ بین المللی هم به لحاظ 
داخلی که خود منتج از شرایط خارجی 
است و منجر به معضلات اقتصادی شده، 
تجربه می کند. امروز به هیچ عنوان نه تنها 

منصفانه  حالت  در  بلکه  اصلاح طلبان، 
اصولگرایان نیز به سبب جنگ اقتصادی 
آمریکا با ایران، برای حفظ امنیت ملی 
نباید به دلیل اختلاف نظر با دولت اقدام 
جانبدارانه ای انجام دهند.وی ادامه می دهد: 
لذا اصلاح طلبان و اصولگرایان هر دو باید از 
دولت پشتیبانی کنند. البته انتقاد از دولت 
می تواند  همواره  و  است  دیگری  بحث 
برای هر دولتی مفید باشد، اما در شرایط 
فعلی باید محدودیت های دولت را نیز در 
نظر گرفت.نماینده پیشین مجلس درباره 
اینکه راهکار برون رفت از چنین شرایطی 
چه چیزی می تواند باشد، تصریح می کند: 
اگرچه در حال حاضر بخش عمده ای از 
تصمیمات و اقدامات در نظام، معطوف 

به برجام است، اما همه دست اندرکاران 
حاکمیتی باید توجه داشته باشند، غلبه بر 
فشارهای خارجی مبتنی بر توان داخلی، 
همبستگی داخلی و انسجام اجتماعی 
است.کیانوش راد توضیح می دهد: معتقدم 
شود،  فراهم  داخلی  انسجام  بستر  اگر 
غلبه  خارجی  تهدیدهای  بر  می توانیم 
کنیم. شیوه رفتاری قوه قضاییه و نهادهای 
آستانه  در  و  امنیتی در شرایط کنونی 
انتخابات مجلس باید به گونه ای باشد که 
امکان فعالیت بیشتر جریان های سیاسی 
فراهم شود. باید محدودیت های سیاسی و 
بهانه هایی که به واسطه آن ها با جریان های 

سیاسی برخورد می شود، کاسته شود.
اظهارات  برخلاف  می افزاید:  وی 

سخنگوی قوه قضاییه که منکر حضور 
باید  در کشور می شود،  مجرم سیاسی 
گفت تعداد زیادی از فعالان سیاسی ما 
در زندان به سر می برند و نحوه برخورد با 
برخی از آنها و حصری که برای آنها در نظر 
گرفته شده است، گویای آن است که اگر 
ما بخواهیم به همبستگی داخلی دست 
یابیم، باید زمینه رفع برخورد با جریان های 
سیاسی و فرصت برابر برای طرح دیدگاه ها 
در صداوسیما را فراهم کنیم. در یک کلام، 
تمام نهادهایی چون قوه قضاییه، نهادهای 
نظامی، بسیج، شورای نگهبان که کارکرد 
حزبی ندارند، همکاری کنند تا جامعه با 
اعتماد بیشتری به حمایت از دولتمردان 

بپردازد.

محمد کیانوش راد:

انصاف حکم می کند اصولگرایان هم از دولت حمایت کنند

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه 
برگزاری انتخابات آزاد و سالم، جامعه با 
نشاطی را به همراه داشته و دشمنان کشور 
را مایوس می کند، گفت: در انتخابات اسفند 
امسال دشمنانی را که دندان ها تیز کردند، 
مایوس می کنیم. اسحاق جهانگیری در 
آئین اختتامیه همایش فرمانداران سراسر 
کشور خطاب به فرمانداران افزود: کار شما 
فرمانداران کار مهم و سرنوشت سازی است 
و باید به وظیفه قانونی خود عمل کنید. 
مقام معظم رهبری فرمودند رأی حق الناس 
است و باید قانونمند از رأی مردم حراست 
کنیم و امین مردم باشیم.وی ادامه داد: کار 
مهمی که بر عهده ماست این است راهی 
برای مشارکت معنادار مردم در انتخابات 
بیابیم و اگر انتخابات اسفند ۹۸ معنادار 
باشد بخش وسیعی از مسیری که طی 
کردیم انجام می شوند. مردم یکجا حضور 
می یابند و مساله را تمام می کنند، کشور 
به مسیر توسعه می رود.معاون اول رئیس 
جمهوری با ارائه پیشنهاد برای مشارکت 
برای  پیشنهاد  اطهار داشت:  حداکثری، 
مشارکت حداکثری این است همه مردم 
احساس کنند کسی را در بین نامزدها دارند 
که به انتخاب آنان نزدیک تر است و بتوانند 
نامزد مورد علاقه خود را انتخاب کنند. 
به مردم اطمینان دهیم انتخابات سالم و 
قانونمند است.معاون اول رئیس جمهوری 
باطل السحر تهدیدهای داخلی و خارجی 
را همبستگی و انسجام عنوان و تصریح 
کرد: یک نمونه تقویت همبستگی انتخابات 
انتخابات  مجلس شورای اسلامی است. 
همیشه مهم بوده و است و جزو معدود 
کشورهای منطقه هستیم که مسؤولان 
مستقیم و غیرمستقیم توسط مردم انتخاب 

می شوند.
* ارتباط با نخبگان ضرورت امروز 

جامعه است
جهانگیری با تاکید بر اینکه باید کاری 
کنیم مجموعه نظام را کارآمد نشان دهیم، 
با جامعه  ارتباط  و  وگو  را گفت  آن  راه 
نخبگان دانست و تصریح کرد: گفت وگو 
فضیلت نیست بلکه ضرورت امروز کشور 
است.وی ادامه داد: برای ارتباط با نخبگان 
استانداران و فرمانداران باید با گروه هایی 
که مردم به نظراتشان توجه دارند جلسه 
بگذارند و گفت وگو داشته باشند.معاون اول 

رئیس جمهوری با اشاره به تعیین بی سابقه 
ترین تحریم های آمریکا بعد از برجام با هدف 
ضربه زدن به اصل نظام در مرحله نخست و 
آسیب به زندگی اقتصادی مردم در مرحله 
دوم، گفت: راهبرد آمریکا این است منطقه 
ما را دچار التهاب کنند. آمریکایی ها دنبال 
به هم زدن امنیت منطقه خلیج فارس و 
خاورمیانه است چون اسرائیل جز در یک 
فضای ناامن امکان حیات ندارد. در یمن، 
سوریه، فلسطین، عراق و افغانستان ناامنی 

ایجاد کردند.
* ایران همواره تأمین کننده ثبات 

منطقه بود
وی ادامه داد: بی تردید مقابل راهبرد 
دشمن، راهبرد ما در مسائل داخلی مقاومت 
است و در منطقه هم تلاش می کنیم تا 
برای  مان  از قدرت  جایی که می توانیم 
ثبات منطقه استفاده کنیم. در طول قرن ها 
ایران همواره تأمین کننده ثبات منطقه 
بود و اگر چنین نبود مشخص نبود الان 
سرنوشت برخی کشورهای منطقه چه بود.

وی اضافه کرد: دو راهبرد ثبات سازی و 
امنیت ما و راهبرد ایجاد ناامنی امریکا در 
منطقه را شاهدیم کن مهم مدیریت کردن 
و دسترسی به راهبردها و اهداف مان است. 
تا کنون آمریکایی ها در بخش عمده ای از 
اهداف شکست خوردند.جهانگیری با استناد 
به یک بررسی تحلیلی آمریکا، گفت: آنان 
اعلام کردند سال ۹۷ بایان دوران انقلاب 
اسلامی است و با خروج آمریکا از برجام 
در اردیبهشت سال ۹۷ شرایط به گونه ای 
رقم می خورد که اقتصاد کشور فروپاشی 
می شود و اعتراضات را شاهد خواهیم بود 
و اصلًا بهمن سال ۹۷ را ایران نخواهد دید.

معاون اول رئیس جمهوری خاطرنشان 
کرد: از این راهبرد رئیس جمهور آمریکا که 
حتی دیروز هم اعلام کرد را با سیاست های 
سنتی و نخ نما نمی توانیم عبور کنیم. زمان 
نشان دادن فهم، عزم و اراده برای مقابله 
است.وی افزود: برای اینکه دولت موفق شود 
از این تحریم ها و راهبردهای آمریکا عبور 
کند باید از ظرفیت های موجود در کشور 
استفاده کند و با نخبگان ارتباط بگیرد و این 

ارتباط کم است.
* می خواهند بین مردم و دولت 

فاصله ایجاد کنند 
و  ترمیم  اینکه  بیان  با  جهانگیری   
تقویت سرمایه اجتماعی برای دولت در 
مقطع فعلی مهمترین سیاست هاست و 
باید از اعتماد مردم برخوردار باشیم، گفت: 
بخشی با فعالیت و کارهای ما و بخشی با 
گفت وگوهای ما ایجاد می شود و استانداران 
بدهند.  کشور  مسائل  به  تحرکی  باید 
مدیران عالی استان ها و شهرستان ها مکرر 
گفتم وی یادآور شد: در این شرایط باید 
چشم بینا و گوش شنوای نظام و دولت 
باشید، گوش شنوا داشتن یعنی شنیدن 
حرف های مردم و این می تواند راه گشا 
باشد. همین که مردم این حس را داشته 
باشند مسؤولان با آنان همدرد هستند و از 
یک طبقه هستند، خوب است. و اگر چنین 
نشود به مساله امنیتی تبدیل می شود.وی 
نرم  و قدرت  نرم  را قدرت  قدرت دولت 
دولت را از جنس نفوذ در افکار عمومی و 
داشتن مقبولیت بین مردم دانست و گفت: 
متأسفانه مسائلی شکاف ایجاد می کند بین 
مردم و دولت. در این شرایطی که شرایط 
خاصی برای کشور است امیدوارم توفیق 

برای ارائه خدمت داشته باشید.جهانگیری 
یک انگاره خطرناک در کشور را ناکارآمدی 
دولت عنوان کرد و ادامه داد: کسانی که این 
کار را می کنند آتش می زنند به خدمات 
نفوذ  تأثیر  کشور. برخی رسانه ها تحت 
آگاهانه یا ناآگاهانه به جای مقابله با این 
موضوع اشتباه، می گویند نظام ناکارآمد 
نیست و دولت ناکارآمد است. گاهی خبر 
دروغ می سازند و بر مبنای این خبر دروغ 
به دولت ضربه می زنند و می خواهند پایگاه 

دولت را ضعیف می کنند.
* فریاد ها علیه وزارت نفت، فریاد 

امثال بابک زنجانی ها است
از  یکی  رئیس جمهوری  اول  معاون 
را  برجام  از  با خروج  آمریکا  راهبردهای 
اقتصادی برشمرد و گفت: این با جنگ 
روانی از قبل شروع شده، انجام شد و از 
آنجا که معلوم بود با وجود بیش از ۲۰۰ 
هزار شهید نمی توانند از عهده نظام بربیایند، 
اقتصاد کشور را هدف گرفتند تا آن را به 
این  داد: در  ادامه  بکشانند.وی  فروپاشی 
یکسال می بینیم شرایط اقتصادی کشور 
چگونه است و بر ضربه ای که زدند تردید 
نیست و شوک ها و افزایش تورم هم سر 
جایش محفوظ است طوری که پیشتر 
هم این تورم را داشته ایم. می گفتند فروش 
نفت کشور را به صفر می رسانیم کل منابع 
درآمدی کشور را از بین می بریم اما وزارت 
نفت برنامه هایی انجام داد و راهکارهایی 
ارائه شد تا از همه ظرفیت ها برای فروش 
نفت استفاده شود.وی اضافه کرد: راه باز 
بود و از هر کسی که راهکاری برای فروش 
نفت داشت استقبال کردیم؛ اما راه را برای 
افرادی هم بستیم کسانی که فکر کردند 
شرایطی وجود آمده و دوباره می توانند به 
بهانه تحریم بابک زنجانی هایی ایجاد کنند 
بابک زنجانی است. فریاد  فریادها  چون 

جهانگیری خاطرنشان کرد: برای همین 
آمریکایی ها کشتی ایران در جبل الطارق را 
توقیف می کنند نمی دانند مقصد کجاست 
اما به بهانه های مخالف که این کشتی به 
این بند می رود و این بندر از سوی اتحادیه 
اروپا تحریم است، کشتی ما را توقیف کرده 
و می گویند از هر راهی به ایران ضربه بزنیم 
و در نهایت بی اعتنایی به قوانین بین المللی 
جرقه ای بزنیم که همین جرقه دامن خود 

آنها را بگیرد.

معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد

انسجام ملی؛باطل السحر تهدیدات داخلی و خارجی
اخبــار سرمقاله

یادداشت

اخبــار

سخنگوی شورای نگهبان گفت: اگر قانون اجرا شود نگران میزان مشارکت و یا اعتراض 
به سلامت انتخابات نخواهیم بود. 

عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان در همایش فرمانداران سراسر کشور 
گفت: اصل پنجم و ششم قانون اساسی در مورد انتخابات، مشارکت مردم و حاکمیت الهی 
است. مردم نقش اصلی را در تفکر اسلامی، در نظام اسلامی و در جامعه اسلامی دارند 
و این موضوع در قانون اساسی کشور نیز متبلور شده است.کدخدایی با بیان اینکه حق 
تعیین سرنوشت در حقوق بین الملل مورد تاکید قرار گرفته است گفت: قانون اساسی 
آمیخته ای از نیروی نظام مردم سالار مبتنی بر آموزه های دینی است.سخنگوی شورای 
نگهبان انتخابات را یکی از راهکارهای اصلی اداره کشور خواند و گفت: تا امروز انتخابات 
به هیچ دلیلی به تعویق نیافتاده است بسیاری از کشورها وجود دارند که به دلایل واهی 
و کوچک انتخابات در آنها به تعویق می افتد.کدخدایی ادامه داد: در طول جنگ تحمیلی 
هیچ انتخاباتی تعطیل نشد که این از دستاوردهای بزرگ جمهوری اسلامی ایران است. 
هیچگاه انتخابات به تعطیلی کشیده نشده است.وی تأکید کرد: انتخابات در جمهوری 
اسلامی ایران، چه در اجرا و چه در نظارت مردمی است.سخنگوی شورای نگهبان اظهار 
داشت: افرادی که انتخابات را برگزار می کنند و یا بر برگزاری انتخابات نظارت می کنند 
از مردم کوچه و بازار هستند، بار اصلی انتخابات بر دوش مردم است.کدخدایی با تأکید 
بر لزوم صیانت از آرای مردم، گفت: صیانت، پاسداری و حفاظت از آرای مردم وظیفه ای 
برای شورای نگهبان وزارت کشور و سایر ارکان است.وی تاکید کرد: راهبرد حق الناس 
یک راهبرد کلیدی بود که توسط مقام معظم رهبری مطرح شد و ضرورت صیانت و 

حفاظت از آرای مردمی را دوچندان کرد.کدخدایی اظهار داشت: دوستان ما در وزارت 
کشور مدیریت اجرایی انتخابات را بر عهده دارند و باید در راستای صیانت و حفاظت از 
آرای مردم اقدام کنند. وزیر کشور، استانداران و فرمانداران موظف به اجرای دقیق قوانین 

انتخاباتی هستند. شورای نگهبان نیز باید نظارت بر انتخابات را به نحو دقیق انجام دهد.
* نقش اصلی فرمانداران و استانداران اجرای صحیح قانون است

وی در تشریح راهبرد حق الناس گفت: اگر رای مردم را به عنوان حق الناس بدانیم 
مشارکت، امنیت و سلامت انتخابات اموری مهم و اساسی است.

سخنگوی شورای نگهبان در خصوص نقش فرمانداران و استانداران گفت: نقش اصلی 
فرمانداران و استانداران اجرای صحیح قانون است. علایق و سلایق به جای خود محترم 
است اما وظیفه ما اجرای صحیح قانون است برای افزایش مشارکت، سلامت و امنیت 
انتخابات باید قانون را به درستی اجرا کرد. اگر قانون اجرا شود نگران میزان مشارکت و یا 
اعتراض به سلامت انتخابات نخواهیم بود.کدخدایی اظهار داشت: انتخاب دقیق معتمدین 
برای اجرا و نظارت بر انتخابات اعتماد مردم را جلب می کند. برخورد با تخلفات نیز مهم 
است، از ضعف های مهم قانون انتخابات برخورد با تخلفات انتخاباتی است.وی ادامه داد: 
چگونگی برخورد با تخلفات انتخاباتی بسیار مهم است باید در برخورد با تخلفات انتخاباتی 

مصمم باشیم. باید تخلفات را گزارش کنیم تا قوه قضاییه برخورد قاطع کند.
* انتخابات الکترونیک از الزامات جامعه اسلامی است 

سخنگوی شورای نگهبان اظهار داشت: اگر مردم ببینند که با تخلفات برخورد می 
شود دیگر کسی نمی تواند ما یا شما را متهم به جانبداری کند.

 سخنگوی شورای نگهبان:

اگر قانون اجرا شود نگران میزان مشارکت نخواهیم بود

وزیر خارجه کشورمان گفت: آمریکا جلسه شورای حکام 
را تشکیل داد اما در این جلسه خودش منزوی شد. ابرقدرت 
جهان که همه متحدینش عضو شورای حکام بودن یک 

بیانیه یک خطی نتوانست از شورای حکام بگیرد.
محمد جواد ظریف روز پنچشنبه در همایش فرمانداران 
سراسر کشور اظهارداشت: محاسبه آمریکا این بود که 
جمهوری اسلامی سقوط می کند و نه تنها خودشان به این 
موضوع باور داشتند بلکه این باور را به متحدان خود نیز 
القا کرده بودند که اگر مقداری وقت کشی شود جمهوری 

اسلامی سقوط می کند.
وی ادامه داد: با تکیه بر مردم از ابتدای انقلاب تا به امروز 
ملت ایران همه محاسبات غربی ها و آمریکایی ها را باطل 

کردند، این پیش بینی آمریکایی ها نیز باطل شد.
* سیاست های امریکا شکست خورده است

در  بولتون  آقای  امور خارجه کشورمان گفت:  وزیر 
سخنرانی برای منافقان گفت ما چهلمین سال پیروزی 
انقلاب را نخواهیم دید و در ایران جشن خواهیم گرفت.وی 
ادامه داد: ترامپ از برجام یکباره خارج شد و سند خروج از 
برجام را روی دیوار اتاق خود زد زیرا این سند را سند پایان 

جمهوری اسلامی می دانست اما این پیش بینی غلط بود.
وزیر خارجه افزود: گروه منافقین جایگاهی در ایران 
ندارند اما امریکا بر اساس حرف چند پیرمرد که در اتاقی 
پشت کامپیوتر نشسته اند سیاست یک کشور را تبیین 
کردند؛ بر اساس حرف منافقین و ضد انقلاب این تفکر بر 

اندازی را تبیین و سیاست گذاری و طراحی کردند.
کرد  حمله  ایران  به  صدام  وقتی  داد:  ادامه  ظریف 
پیش بینی می کرد ایران ظرف یک یا دو هفته سقوط 

می کند به همین دلیل تا یک هفته شورای امنیت هیچ 
قطعنامه ای علیه جنگ ایران و عراق صادر نکرد، اولین 
قطعنامه شورای امنیت یک هفته بعد از شروع جنگ 
صادر شد، در آن قطعنامه حتی گفته نشد که عراق از 
سرزمین های ایران خارج شود.وی افزود: آتش بس و عقب 
نشینی، کلیشه ای در قطعنامه های شورای امنیت است اما 
در قطعنامه شورای امنیت درباره جنگ ایران و عراق این 

کلیشه رعایت نشد و حتی ظاهرسازی نیز نکردند.
وزیر امورخارجه تصریح کرد: از ابتدای انقلاب مردم 

سیاستهای آمریکا را با دست خالی به شکست کشاندند.
* انتخابات امسال و سال آینده برای ایران ارزش 

راهبردی دارد 
وی ادامه داد: مردم عادی، بسیجیان و رزمندگان با 
دست خالی این سیاست را به شکست کشاندند. آنها پیش 
بینی کرده بودند با سیاست ها و فشارهای شأن می توانند 

مردم را به زانو درآورند اما بارها ثابت شد که نمی توانند.
وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد: امسال هم انشاالله 
با حضور مردم در انتخابات یک بار دیگر ثابت خواهد شد 
سیاست های امریکا شکست خورده است.ظریف تصریح 
کرد: مهم نیست که در انتخابات چه کسی پیروز شود مهم 

این است که ایران پیروز شود و آمریکا شکست بخورد.
وی اظهار داشت: انتخابات امسال و سال آینده برای 
ایران ارزش راهبردی دارد. در انتخابات سال ۹۲ آمریکایی ها 
و  قهر کردند  رأی  با صندوق  بودند مردم  خیال کرده 
می گفتند مردم بعد از سال ۸۸ پای صندوق های رأی 
نخواهند آمد. من با صداقت می گویم آنچه باعث شد ما در 
برابر ۶ قدرت جهانی بایستیم و توافق را به نتیجه برسانیم که 

به گفته رئیس جمهور آمریکا بدترین توافق در تاریخ آمریکا 
بود از ذکاوت ما نبود از حمایت مردم بود.ظریف ادامه داد: با 
حضور ۷۳ درصدی مردم در انتخابات، آمریکایی ها فهمیدند 
تحریم به نتیجه ای که آنها می خواهند نخواهد رسید. تحریم 
به عنوان یک جنایت علیه بشریت می تواند به مردم فشار 

وارد کند اما نمی تواند مردم را از حاکمیت جدا کند.
* کاهش تعهدات برجامی در شرایط قدرت انجام 

شد
ظریف اظهار داشت: آمریکایی ها به دست خودشان، 
خودشان را منزوی کردند، جلسه شورای حکام و شورای 
امنیت می گذارند و هیچکس از آنها حمایت نمی کند. آمریکا 
با قدری عقل و درایت و رها کردن خودش از یوغ اسرائیل 
و گروه بی که هدفشان فدا کردن منافع آمریکا برای اهداف 

رژیم صهیونیستی است می تواند عاقلانه زندگی کند.
وی با تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی سر جنگ با کسی 
ندارد، گفت: جمهوری اسلامی در زمانی که تصمیم گرفت 
برای ایجاد توازن و بر اساس برجام برخی اقدامات خود را 
متوقف کند تا برجام حفظ شود در شرایط ضعف نبود دچار 
اشتباه تحلیل نشوید.وزیر خارجه تاکید کرد: کاهش تعهدات 
برجامی در شرایط قدرت انجام شد. جمهوری اسلامی یک 
واحد است که با رهنمودها و ارشادات مقام معظم رهبری 

در صحنه های مختلف حضور دارد.
وی گفت: خارجی ها فکر نکنند با یک ایران متشتت 

مواجه هستند زیرا با یک ملت یکپارچه مواجهند.
ظریف تصریح کرد: در انتخابات اسفند ماه یکبار دیگر 
وحدت و انسجام ملی را نشان خواهیم داد. به کسی رأی 

بدهیم که برای کشور خوب است.

محمد جواد ظریف:

آمریکا نتوانست بیانیه ای یک خطی از شورای حکام بگیرد

شهاب طباطبایی

حسن بختیاری زاده
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تولیدلیزرهاییباقابلیتنابودی
پهپادوموشک

 انگلیس قصد دارد پهپادها و 
موشک های دشمن را با استفاده 
نابود  انرژی  پر  نوری  پرتوهای  از 

کند.
از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
بریتانیا  دفاع  وزارت  انگجت،" 
")MOD( اعلام کرد که در حال 
توسعه لیزر و سلاح های مجهز به 

فرکانس های رادیویی است.
عنوان  به  سلاح ها  این 
انرژی  "جنگ افزار 
شناخته   )DEW("هدایت شده
می شوند که با استفاده از برق نیرو 

گرفته اند و بدون مهمات خاصی کار می کنند.
همچنین سوخت آن ها توسط یک موتور وسایل نقلیه یا یک ژنراتور تأمین می شود.

جنگ افزار انرژی هدایت شده به سامانه ای گفته می شود که بدون به کارگیری پرتابه، 
انرژی را به سمت هدف می تابانَد تا اثر موردنظر را اِعمال کند. اثرات ناشی از این جنگ افزار 

ممکن است کُشنده یا غیرکشنده باشد.
این لیزرها می توانند پهپادها و موشک ها را از آسمان نابود کنند. سلاح های مجهز به 

فرکانس های رادیویی هم قادرند رایانه ها و تسلیحات الکترونیکی دشمن را از بین ببرند.
بنا بر اعلام انگلیس این سلاح ها پتانسیل این را دارند که هزینه های عملیاتی را کاهش 

دهند.
خطوط  به  آتی  سال   ۱۰ طی  سلاح ها  این  که  دارد  انتظار  انگلیس  دفاع  وزارت 
تولید برسند ولی لازم است که این سلاح ها در ابتدا در ناوگان کشتی های سلطنتی و 

دستگاه های ارتش آزمایش شوند.
ممکن است آزمایش های سلاح ها در سال ۲۰۲۳ آغاز شود.

تولید تسلیحاتی لیزری چیز جدیدی نیست. بلکه در سال ۲۰۱۷ میلادی انگلیس ۳۰ 
میلیون پوند در تولید نمونه اولیه یک لیزر سرمایه گذاری کرد. آمریکا هم اولین دستگاه لیزر 

تسلیحاتی خود را در سال ۲۰۱۴ میلادی به سرویس تسلیحات خود ارائه داد.

تسترهاسازیموشک»لانچروان«انجامشد
 شرکت ویرجین اوربیت نخستین تست رهاسازی موشک لانچروان را با موفقیت انجام 

داد.
 نخستین تست رهاسازی موشک ویرجین اوربیت به طور موفقیت آمیز انجام شد.

شرکت ویرجین اوربیت سرویس پرتاب ماهواره های کوچک به فضا از آسمان را آماده 
می کند.

یک هواپیمای بویینگ ٧٤٧ متعلق به این شرکت به طور موفقیت آمیز یک نسخه 
آزمایشی موشک LauncherOne را از ارتفاع ۳۵ هزار فوتی از بال خود رها کرد. این تست 

در صحرای مجاوه انجام شده است.
دان هارت مدیر این شرکت در مصاحبه ای اعلام کرد امیدوار است نخستین پرتاب 

واقعی موشک قبل از پایان تابستان جاری انجام شود.
اما نخستین پرتاب تجاری آن حدود ٨ تا ۱۰ هفته پس از انجام پرتاب واقعی انجام 

می شود.
در حال حاضر ویرجین مشغول ساخت ۶ موشک است و به گفته هارت این شرکت 

می تواند سالانه بیش از ٢٠ موشک تولید کند.

محققان کشور موفق به طراحی نرم افزاری شدند که می تواند آلودگی های آب، میزان 
فلزات سنگین و سم را به کمک رنگ نشان دهد.

دکتر محمدرضا کلاهدوز مجری این طرح در مرکز نوآوری دانشگاه تهران در گفتگو با 
خبرنگار مهر گفت: سابقه طولانی در استفاده از آب به عنوان یک هدف یا ابزار سیاسی-

اینکه همواره نگرانی هایی برای  با بیان  نظامی همیشه وجود داشته و دارد. کلاهدوز 
خسارات به آب، نوع و دوز سم در آب نیز وجود دارد، خاطر نشان کرد: بر همین اساس 
درصدد بر آمدیم تا اپلیکیشنی را برای مشخص کردن آلودگی آب در مرکز نوآوری طراحی 
کنیم؛ این طرح رویکرد جدیدی را با عنوان »آزمایشگاه آب بر روی تلفن همراه« ارائه می کند.

این محقق با اشاره به مزایای این طرح گفت: این روش از مزایایی همچون مشخص 
شدن سریع نتایج آزمایش، سادگی کار به دلیل استفاده از گوشی هوشمند، هزینه کم، 
اندازه کوچک و قابلیت حمل و جابجایی آسان برخوردار است. وی با بیان اینکه با استفاده 
از این برنامه، می توان در نقاط دورافتاده به خصوص روستاها بدون امکانات آزمایشگاهی و 
در کوتاه ترین زمان ممکن میزان سموم موجود در آب را بررسی کرد، بیان کرد: در این روش 

امکان ذخیره، پردازش، تجزیه و تحلیل نتایج به صورت زنجیره وار در دسترس خواهد بود.
به گفته مجری طرح، سیستم پردازشی دستگاه های موجود، وابسته به پردازشگرهای 
پیچیده و سنگینی است که در این طرح پیشنهادی با توجه به استفاده از تلفن همراه، 

پردازشگرها حذف شده و کاهش هزینه ها را در بردارد.
وی خاطرنشان کرد: همچنین میزان نمونه برداری بسیار پایین )در حدود آب( از مزایای 
طرح محسوب می شود. دستگاه های موجود برای تست آلودگی آب که اکنون در حال 

استفاده است حجیم بوده و با فاصله قابل توجهی از انشعاب خانگی قرار دارند.
کلاهدوز با اشاره به اپلیکیشن و دستگاهی که توسط این تیم در مرکز نوآوری دانشگاه 
تهران طراحی شده گفت: به دلیل ابعاد کوچک و هزینه مناسب، دستگاه پیشنهادی 

می تواند در انتهای انشعاب به منظور کنترل دقیق و آسان مورد استفاده قرار بگیرد.
وی تاکید کرد: در سیستم فعلی نمونه برداری باید توسط نیروی انسانی انجام شود. اما 
در این طرح نیروی انسانی حذف می شود و ارسال اطلاعات با تلفن همراه صورت می گیرد. 
در نتیجه خطای نیروی انسانی در بحث ورود اطلاعات و یا هرگونه اشتباه عمدی و سهوی 
حذف خواهد شد. کلاهدوز بیان کرد: این حسگر بر اساس اندازه گیری میزان نسبی 
رنگ ها کار می کند و قادر است غلظت های کم جیوه، سرب، کادمیم و آرسنیک را در آب 
تشخیص دهد. این حسگر با استفاده از تلفن همراه هوشمند عکسبرداری کرده و اطلاعات 
مربوط به آب را پردازش و نتایج را نشان می دهد. عضو هیئت علمی دانشگاه تهران با بیان 
اینکه در این پژوهش، ما روش اندازه گیری رنگ را به عنوان اساس یک حسگرِ تشخیص 
کیفیت آب با استفاده از دوربین تلفن همراه در نظر گرفته ایم ادامه داد: در این طرح با رنگ 
سنجی میزان دقیق سم در آب مشخص می شود. کلاهدوز با بیان اینکه سم، رنگ، غلظت 
جیوه، فلزات سنگین و تمام ناخالصی های آب با این دستگاه )حسگر( و نرم افزاری که 
طراحی کرده ایم قابل تشخیص است، گفت: در این پژوهش محلولِ شناساگر نقش اصلی 
در عملیات رنگ سنجی برای تشخیص سم در آب را دارد. برای هر آزمایش نیاز به دو محلول 
شناساگر داریم، محلول مرجع که حاوی آب بدون جیوه، نانوذرات طلا، آپتامر و نمک است 
و دیگری محلول نمونه که می خواهیم غلظت آلاینده جیوه را در آن اندازه گیری کنیم. عضو 
هیئت علمی دانشگاه تهران با بیان اینکه این طرح صرفه اقتصادی زیادی دارد، بیان کرد: 
به دلیل اینکه این نرم افزار و دستگاه می تواند به راحتی در دسترس مردم قرار بگیرد تولید 
آن مقرون به صرفه است. وی با بیان اینکه تاکنون دستگاه و اپلیکیشنی با قابلیت تشخیص 
فلزات سنگین مضر آب به طور همزمان طراحی نشده است، گفت: تکنولوژی تشخیص 
جیوه در آب توسط تلفن همراه در دست معدود کشورهای پیشرفته دنیاست. اما دستگاهی 
که با روش رنگ سنجی به تشخیص چندین نوع فلز سنگین و سم در آب بپردازد برای اولین 
بار در این طرح معرفی شده است. مجری طرح ادامه داد: این سیستم به دلیل استفاده از 
تکنولوژی به روز، قیمت ارزان، قابلیت جابه جایی، مدیریت بهتر داده ها، سرعت بیشتر، اتکا 

به ظرفیت های داخل کشور مورد انتخاب مشتریان قرار می گیرد.
کلاهدوز ادامه داد: سازمان آب و فاضلاب منطقه ای، مصارف خانگی، خریداران دستگاه 
تصفیه آب خانگی، بیمارستان ها و سازمان های دفاعی می توانند مخاطبان این دستگاه و 

اپلیکیشن به شمار روند.

آزمایشگاهتستآلودگیآبرویتلفنهمراه

علمیوسلامت

بیماری عجیب که عملکرد بدنتان را مختل می کند 

عللابتلاوروشهایدرمانلوپوس
یک متخصص ارتوپد گفت: لوپوس زمانی رخ می دهد که سیستم ایمنی بدن بیمار 

شروع به تخریب بافت ها و اندام های بدن می کند.
محمود بیگی  اظهارداشت :لوپوس یک بیماری خود ایمنی است، زمانی رخ می دهد 
که سیستم ایمنی بدن بیمار شروع به تخریب بافت ها و اندام های بدن می کند. این 
حملات باعث التهاب، ورم و آسیب دیدن نقاط مختلف بدن همچون مفاصل، پوست، 

کلیه ها، خون، قلب و ریه می شود.
 وی در ادامه درباره علل ایجاد لوپوس گفت: علت لوپوس ناشناخته است، با این حال 
به نظر می رسد عاملی باعث می شود که سیستم ایمنی به قسمت های مختلف بدن 
حمله کند، به همین دلیل، سرکوب و فرونشانی سیستم ایمنی یکی از روش های اصلی 

برای درمان لوپوس است.
از؛  عبارتند  شوند  لوپوس  بیماری  بروز  باعث  می توانند  که  عواملی  افزود:  بیگی 
ویروس ها، مواد شیمیایی و ژنتیک، این باور وجود دارد که هورمون های زنانه نیز در ایجاد 
بیماری لوپوس نقش دارند، زیرا زنان بیشتر از مردان مبتلا به بیماری لوپوس می شوند، 
برخی شواهد نشان می دهند که در یک خانواده، چند عضو آن دچار بیماری لوپوس 

شده اند؛ بنابراین احتمال ارثی بودن این بیماری افزایش پیدا می کند. 
متخصص ارتوپد درباره علائم و نشانه ها بیماری لوپوس بیان کرد: افراد مبتلا به بیماری 
لوپوس علایمی دقیقا مشابه همدیگر را نشان نمی دهند. این علایم و نشانه ها گاهی 
به سرعت به وجود آمده و گاهی آرام آرام ظاهر می شوند، شدت  آن ها مختلف است اما 

می توانند دائمی و یا موقتی باشند.
وی گفت: نشانه های لوپوس عبارت اند از خستگی و تب درد مفصل، خشکی و ورم، 
جوش ها و نواحی ملتهب شبیه پروانه برروی صورت، ضایعات پوستی که با قرار گرفتن در 
برابر آفتاب بدتر می شوند. سفید شدن و یا آبی شدن انگشتان در سرما و یامواقع استرس 
زاتنگی نفس، درد قفسه سینه، خشکی چشم ها، سردرد، گیجی و از دست دادن حافظه 

است.
 بیگی درباره عوارض بیماری لوپوس اظهار کرد: التهابی که توسط بیماری لوپوس به 
وجود می آید می تواند باعث نارسایی کلیه، اختلالات حافظه، کم خونی، خونریزی و یا 
التهاب رگ ها، بیماری های ریوی و بیماری های قلبی شود. همچنین ابتلا به بیماری 

لوپوس خطر عفونت، سرطان و مشکلات بارداری را افزایش می دهد.
متخصص ارتوپد درباره درمان لوپوس بیان کرد: درمان بیماری لوپوس بسته به نوع 
علایم و نشانه های بروز کرده آن متفاوت است. مشخص کردن اینکه شما به درمان 

خاصی احتیاج دارید یا نه.حتی نوع درمان آن نیاز به بررسی پزشک دارد.
وی تاکید کرد: در صورت مبتلا به بیماری لوپوس با تغییراتی در سبک زندگی و رعایت 

مواردی تاحدودی می توان جلوی بروز بیماری را گرفت.
*محافظت از پوست در برابر آفتاب  به درمان لوپوس کمک می کند

بیگی درباره روش های درمان خانگی گفت: استراحت کافی، محافظت از پوست 
در برابر آفتاب، ورزش منظم، ترک سیگار، رژیم غذایی سالم، به درمان لوپوس کمک 
می کند. متخصص ارتوپد تاکید کرد: سیگار می تواند باعث کاهش گردش خون و بدتر 
شدن علائم لوپوس شود. دود همچنین می تواند تاثیری منفی بر روی قلب، ریه ها و معده 

داشته باشد.

شکستگیتنشیاستخوانچیست؟
"شکستگی تنشی استخوان" به ترک های ریز و کوچک روی استخوان گفته می شود که 
بر اثر فشارهای مکرر و اغلب از استفاده بیش از حد از استخوان ها همچون بالا و پایین 

پریدن یا دویدن های طولانی مدت ناشی می شود.
به گزارش ایسنا، همچنین در برخی مواقع استخوانی که استحکام خود را بر اثر 
بیماری هایی از جمله پوکی استخوان از دست داده با انجام عادی ترین حرکات دچار 
از بدن  شکستگی تنشی می شود. این نوع از شکستگی بیشتر در استخوان هایی 
همچون پا و ساق پا مشاهده می شود که وزن بدن را تحمل می کنند و همچنین احتمال 

اینکه تمامی افراد شکستگی تنشی را تجربه کنند، وجود دارد.
*علائم

در ابتدا، فردی که دچار شکستگی تنشی شده باشد درد ناچیزی را تجربه می کند اما 
شدت آن با گذشت زمان بیشتر می شود. به طور معمول این احساس درد در ناحیه آسیب 
دیده وجود دارد و هنگام استراحت برطرف می شود. همچنین احتمال ورم در محل درد 

وجود دارد.
*زمان مراجعه به پزشک

درصورتیکه شدت درد افزایش پیدا کند یا حتی هنگام استراحت ادامه داشته باشد 
مراجعه به پزشک ضروری است.

*دلایل
می شود.  ناشی  بدنی  فعالیت  شدت  یا  میزان  افزایش  از  اغلب  تنشی  شکستگی 
استخوان ها به تدریج و از طریق بازسازی با میزان فشاری که بر آن ها وارد می شود، سازگار 
می شوند. بازسازی فرایند طبیعی است که همزمان با افزایش فشار بر استخوان سرعت 
پیدا می کند. در زمان بازسازی بافت های استخوانی از بین رفته و مجدد ساخته می شوند.   
استخوان هایی که در معرض فشار غیرعادی و بدون داشتن فرصت کافی برای بهبود قرار 
می گیرند، سلول ها را سریع تر از آنچه بدن می تواند جایگرین کند، بازجذب می کنند که 

در نتیجه مستعد شکستگی تنشی می شوند.
*فاکتورهای خطرزا

- برخی انواع ورزش ها: شکستگی تنشی در افرادی که در ورزش هایی از قبیل دو 
میدانی، بسکتبال، تنیس یا ژیمناستیک فعالیت دارند بیشتر رایج است.

- افزایش فعالیت بدنی: افرادی که به طور ناگهانی میزان فعالیت بدنی خود را افزایش 
داده و از سبک زندگی کم تحرک به انجام فعالیت های بدنی شدید رو می آورند مستعد 

شکستگی تنشی هستند.
- جنسیت: زنان در معرض فزاینده این نوع شکستگی هستند.

دارد دچار  احتمال  بیشتر  دارند  پای صاف  که کف  افرادی  پاها:  در  - مشکلات 
شکستگی تنشی شوند.

- ضعیف شدن استخوان ها: بیماری هایی از قبیل پوکی استخوان موجب می شود 
استخوان ها استحکام خود را از دست داده و احتمال شکستگی تنشی بیشتر می شود.

- سابقه شکستگی تنشی: تجربه یک شکستگی تنشی یا بیشتر احتمال شکستگی 
مجدد را افزایش می دهد.

می شود  موجب   D ویتامین  کمبود  و  تغذیه ای  اختلالات  مغذی:  مواد  کمبود   -
استخوان در معرض این نوع شکستگی قرار گیرند.

*عوارض شکستگی تنشی
به گزارش سایت مرکز تخصصی "مایو کلینیک"، برخی از شکستگی های تنشی کاملا 
بهبود پیدا نمی کند که به درد مزمن منجر می شود. درصورتیکه عوامل نهفته در بروز آن 

درمان نشود فرد در معرض شکستگی های تنشی بیشتر قرار می گیرد.  
*پیشگیری

- اعمال تدریجی تغییرات در هنگام شروع برنامه های ورزشی
- استفاده از کفش مناسب - رژیم غذایی صحیح

نایب رئیس انجمن فیزیوتراپی استان تهران :

استفادهبیرویهازوسایلدیجیتالی
بهستونفقراتآسیبمیزند

نایب رئیس انجمن فیزیوتراپی استان تهران، نسبت به آسیب ستون فقرات در اثر کم 
تحرکی و استفاده روز افزون از وسایل دیجیتالی، هشدار داد. 

همایون آبائی در مورد  اهمیت نقش فیزیوتراپی در بیماری های اسکلتی عضلانی 
گفت: با توجه به شعار سازمان بهداشت جهانی مبنی بر »کمترین تهاجم بر بدن«، لذا در 

بیماری های اسکلتی عضلانی، فیزیوتراپی می تواند نقش اول درمان را ایفا کند.
وی با بیان اینکه نقش فیزیوتراپی به عنوان خط اول درمان با شعار سازمان بهداشت 
جهانی هم خوانی دارد، افزود: به دلیل زندگی های ماشینی بیماری های ناشی از 
مشکلات عضلانی و اسکلتی بیش از پیش جامعه را درگیر کرده است. لذا، اهمیت 
درمان هایی که کمترین عارضه را برای بیماران به همراه دارد، بیش از پیش نمایان می 

شود.
این فیزیوتراپیست اظهار داشت: با توجه به استفاده روز افزون از وسایل ارتباط جمعی 
از جمله تلفن همراه و رایانه، مشکلات ناشی از استفاده مکرر از این وسایل باعث ضعف 
عضلات، انحراف ستون مهره ها و همچنین کم تحرکی ناشی از آنها باعث اضافه وزن 
شده و این اضافه وزن تبعات زیادی به دنبال دارد و همه اینها در صورت عدم توجه به 

موقع باعث صدمات و بیماری های بسیار ناتوان کننده می شود.
وسایل  از  استفاده  بهینه  اصول  رعایت  ضمن  شود  می  توصیه  کرد:  تصریح  وی 
دیجیتالی و الکترونیکی، در صورت بروز مشکل جهت مشاوره و درمان به متخصصین 

فیزیوتراپیست مراجعه و راهکارهای لازم را دنبال کنند.
این  اند.  از ۳۳ استخوان تشکیل شده که روی همدیگر قرار گرفته  ستون فقرات 
استخوان ها توسط رباط ها و ماهیچه ها به یکدیگر متصل هستند و در راستای به 
خصوصی قرار گرفته اند. ستون فقرات اصلی ترین نقطه اتکا بدن است و قامت فرد بر 
روی آن استوار است. به کمک ستون فقرات می توانید خم و راست شوید و بدن خود را 

به طرفین بچرخانید.
در واقع در مورد آناتومی ستون فقرات می توان گفت که طناب نخاعی از درون استخوان 
های ستون فقرات عبور می کند و از طریق آن تمامی عصب های بدن به مغز متصل می 
شوند و مغز حرکت دست و پاها را کنترل می کند. ستون فقرات در صورتی سالم تلقی می 
شود که در ام آر آی ستون فقرات مشخص شود دارای عضلات و استخوان های قوی، 
رباط ها و تاندون های انعطاف پذیر و ریشه های عصبی فعال و حساس باشد. در صورتی 
که قصد دارید زندگی شاداب و پرتحرکی بدون تجربه کمر درد داشته باشید، تلاش برای 

سالم نگه داشتن ستون فقرات از اهمیت بالایی برخوردار است.

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره ۱۳98۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۰۳9۰ هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک کرج  - ناحیه دو  تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم عصمت ترابی 
میرزائی فرزند محمد  بشماره شناسنامه ۴۰۷  صادره از کرج در ششدانگ یکباب ساختمان 
به مساحت ۱۰۰ مترمربع پلاک ۲۴9 فرعی از ۳۶۱  اصلی واقع در محمدشهر خریداری از 
مالک رسمی آقای محمد تقی اکبرین محرز گردیده است  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . 
م/98/67541/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1398/04/22 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1398/05/06 
ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک 

----------------------------------------------------
اجراییه 

تولد  تاریخ  غلامرضا   : پدر  نام  لیژه  سرخه  امینی  وحید  آقای  به  وسیله  بدین   
۱۳۶۴/۰9/۱۳ شماره ملی : ۳۲۵8۷9۱۷۲۴ شماره شناسنامه :۲۰۲9 به نشانی : 
کرمانشاه – خیابان شیرین – فروشگاه یوسفی ابلاغ می شود که شرکت طبیعت زنده جهت 
وصول مبلغ ۲۵/۱8۴/۰۰۰ ریال به استناد چک شماره چک : 8۱۷۱9۴ ، تاریخ چک : 
۱۳9۵/۰۲/۰۵ ، تاریخ بازگشت : ۱۳9۵/۰۲/۰۶ ، بانک – شعبه : صادرات – بانک ملت 
شعبه مرکزی ، شرح متن و ظهر چک : مطابق مفاد اصل چک ، شماره گواهی نامه : 
۱۰۱۰9۳۲۷۱ علیه شما اجراییه صادر نموده و پرونده اجرایی به کلاسه 98۰۰۷۳۶ در 

این اداره تشکیل شده و طبق گزارش مورخ ۱۳98/۰۴/۰۱ مامور ، محل اقامت شما 
به شرح متن سند شناخته نشده ، لذا بنا به تقاضای بستانکار طبق ماده ۱8 آیین نامه 

اجرا مفاد اجراییه فقط یک مرتبه در یکی از روزنامه های کثیر الانتشار محل آگهی می شود 
و چنانچه ظرف مدت ده روز از تاریخ این اگهی که روز ابلاغ محسوب می گردد ، نسبت به 

پرداجت بدهی خود اقدام ننمایید ، عملیات اجرایی جریان خواهد یافت . 
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی کرمانشاه 

پیاده روی تند می تواند احتمال طولانی تر شدن عمر را بیشتر 
کند و فرقی هم نمی کند وزنتان چقدر است.

بسیار  ورزشی  و  تمرین  تند،  پیاده روی  می گویند  محققان 
خوب برای سلامت قلب و عروق است؛ اما می تواند شاخص 
خوبی از سلامت عمومی فرد نیز باشد. در مطالعه ای جدید، 
افرادی که تندتر پیاده روی می کردند، با هر شاخص توده بدنی 

که داشتند، طول عمرشان نیز بیشتر بود. 
در پژوهش انجام شده، آن هایی که پیاده روی شان سرعت 
روی  پیاده  آهسته تر  که  افرادی  به  نسبت  داشت  بیشتری 
که  است  نتیجه ای  این  بودند.  کرده  عمر  بیشتر  می کردند، 
محققان با کنترل و بررسی عادات پیاده روی و مرگ تقریباً ۴۷۵ 
هزار نفر که بیشترشان در زمان شروع مطالعه در دهه ی ۵۰ 

زندگی خود قرار داشتند، گرفتند. 
که  می دانند  پیاده روی ای  را  تند  پیاده روی  دانشمندان 
دست کم سه مایل )۴.8 کیلومتر( در ساعت یا ۱۰۰ قدم در 
دقیقه باشد؛ اما در این مطالعه خود ِ افراد طبق برداشت خود 
اعلام کرده بودند که آیا پیاده روی شان آهسته است، متوسط 

است و یا تند.
افرادی که پیاده روی تند می کردند، از هر طبقه از شاخص 
توده ی بدنی که بودند، طول عمرشان بیشتر بود. شاخص 

توده ی بدنی این افراد از ۲۰ تا ۴۰ بوده است.
این نتیجه نشان می دهد عملکرد فیزیکی، شاخص مهم تر 
و تعیین کننده تری نسبت به شاخص توده ی بدنی برای طول 
عمر است و آن هایی که شاخص توده ی بدنی شان بالاست؛ اما 

از فیتنس خوبی برخوردارند، بیشتر عمر می کنند. 
طبق یافته ها، افرادی که سرعت پیاده روی هایشان کمتر بود، 

با هر شاخص توده ی بدنی، طول عمر کمتری داشتند.
پیاده روی تند فوق العاده است؛ چون هم کالری می سوزانید، 
هم عضلات پاهایتان را قوی می کنید و هم به سلامت قلبتان 

کمک می کنید
محققان می گویند زنانی که سریع تر پیاده روی می کردند در 
مقایسه با زنانی که سرعت پیاده روی شان کمتر بود، طول عمر 

بیشتری داشتند. یعنی 8۷ سال در برابر ۷۲ سال.
نیز متوسط طول  پیاده روی می کردند  مردانی که سریع تر 
کمتری  سرعت  با  که  مردانی  اما  بود؛  سال   8۶ عمرشان 

پیاده روی می کردند متوسط طول عمرشان ۶۵ سال بود.
به گفته ی محققان، زمانی که شما تند پیاده روی می کنید در 
واقع یک تمرین هوازی با شدت کم انجام می دهید که اگر به 
طور منظم باشد، سلامت قلب و عروق را تقویت خواهد کرد. 
بنابراین شما چه اضافه وزن داشته باشید و چه وزنتان ایده آل 
باشد، پیاده روی تند بر بدن و طول عمرتان تأثیر مثبت خواهد 

گذاشت.
این یافته ها تأکیدی بر شواهدی هستند که نشان می دهند 
ورزش های هوازی می توانند از سلامت شما در برابر عوارضی 
چون چاقی یا اضافه وزن محافظت کنند. مطالعات قبلی نیز 
نشان داده بودند که پیاده روی تند می تواند ریسک حوادث 

قلبی و عروقی را کاهش بدهد.
هر چند خیلی از افراد با هدف ۱۰ هزار قدم در روز پیاده روی 
می کنند اما این معیار چیزی نیست که به معنی سرعت لازم 
در پیاده روی باشد. افرادی که از سلامت کافی برای پیاده روی 
برخوردارند و به راحتی می توانند با سرعت متوسط پیاده روی 

کنند، باید سرعت خود را بالا ببرند؛ اما آن هایی که مشکلی در 
سلامتی خود دارند یا عادت به راه رفتن ندارند و بیشتر اوقات 
می نشینند، به هر حال باید پیاده روی کنند، حتی با سرعت 

کم.
نیز  می کنید  پیاده روی  زمانی  مدت  چه  شما  اینکه  ضمناً 
مسئله ی مهمی است. یعنی فقط شدت پیاده روی تان مهم 

نیست بلکه به مدت آن نیز باید توجه کنید.
ارتباط میان پیاده روی تند و طول عمر، ممکن است تماماً 
پیاده روی  به  عادت  نباشد.  مربوط  فیزیولوژیکی  سلامت  به 
می تواند شاخصی از تأثیر عوامل متعدد دیگری نیز باشد که 
به طور هم زمان دخیل اند، از جمله عوامل غیر فیزیکی )مثلًا 

روحی و روانی(، که به خودی خود به طول عمر مرتبط اند.
جالب است بدانید این مطالعه دریافت گروهی که پایین ترین 
طول عمر را داشتند، سنگین  وزن ترین افراد نبودند، بلکه مردان 
و زنانی بودند که شاخص توده ی بدنی شان کمتر از ۲۰ بود، 
یعنی پایین ترین حد وزن نرمال. اما این جمیعت از افراد نیز از 

پیاده روی تند بهره برده بودند. این عجیب نیست که پیاده روی 
تند سبب افزایش طول عمر می شود، زیرا پیاده روی تند، یک 
معیار واضح از فعالیت های هوازی است که به معنی احتمال 
کمتر بیماری ها و عوارض ناشی از افزایش سن مانند پوکی 

استخوان نیز می باشد.
به گفته ی پژوهشگران چیزی که مسئله را رمزآلود کرده این 
است که چرا پیاده روی تند برای افرادی که خیلی لاغرند، حتی 
مفیدتر هم می تواند باشد. این واقعیت می تواند نشان دهنده ی 
این باشد که برخی از افراد بسیار لاغر معمولًا دچار نوعی ضعف 
و وضعیت نادرست تغذیه هستند، در حالی که سایر افراد فقط 

ذاتاً لاغرند یا متناسب اند.
عملکرد خوب بدنی، ریسک مرگ ناشی از عوارض قلبی را 
کاهش می دهد اما این موضوعی است که باید در آینده به طور 

گسترده تری مورد بررسی قرار بگیرد.
در حال حاضر می دانیم که ورزش با شدت بالاتر، تا حدودی 
نتایج بهتری دارد. اگر شما همین مفهوم را در پیاده روی به کار 
ببرید، پس طبیعی است که از پیاده روی سریع تر باید بهره ی 
بیشتری ببریم. اگر شما کسی هستید که به طور کلی سالم 
انرژی  و شما  بدنتان می تواند مؤثرتر کار کند  هستید، پس 
بیشتری خواهید داشت و می توانید سرعت پیاده روی تان را 
بالاتر ببرید. هیچ قانون طلایی کلی در زندگی وجود ندارد؛ اما 
تحرک بیشتر و تحرک با شدت بالاتر همیشه نتیجه ی بهتری 
خواهد داشت. بنابراین سرعتتان را بالا ببرید، فرقی نمی کند 
وزنتان چقدر است، به هر حال طول عمرتان بیشتر خواهد شد، 
مخصوصاً اگر به طور کل در زندگی تان انتخاب های سالمی 
می کنید. پیاده روی به طور کلی، کم شدت است و نسبت 
به دویدن یا دویدن آهسته، باید فواید کمتری داشته باشد، 

این طور نیست؟ کارشناسان می گویند این طور نیست.
حتی  کنید،  پیاده روی  سریع  کافی  اندازه ی  به  شما  اگر 
به  می تواند  تند  پیاده روی  شوید.  هوازی  فاز  وارد  می توانید 
عنوان ابزاری برای ترددهای شما باشد که کمکتان کند کمتر 
از وسایل نقلیه استفاده کنید و مؤثرتر ورزش کنید. پیاده روی 
تند فوق العاده است؛ چون هم کالری می سوزانید، هم عضلات 
کمک  قلبتان  سلامت  به  هم  و  می کنید  قوی  را  پاهایتان 

می کنید.

 چرا افرادی که پیاده روی تند می کنند، ۱۵ تا ۲۰ سال بیشتر از بقیه عمر می کنند؟

پیادهرویتندعمرتانراطولانیترمیکند

همهچیزدرباره»آبمروارید«وراههایدرمانآن
بسیاری از افراد بر این باورند که ابتلاء به کاتاراکت یا آب مروارید نتیجه افزایش سن اتفاق می افتد. این بیماری با اینکه در سنین سالمندی شایع تر است اما گاهی آسیب های چشمی 

بیماری های متابولیکی و یا حتی اشعه های مضر ممکن است سبب ابتلای فرد به کاتاراکت در سنین قبل از سالمندی گردد.
زمانی که نور به عدسی کدر شده چشم می تابد به شکل یک دانه مروارید داخل چشم دیده می شود به همین دلیل این بیماری آب مروارید نامیده می شود. تیره و کدر شدن عدسی 
چشم سبب بیماری کاتاراکت یا آب مروارید می شود به طوری که فرد تمام اجسام را در اطراف خود به طور مبهم و کدر مشاهده می کند. یکی از راه های درمان کاتاراکت پس از تشخیص 

و تأیید پزشک، عمل جراحی است. اما علائم کاتاراکت چه مواردی است؟:
_تاری دید

_کاهش دید در شب
_دوربینی در یک چشم

_غیر شفاف و کم رنگ بودن تمام رنگ ها
_تغییر مکرر شماره عینک

پس از تشخیص پزشک، جراحی، شایع ترین درمان کاتاراکت است که با یک برش کوچک، عدسی چشم را با عدسی مصنوعی جایگزین می کنند.
مراقبت های بعد از جراحی

بنابر اعلام مرکز تحقیقات سالمندی، مراقبت های پس از جراحی از اهمیت فراوانی برخوردار است. احساس خارش چشم بعد از جراحی آب مروارید طبیعی بوده و بیمار باید از 
خاراندن، مالش و فشار دادن چشم خودداری کند. ممکن است در روزهای ابتدایی پس از جراحی، چشم ها اندکی به نور حساسیت نشان دهند که این موضوع نیز به مرور برطرف 
می شود. همچنین خم شدن ناگهانی و برداشتن اجسام سنگین پس از عمل جراحی می تواند سبب آسیب به چشم ها شود. رعایت نکات توصیه شده توسط پزشک متخصص در کوتاه 

شدن دوره نقاهت پس از جراحی بسیار مؤثر بوده و در صورتی که چشم جراحی شده به عفونت التهاب یا خونریزی مبتلا شد، بهترین راه مراجعه به پزشک است.



شنبه -بیست ودوم تیر ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4840
اجتماعی

گزارش: سید محمد ابراهیم جنابان

بارش های بهار سال جاری باعث شد تا عده ای از 
مردم تصور کنند مشکل کمبود منابع آبی در قم برطرف 
شده، درحالی که حقیقت چیز دیگری است و لب های 

خشکیده کویر نشان از باقی بودن تشنگی آن دارد. 
هزار  و ۲۰۰  میلیون  یک  جمعیت  سکونت  استمرار 
نفری در شهر قم، وابسته به تامین منابع آبی پایدار است 
که حجم عمده آن به وسیله سدهای ۱۵ خرداد و کوچری 
که در خارج از محدوده استان قرار دارد، فراهم می شود 
و این درحالی است که بر اساس نظر کارشناسان، انتقال 
موارد  در  جز  دیگر  ای  منطقه  به  مناطق  سایر  از  آب 
مردم،  نیاز  مورد  آشامیدنی  آب  تامین  برای  و  ضروری 
اقدام صحیحی نیست و نمی تواند در بلند مدت راهبرد 
اصلی برای مدیریت منابع آبی و پاسخگویی به نیازهای 

شهروندان در این زمینه باشد.
با وجود همه سختی های تامین آب برای قم، در بهار 
سال جاری سرانه مصرف آب در این شهر افزایش قابل 
توجهی یافته است که مسئولان و کارشناسان علت آن 
را توهم پرآبی پس از بارش های خوبی که رخداد، می 
دانند؛ اما باید توجه داشت وضعیت بحرانی شهر گرم 
و خشک قم در دسترسی به منابع آبی، با بارش های 
مقطعی به طور کامل حل نمی شود و در صورت تداوم 
این میزان مصرف، قم تا ۱۰ سال آینده، با نبود منابع آبی 
مورد نیاز حیات خود مواجه می شود؛ در همین رابطه 
خبرنگار ایرنا نظر شماری از مسئولان استان را جویا شد.

افزایش مصرف آب در قم نگران کننده است
افزایش  گفت:  قم  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
سرانه مصرف آب در استان که بیشتر در اثر توهم فراوانی 
آن به وجود آمده، نگران کننده است و در آینده نه چندان 
دور تامین منابع آبی مورد نیاز قم را با چالش جدی مواجه 

می سازد.
علی جان صادق پور بیان کرد: از ابتدای سال جاری 
میزان مصرف آب در قم نسبت به مدت مشابه سال قبل 
روانی  فضای  رابطه  این  در  که  داشته  رشد  درصد   ۱۲

اشتباه ناشی از بارندگی ها، تاثیر فراوانی داشته است.
کارگیری  به  با  کنیم  می  تلاش  داد:  ادامه  وی 
ظرفیت های مختلف از جمله رسانه، افکار عمومی مردم 
استان به سمت استفاده صحیح از منابع آبی و کاهش 

مصرف هدایت شود.
وی افزود: باید عمق مساله کمبود منابع آبی برای مردم 
روشن شود و آنان بدانند هر شهروند با مصرف متوسط 
را  زندگی مطلوبی  روز می تواند  آب در شبانه  لیتر   ۸۰

تجربه کند، در حالی که این رقم در قم بسیار بیشتر از 
حد استاندار است.

صادق پور گفت: اکنون تمام منابع آبی شناسایی شده 
برای قم که بیشتر از خارج استان تأمین می شود، مورد 
استفاده قرار می گیرد و با ادامه دادن این روند تا سال 
۱۴۰۷ منابع آبی در نظر گرفته شده برای قم قابل به 

پاسخگویی نیازهای استان نخواهد بود.
وی ادامه داد: اکنون ۸۶ درصد کل آب استان از طریق 
تأمین و ۱۴ درصد  سرشاخه های دز و سد ۱۵ خرداد 
نیز به وسیله چاه های حفر شده در منطقه علی آباد و 

چاه های سطح شهر تأمین می شود.
به  اشاره  با  قم  فاضلاب  و  آب  شرکت  عامل  مدیر 
لزوم صرفه جویی مردم استان برای حفظ کیفیت آب 
اختصاص یافته به قم، گفت: در هر ثانیه سه هزار و ۶۰۰ 
لیتر آب از طریق سرشاخه های دز و سد ۱۵ خرداد برای 
مصرف مردم قم تأمین می گردد که اگر میزان مصرف 
مردم بالاتر رود مابقی نیاز از طریق چاه های حفر شده 
تأمین می شود که به همین علت در برخی از روزهای 
فصل تابستان به ناچار کیفیت آب استان کاهش می یابد.
*خشکسالی های گذشته استان به سادگی قابل 

جبران نیست
مدیرکل هواشناسی قم گفت: بارش های امسال بسیار 
قابل توجه بود، اما شرایط خشکسالی ۱۰ ساله گذشته 
قم به سادگی قابل جبران نیست و هم اکنون نیز حدود 
آبشناسی  خشکسالی  با  استان  مساحب  درصد   ۴۷

مواجه است.
مهران حیدری بنی بیان کرد: بررسی های انجام شده 
بر روی مدل های تغییر اقلیم نشان می دهد که ما با روند 

رو به کاهش بارش و رو به افزایش دما مواجه هستیم.
وی ادامه داد: مساله دیگری که در این رابطه با آن رو 
به رو شدیم، شکل گیری پدیده ناهنجاری های بارشی 
است که بر اساس آن نظم بارش ها در طول ایام سال 

تناسب لازم را ندارد.
همانند  قم  استان  نمونه  برای  گفت:  بنی  حیدری 
بسیاری از نقاط کشور در سال ۹۷ شاهد کاهش شدید 
بارش ها بود و در سال ۹۸ تا کنون با موج قابل توجهی از 

بارش ها مواجه شده است.
وی با اشاره به اینکه خشکسالی و سیل به عنوان بلایای 
طبیعی ۲ روی یک سکه اند، افزود: پدیده ناهنجاری در 
بارش ها طی سال های اخیر به نحو بی سابقه ای در 
استان قم تکرار شده است و بر اساس آن نمی توان انتظار 
تکرار سال های پر بارش به صورت مستمر را در بازده بلند 

مدت، قطعی دانست.

وی ادامه داد: افزایش تولید گازهای گلخانه ای و بالا 
رفتن دمای کره زمین نقش بسزایی در به هم ریختن نظم 
طبیعت و کاهش بارش ها داشته است که این وضعیت 

در استان قم نیز قابل مشاهده است.
مدیرکل هواشناسی قم گفت: در این شرایط مصرف 
بهینه از منابع آبی و تقویت سفره های آب زیر زمینی برای 
ادامه حیات محیط زیست استان از اهمیت فوق العاده 

ای برخوردار است.
وی افزود: اجرای طرح های مدیریت منابع آب از جمله 
در بخش آبخیزداری و آبخوان داری و استفاده از روش 
های نوین آبیاری در بخش کشاورزی، می تواند در روند 
استفاده صحیح از آب موجود نقش چشمگیری داشته 

باشد.
وی ادامه داد: بر اساس پیش بینی های انجام شده، 
در برخی از روزهای تابستان سال جاری در قم با افزایش 
دمای بیش از میانگین بلند مدت مواجه خواهیم شد که 
می تواند موجب بالا رفتن میزان مصرف آب شود و در این 

شرایط مدیریت منابع آبی امری ضروری است.
*بارندگی های سال جاری به معنای پایان 

خشکسالی نیست
مدیرکل حفاظت محیط زیست قم گفت: بارندگی های 
سال جاری در استان یک استثنا به حساب می آید و نباید 

آن را مساوی با پایان دوره خشکسالی در نظر گرفت.
سید رضا موسوی مشکینی بیان کرد: طی سال های 
متمادی محیط زیست قم با کاهش بارندگی و افزایش 
دمای هوا مواجهه بوده که مسائل و مشکلات زیادی را 

برای طبیعت استان به همراه داشته است.
وی افزود: خشک شدن تالاب ها و رودخانه ها، افت 
سفره های آب زیرزمینی، از بین رفتن پوشش گیاهی و 
بیابان شدن دشت های استان و ایجاد کانون های گرد 
و خاک از جمله پیامدهای خشکسالی های پیاپی در 
قم است. وی ادامه داد: با وجود بارش های خوب سال 
جاری و تاثیرگذاری مثبت آن بر طبیعت، اما به دلیل 
مقطعی بودن این بارش ها و پراکنش نامنظم آن، نگرانی 

ها پیرامون کاهش منابع آبی در قم همچنان باقیست.
موسوی مشکینی گفت: بر اساس بررسی های علمی 
و کارشناسی هیچ نشانه ای مبنی بر اینکه قم وارد دوره 
ترسالی شده و مشکل کم آبی آن برطرف شده است، 

وجود ندارد.
وی بیان کرد: به عنوان نمونه در همین فصل تابستان 
سال جاری، شاهد افزایش قابل توجه دمای هوای استان 
هستیم که نشان می دهد تغییرات اقلیمی و تنش های 

محیطی در قم ادامه دارد.
وی ادامه داد: زمانی می شود با اطمینان بیان کرد که 
در قم به سطح قابل قبولی از منابع آبی دست یافتیم که 
اکوسیستم های آبی همچون رودخانه ها و تالاب ها در 

وضعیت پایدار باشند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست قم گفت: چنین ثباتی 
در اکوسیستم های آبی استان مشاهده نمی شود و حتی 
آبی که در رودخانه قمرود جریان دارد ناشی از رها سازی 
آب از سدهای بالادست برای کمک به تقویت محیط 

زیست و کشاورزی در دشت های پایین دست است.
وی بیان کرد: به هر صورت کشور ما بر روی کمربند 
خشک و نیمه خشک جهان قرار گرفته و شرایط محیط 

زیستی استان قم متاثر از این موضوع است.
برنامه هایی که برای توسعه قم  ادامه داد: تمام  وی 
تدوین می شود باید با نگاه به مساله کمبود منابع آبی در 
استان باشد و فکر نکنیم با بارش های خوب سال جاری 

از مشکل عبور کردیم.
نحوی  به  قم  آبی  شرایط  گفت:  مشکینی  موسوی 
نیست که بر اساس آن بتوان تقاضاهای جدید در حوزه 
مصرف آب ایجاد کرد و محیط زیست استان را بیش از 

پیش دچار آسیب ساخت.

۲۳ شهریورماه در قم؛

همایش تحول در تربیت با رویکرد 
نهادینه سازی ارزش ها برگزار می شود

دبیر همایش ملی »تحول در تربیت با رویکرد نهادینه سازی ارزش ها« گفت: این همایش در 
پنج محور و در چهار قالب طرح ۲۳ شهریورماه در قم برگزار می شود. 

حجت الاسلام سید محسن آزادی در نشست خبری که ظهر چهارشنبه در تالار جلسات 
انجمن های علمی حوزه برگزار شد، اظهار کرد: فراخوان همایش ملی »تحول در تربیت با رویکرد 
نهادینه سازی ارزش ها« منتشر شده است و علاقمندان تا ۲۰ مردادماه فرصت دارند آثار خود 
را به دبیرخانه ارسال کنند. وی با اشاره به انتخاب داوران این همایش گفت: کمیته داوری قوی 
از استادان حوزه و دانشگاه تشکیل شده که هم اکنون در حال تدارک مقدمات هستند. دبیر 
همایش ملی »تحول در تربیت با رویکرد نهادینه سازی ارزش ها« محورهای این همایش را مورد 
توجه قرار داد و گفت: این همایش در پنج محور برگزار می شود که علاقمندان باید آثار خود را 
در قالب های چهارگانه طرح درس، طرح برنامه، طرح اردو و تولید محصولات تربیتی و فرهنگی 
به دبیرخانه ارسال کنند. وی با تبیین تمایز طرح درس وطرح برنامه عنوان کرد: طرح درس در 
قالب کلاس ۴۵ دقیقه ای است و طرح برنامه نیز برنامه های ۱۵ دقیقه ای در قالب زنگ تفریح 
و برنامه صبحگاهی است. حجت الاسلام آزادی با اشاره به طرح اردو بیان کرد: در این طرح 
نیز اردویی هشت ساعته با برنامه های خاصی دیده می شود. وی در بخش دیگری از سخنان 
خویش بیان کرد: علاقه مندان می توانند آثار خود را در قالب فیلم کوتاه ۳ تا ۵ دقیقه ای که قابل 
نمایش در کلاس دارند به دبیرخانه ارسال کنند. دبیر همایش ملی »تحول در تربیت با رویکرد 
نهادینه سازی ارزش ها« با بیان اینکه شعر ابزار بسیار مناسبی برای ارائه ارزش ها به دانش آموزان 
محسوب می شود، خاطرنشان کرد: داستان کوتاه و نمایشنامه های کوتاه از جمله مواردی است 
که به شدت در مدارس به آنها نیاز داریم و علاقمندان می توانند در این قالب ها نیز آثار خود را به 
دبیرخانه ارسال کنند. وی زمان برگزاری همایش را ۲۳ شهریورماه امسال ذکر کرد و گفت: این 
همایش در سالن غدیر میزبان شرکت کنندگان در همایش است و علاقمندان می توانند آثار خود 
را تا ۲۰ مردادماه امسال به آدرس mf.tohid@yahoo.com ارسال و همچنین اطلاعات بیشتر 
را از پایگاه اینترنتی www.tohidgom.ir پی گیری نمایند. وی از معلمان به عنوان جامعه هدف 
همایش یاد کرد و تأکید کرد که معلمان بیش از هر کارشناسان دیگری با ذائقه دانش آموزان آشنا 
هستند اما استادان دانشگاه ها، طلاب و روحانیان و کسانی که ذوق نگارش و تدوین دارند نیز 

می توانند در این همایش شرکت کنند.

شهردار بندرعباس مطرح کرد

مشارکت جدی شهرداری در برگزاری
 کنگره ملی شهدا

این  جدی  نقش  و  مشارکت  از  بندرعباس  شهردار 
داد.  خبر  شهدا  ملی  کنگره  برگزاری  در  شهرداری 
عباس امینی زاده در جلسه شورای معاونین شهرداری 
که با حضور دبیر برگزاری کنگره ملی شهدا و مسئول 
فرهنگی سپاه امام سجاد)ع( هرمزگان برگزار شد، اظهار 
کرد: در حال حاضر با توجه به تأکید رهبر معظم انقلاب 
بر حفظ فرهنگ دفاع مقدس و انتقال آن به نسل های 
بعد، با برگزاری یادواره ها و کنگره ها می توان فرهنگ 
دفاع مقدس را حفظ و به نسل بعد منتقل کنیم. وی 
دفاع  سال  هشت  و  شهادت  و  ایثار  فرهنگ  افزود: 
مقدس باید در فضای مجازی، کلیپ ها، فیلم ها، کتب 
و اشعار وارد شود تا فرصت فضای مجازی برای جذب 
جوانان و نوجوانان به فرهنگ ایثار و شهادت بهره ببریم. شهردار بندرعباس با تاکید بر اینکه 
باید از فرصت میزبانی این کنگره برای اثبات توانایی های اجرایی استان و خصوصا بندرعباس 
استفاده کنیم، خاطرنشان کرد: شهرداری بندرعباس در این مسئله با نگاهی جدی، به دنبال 
همراهی و مشارکت هرچه بیشتر است. امینی زاده تصریح کرد: تمامی بخش های شهرداری 
شامل معاونت ها، مناطق، سازمان ها و مدیریت ها موظف به همکاری در برگزاری این کنگره 
هستند. این مقام مسئول در بخش دیگری از سخنانش نیز اضافه کرد: شهر ما دارای سابقه 
تاریخی در مبارزه با ظلم و استکبار است که نشان دادن این مسئله به شهروندان و خصوصا 
نسل جدید و همچنین سایر مردم کشورمان  ضروری است. اضافه می شود، در ادامه این جلسه 
نیز رسول جهانداری به پیشنهاد فرمانده سپاه امام سجاد)ع( استان هرمزگان به عنوان مشاور 
شهردار در موضوع برگزاری کنگره شهدا و رابط با سپاه امام سجاد)ع( منصوب شد. رسول 
جهانداری نیز در ادامه این نشست اظهار کرد: راه اندازی قرارگاه تحول محلات در بندرعباس به 
عنوان الگوی موفق در سطح کشور معرفی شده که سایر استان ها نیز از این مسئله الگو گرفته و 
از این طریق به آبادانی شهر و رفع مشکلات می پردازند. وی افزود: این قرارگاه در راستای خدمت 
خالصانه به مردم را ه اندازی شده که در همین مدت کوتاه با توجه به دستاوردهای قابل توجه، 

مورد تقدیر قرار گرفته است.

مدیرعامل شرکت توزیع برق هرمزگان :

تغییر ساعات اداری مصرف برق را 50 مگاوات 
کاهش داد

با  گفت:  هرمزگان  برق  توزیع  شرکت  مدیرعامل 
اجرای طرح تغییر ساعت کاری اداره ها ۵۰ مگاوات در 
مصرف صرفه جویی شده که با رعایت و صرفه جویی 
بیشتر میتواند تا ۱۰۰ مگاوات برسد. محمد ذاکری 
افزود: مصرف برق سازمانها و اماکن دولتی همه روزه 
پس لز پایان ساعات اداری مورد پایش قرار می گیرد 
و مراکزی که مصرف برق بیش از حد مجاز یا بعد از 
ساعت تعطیلی بیشتر باشد قطع می شود. مدیرعامل 
شرکت توزیع برق هرمزگان، گفت: از ۱۵ خرداد ماه 
تاکنون به دلیل افزایش دما و رطوبت مصرف برق در 
استان افزایش یافته است.  محمد ذاکری افزود: دوم 
تیر امسال پیک مصرف برق به دو هزار و ۱۵۰ مگاوات 
رسید که نسبت به مدت مشابه پارسال ۱۳۵ مگاوات افزایش یافت. وی گفت: مرز مصرف برق 
برای استان از سوی توانیر ۲ هزار و ۱۰۰ مگاوات تعیین شده است. هرمزگان ۷۰۰ هزار مشترک 
برق دارد که ۸۲ درصد در بخش خانگی هستند. مدیرعامل شرکت توزیع برق هرمزگان اضافه 
کرد: مشترکان خانگی ۶۵ درصد برق را مصرف می کنند در صورتی که مشترکان صرفه جویی 
نکنند برای پایداری شبکه خاموشی اعمال می شود. مدیرعامل شرکت توزیع برق هرمزگان به 
شهروندان توصیه کرد در ساعت های اوج مصرف از ساعت ۱۳ تا ۱۷ از یک کولر استفاده کنند. 
ذاکری افزود: تنظیم ترموستات کولر گازی در ۲۴ تا ۲۶ درجه از مهمترین راهکار های کاهش 
مصرف برق در زمان اوج مصرف است. وی گفت: توجه بیشتر به برچسب انرژی در خرید لوازم 
برقی، صرفه جویی در ساعت های اوج مصرف نقش مهمی در کاهش مصرف برق دارد. وی 
گفت: مشترک های صنعتی، اداری، تجاری و کشاورزی استان می توانند برای کاهش مصرف 
برق، کاهش هزینه ها و استفاده از طرح های تشویقی قرارداد همکاری با این شرکت منعقد کنند. 

 
با حضور استاندارهرمزگان صورت گرفت

افتتاح پروژه برق رسانی مجتمع فرهنگیان
 بندر خمیر

پروژه تامین برق مجتمع مسکونی فرهنگیان بندرخمیر در آیینی با حضور دکتر همتی استاندار 
هرمزگان به بهره برداری رسید. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان در مراسم افتتاح این 
پروژه گفت: برای تامین برق این مجتمع ۳ دستگاه پست زمینی،  ۴۳۸ متر شبکه فشار متوسط 
و ۹۸۱ متر شبکه فشار ضعیف احداث شده است. مهندس ذاکری اعتبار هزینه شده برای این 
طرح را ۵ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال عنوان کرد. مدیرعامل شرکت توزیع برق هرمزگان در بخش 
دیگری از سخنان خود گفت: از ۱۵ خرداد ماه تاکنون به دلیل افزایش دما و رطوبت مصرف 
برق در استان افزایش یافته است. هرمزگان ۷۰۰ هزار مشترک برق دارد که ۸۲ درصد در بخش 
خانگی هستند. مدیرعامل شرکت توزیع برق هرمزگان اضافه کرد: مشترکان خانگی ۶۵ درصد 
برق را مصرف می کنند در صورتی که مشترکان صرفه جویی نکنند پایداری شبکه دچار اخلال 
می شود. مدیرعامل شرکت توزیع برق هرمزگان اضافه کرد: با تغییر ساعات کار ادارات، بار شبکه 
۵۰ مگاوات کاهش یافته که برای حفظ این میزان، مصرف برق اماکن دولتی به صورت مستمر 
پایش و رصد می شود. ذاکری افزود:تاکنون بیش از ۵۰ دستگاه اجرایی که مصرف برق خود را 

پس از پایان ساعت اداری کاهش نداده بودند قطع شده است.
 

مدیر آبرسانی شرکت آبفا استان اصفهان :

جاری بودن زاینده رود برای تامین آب شرب 
لازم ولی کافی نمی باشد

مدیر آبرسانی شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان گفت :افزایش ذخیره سد زاینده رود و 
جاری بودن آب در بستر رودخانه دلیل بر تامین آب شرب پایدار مشترکین بدون کوچکترین 
خللی نیست  مجید باقری در جلسه میز خدمت که در مسجد المهدی باحضور نمازگزاران 
و برخی معاونین و مدیران  برگزار شد در پاسخ به اینکه در سال آبی جاری بارندگی ها نسبت 
به سالهای قبل قابل توجه بوده گوای آن هم جاری بودن رودخانه زاینده رود در فصل بهار و 
تابستان  می باشد، بنابراین مردم انتظار تامین آب شرب را بدون کمترین افت فشار دارند عنوان 
کرد:افزایش ذخیره سد زاینده رود و جاری بودن آب در بستر رودخانه دلیل بر تامین آب شرب 
پایدار مشترکین بدون کوچکترین خللی نیست.شرکت آب منطقه ای مسئول تخصیص آب برای 
کشاوزران و جاری بودن رودخانه زاینده رود است و تاسیسات آبرسانی موجود شرب و بهداشت 

شرکت آبفا تکافوی نیاز مشترکین در ایام پیک مصرف نمی باشد 
باقری افزود :هرچند ذخیره سد زاینده رود نسبت به سالهای گذشته افزایش یافته اما در واقع 
هم اکنون  آب در تصفیه خانه باباشیخعلی با ظرفیت حداکثری تصفیه می شود و این امر چالش 

، شرکت آب وفاضلاب در فصل تابستان برای تامین آب شرب مشترکین است.
وی با بیان اینکه مقرر گردیده بود در سال ۸۷ دومین تصفیه خانه آب اصفهان در مدار بهره 
برداری قرار گیرد اظهارداشت:قرار بود در سال ۸۷ با پایان افق طرح آبرسانی اصفهان بزرگ 
،دومین تصفیه خانه آب در اصفهان با ظرفیت ۱۰ میلیون متر مکعب در ثانیه به بهره برداری 

برسدکه مجری طرح شرکت آب منطقه ای است .

بارش های بهاری مشکل کمبود منابع آبی درقم رابرطرف نکرده است

کویر قم همچنان تشنه است
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معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم :

امامزاده موسی مبرقع )ع( به سومین قطب 
زیارتی قم تبدیل می شود

معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: طرح جامع توسعه حرم 
مطهر امامزاده موسی مبرقع )ع( به تصویب رسیده است و این بقعه به عنوان سومین قطب 

زیارتی در قم تبدیل می شود. 
حجت الاسلام یوسف احمدی  با اشاره به نقش و جایگاه امامزاده موسی مبرقع )ع( 
افزود: با تعیین حرم این امامزاده به عنوان سومین قطب زیارتی قم، بودجه ای برای توسعه 
آن در نظر گرفته شده است. وی با اشاره به تصویب طرح جامع توسعه حرم امام موسی 
مبرقع )ع( ادامه داد: تملک بسیاری از واحدهای مسکونی و صنفی اطراف حرم مطهر 
بر اساس طرح جامع توسط شهرداری انجام شده است که با تکمیل آن، شاهد توسعه 
صحن ها، شبستان ها و همچنین پارکینگ های حرم مطهر امامزاده مبرقع خواهیم بود. 
معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم، افزود: در طرح جامع حرم امام زاده 
موسی مبرقع )ع(، ساخت حوزه علمیه در کنار آن نیز پیش بینی شده است. وی گفت: 
این امامزاده عظیم الشان فرزند بلافصل امام جواد )ع( و از جمله امامزادگانی است که مورد 
عنایت ویژه علما و بزرگان بوده است که باید برنامه ریزی لازم برای معرفی آن حضرت در 
سطح استان و کشور انجام شود. احمدی با بیان اینکه در بقعه امامزاده موسی مبرقع )ع( 
٤٣ امامزاده مدفون است، اظهار داشت: ٤٢ طایفه در عراق از نسل امام موسی مبرقع )ع( 
هستند که شامل سادات رضوی، برقعی، تقوی، اخوی، ابن الرضا، شریفی و سایر است. 
وی با بیان اینکه حرم مطهر امامزاده موسی مبرقع )ع( زائرانی از کشورهای مختلف از جمله 
هند، پاکستان و عراق زائران بسیاری دارد گفت: این موضوع توسعه بیش از پیش حرم را 
ضروری کرده است. ابواحمد موسی مبرقع )ع(، فرزند امام نهم شیعیان جوادالائمه )ع( 
و برادر تنی امام هادی )ع( است. ایشان در سن ۴۰ سالگی از مدینه به قم مهاجرت کرد 
و تا پایان عمر در این شهر ساکن بود. مرقد مطهر آن حضرت در خیابان طالقانی )آذر( 
قم واقع شده است. بعد از حرم مطهرحضرت معصومه )س( و مسجدمقدس جمکران، 
بقعه امامزاده موسی مبرقع )ع( فرزند بلافصل امام جواد )ع( شاخص ترین مکان زیارتی قم 
است. برگزاری کنگره بین المللی تکریم امامزاده موسی مبرقع )ع( و تصویب پیگیری ثبت 
۲۲ ربیع الثانی به نام امامزاده موسی مبرقع )ع( در تقویم رسمی کشور از جمله اقدام های 

مسئولان فرهنگی قم برای معرفی این امامزاده عظیم الشان است.
 

فرمانده انتظامی استان قم :

نیروی انتظامی در خط مقدم مبارزه با 
ناهنجاری هاست

فرمانده انتظامی استان قم با تاکید بر این که پلیس در تمامی صحنه های نظام مقدس 
جمهوری اسلامی خود را نشان داده است، گفت: نیروی انتظامی در خط مقدم مبارزه با 

ناهنجاری هاست.
 عبدالرضا آقاخانی در گردهمایی بزرگ تیپ ذوالفقار فرماندهی انتظامی استان قم، 
هدف از برگزاری این گردهمایی را ارتقاء احساس امنیت مردم و تقویت جبهه حق و مبارزه 
با باطل و ناهنجاری ها دانست. وی ضمن ارزیابی عملکرد یگان ها، حضور میدانی خود 
در مأموریت ها را یادآور شده و تصریح کرد: دشمنان به دنبال ترویج ناهنجاری ها در جامعه 
هستند و امروز نیروی انتظامی در خط مقدم مبارزه با ناهنجاری هاست. فرمانده انتظامی 
استان قم با بیان این که نیروی انتظامی باید در تمامی مقاطع آمادگی خود را حفظ کند، 
تاکید کرد: پلیس در تمامی صحنه های نظام مقدس جمهوری اسلامی خود را نشان 
داده است . سردار آقاخانی گفت: بحمدالله در همه تهدیدات دشمن اعم از ناهنجاری 
ها، اغتشاشات، اعتصابات خیابانی، حرکت های خلاف نظام مقدس جمهوری خاصه در 
فتنه ۸۸ که به دست آمریکایی ها هدایت می شد، نیروی انتظامی در خط مقدم مبارزه 
بود و بحمدالله حتی یک نفر از ماموران نیز در ماموریت خودشان شک نکردند . وی با بیان 
این که نیروی انتظامی باقدرت و صلابت گوش به فرمان ولایت بوده و توجه به فرمان های 
سلسله مراتب را وظیفه شرعی و قانونی خود می داند، تصریح کرد: این بهترین پلاک و 
سند افتخارآمیز در مجموعه نیروی انتظامی است و این حالت باید بماند و تقویت شود. 
فرمانده انتظامی استان با اشاره به این که مقام معظم رهبری )مدظله العالی( در شرف 
یابی فرماندهان نیروی انتظامی به محضر ایشان در سال ۹۵ بر اهمیت نقش نیروی انسانی 
در نیروی انتظامی تاکید کردند، اظهارداشت: نقش نیروی انسانی در تصمیمات یک 
سازمان خیلی مهم است، شما ذخیره نظام و ذخیره نیروی انتظامی هستید و به تک تک 
شما افتخار و به این افتخار مباهات می ورزم که در کنار همکارانی هستم که ذخیره نظام 
و انقلابند . سردار آقاخانی با تاکید بر این که باید آمادگی خود را همواره حفظ کرد، افزود: 
توان عملیاتی و میدانی و همچنین هوشیاری و بصیرت ما باید ۱۰۰ درصد باشد و این 
مهم از پلیس، سرباز تمام عیار جمهوری اسلامی می سازد همان چیزی که انتظار ولی امر 

مسلمین و فرمانده معظم کل قواست.
 

مدیرکل دفتر موسیقی معاونت هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی:

سرود می تواند زبان هویت یک ملت باشد
به  اشاره  با  ارشاد اسلامی،  و  وزارت فرهنگ   مدیرکل دفتر موسیقی معاونت هنری 
ویژگی های سرود گفت: سرود می تواند زبان هویت یک ملت و عامل اتحاد و وحدت باشد؛ 
همچنین این قابلیت را دارد که افراد بدون آنکه مهارتی در عرصه موسیقی داشته باشند، به 

صورت جمعی خوانده شود.
  محمد اللهیاری فومنی روز پنجشنبه در آیین اختتامیه دومین جشنواره ملی رضوی در 
تالار مرکزی شهر اظهار کرد: سرود گونه ای از موسیقی آوازی است و بدون ساز قابلیت 
اجرا دارد و این ویژگی موجب همه گیر شدن آن می شود. وی خاطرنشان کرد: همه حجاج 
در ایام حج از زبان ها و ملیت های گوناگون سرود لبیک را با هم می خوانند و در ایام حج 
این سرود عامل وحدت و پیوند بین ملت هاست. وی نوستالژی افراد امروز از اوائل انقلاب 
اسلامی را سرودهای انقلابی آن دوران برشمرد و اظهار کرد: سرودهایی که سبب اتحاد 
مردم شد، فراموش نمی شوند. اللهیاری گفت: اکنون که کشور در معرض تهاجم فرهنگی 
است و بخشی از این هجمه در بخش موسیقی می باشد، یکی از مواردی که ظرفیت دارد 
تا مفاهیم ارزشمند را به صورت همگانی ارائه دهد، بخش سرود است که باید به این ظرفیت 
و توانمندی بیشتر توجه شود. وی با اشاره به اینکه در جشنواره ملی رضوی موضوع سرود 
با نام امام رضا )ع( پیوند خورده است، گفت: اثرهای خوبی در زمینه سرود با موضوع های 
ملی، حماسی، مذهبی و سیاسی در کشور تولید شده که نیاز است، این آثار افزایش پیدا 
کنند و تقویت شوند. وی با تاکید بر گستره ملی و فراملی این جشنواره بیان کرد: امیدواریم 
با تقویت جشنواره ملی رضوی، در آینده شاهد گسترش بین المللی آن در کشورهایی که 

دوستداران اهل بیت )ع( هستند، نیز باشیم.

 مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدر تأمین:

ذوب آهن اصفهان در صف اول مبارزه با 
تحریم است

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدر تأمین گفت : ذوب آهن یکی از نمادهای اصلی 
عظمت و هویت صنعت این کشور است که دستاوردهای بزرگی همچون تولید ریل و تربیت 

نیروی انسانی متخصص برای کشور به ارمغان آورده است.
دکتر غلامرضا سلیمانی مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدر تأمین و هیأت همراه 
ضمن حضور در ذوب آهن اصفهان و بازدید از خط تولید و پروژه های مختلف از جمله 
پروژه PCI ) تزریق پودر زغال به کوره بلند( ، با مهندس منصور یزدی زاده مدیرعامل و تنی 
چند از مسئولین این شرکت دیدار و گفتگو نمودند . دکتر سلیمانی پس از بازدید از پروژه 
PCIسلیمانی  گفت : عملکرد ذوب آهن در این پروژه و زحماتی که تلاشگران این شرکت 
برای پیشبرد آن در شرایط تحریم های ظالمانه متحمل شده اند ، ارزنده و غرورآفرین است و 
همچنین نشانگر برخورداری این شرکت از تکنولوژی های مدرن در صنعت فولاد می باشد . 
وی مهمترین مشکل کنونی این شرکت را تأمین مواد اولیه و به ویژه سنگ آهن دانست و گفت 
: مجموعه دولت ، سازمان تأمین اجتماعی ، هلدینگ شستا و شرکت صدرتأمین  برای حل 
این مشکل عزم خود را جزم کرده اند و تصمیم اخیر دولت برای اختصاص سنگ آهن به این 
شرکت ، یک گام مثبت است ، اما این مشکل باید ریشه ای حل شود . مدیرعامل صدر تأمین 
افزود : ذوب آهن مشکلات داخلی خود برای افزایش تولید  را به خوبی حل کرده است و لذا 
با تأمین سنگ آهن شاهد شکوفایی این مجتمع عظیم صنعتی خواهیم بود . مهندس یزدی 
زاده در این دیدار گزارشی مختصر از شرایط کنونی ذوب آهن اصفهان ارائه داد و گفت : در 
سه ماهه اول سال جاری ، شرایط تولید در ذوب آهن بسیار خوب بود و رکوردهای جدید روزانه 

و ماهانه در تولید به ثبت رسید که تداوم آن مستلزم تأمین مواد اولیه است .
 

همزمان با دهه کرامت صورت گرفت؛
رونمایی از ۲5 جلد کتاب رضوی به خط بریل در قم 
به همت اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم، انجمن کتابداری و اطلاع رسانی 
شاخه قم، آستان قدس رضوی و آستان مقدس حضرت معصومه)س(، همزمان با دهه 
کرامت و در پیش بودن ولادت امام رضا)ع( از ۲۵ جلد کتاب با موضوع رضوی به خط بریل 
در قم رونمایی شد. مسئول واحد بریل اداره کل کتابخانه های عمومی در مراسم جشن 
دهه کرامت با عنوان »جشن همراهی« در صحن جامعه فاطمی حرم مطهر کریمه اهل 
بیت)س( با اشاره به رونمایی از ۲۵ عنوان کتاب، با شمارگان ۱۱۰۰ نسخه چاپ و با ۱۳۰ 
هزار صفحه کتاب تولید شده، اظهار داشت: این منابع برای نابینایان سراسر کشور ارسال 
شده است تا این افراد نیز بتوانند با مطالعه زندگی امامزادگان و ائمه اطهار علیهم السلام به 
ویژه امام رضا)ع(، حضرت معصومه)س( و احمد بن موسی )ع( هر چه بیشتر با کرامات و 

فضایل آن بزرگواران آشنا شوند.
حسن عبدلی، قم بیان کرد: امسال، استان قم بالاترین آمار شرکت روشندلان را در 
جشنواره رضوی به خود اختصاص داد، چرا که  این آثار به شیوه مطلوب در اختیار جامعه 

مخاطبان قرار گرفته شد.

ارزیابی  روند  به  اشاره  با  قم  استانداری  فرهنگی  و  اجتماعی  امور  دفتر  مدیرکل   
دستگاه های استان در رعایت مساله فرهنگ عفاف و حجاب گفت: ارزیابی دستگاه های 
قم در رابطه با عفاف و حجاب تا پایان شهریورماه به پایان می رسد و بر مبنای آن رتبه بندی 

می شوند. 
رضا ملک زاده روز چهارشنبه در جلسه عفاف و حجاب در استانداری قم بیان کرد: 
فرایند ارزیابی دستگاه های استان نسبت به توسعه فرهنگ عفاف و حجاب و همچنین 
میزان رعایت این مساله از نیمه دوم تیرماه آغاز شده و به صورت مستمر و به اشکالات 
مختلف ادامه پیدا می کند. وی ادامه داد: همچنین دستگاه های استانی موظف به خود 
اظهاری و ارزیابی علمکرد خود در رابطه با مساله عفاف هستند. وی اضافه کرد: بخشی 
از فرایند ارزیابی دستگاه های استانی در رابطه با عفاف و حجاب به صورت نامحسوس 
انجام می گیرد، همچنین بازرسان استان نیز این مساله را به صورت دقیق مورد ارزیابی 
قرار خواهند داد. ملک زاده همچنین بیان کرد: اعزام اساتید و مشاوران دینی به ادارات 
استان در رابطه با ترویج فرهنگ عفاف و حجاب از برنامه هایی بوده که توسط سازمان 
تبلیغات اسلامی انجام خواهد گرفت. مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری 
تصریح کرد: در ارتباط با هفته عفاف و حجاب بخشنامه ای به استان های کشور صادر 
و برنامه های خاص استان در آن ها مشخص شده است. وی در پایان با اشاره به اهمیت 
مساله معماری در توسعه فرهنگ عفاف و حجاب گفت: درصورتی که در حوزه معماری و 
شهرسازی الزامات اخلاقی به درستی رعایت و از اشرافیت واحدهای مسکونی به یکدیگر 

جلوگیری شود برخی از معضلات روانی ناشی از آن از بین می رود.
*طرح »ناظر« در کاهش کشف حجاب نتیجه بخش بوده است

رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی قم نیز در این جلسه، با اشاره به رصد 
مستمر پلیس استان از رفتارهای هنجارشکنانه اظهار داشت: رصد و نظارت پلیس در 
هفته عفاف و حجاب با فراوانی بیشتری نسبت به روزهای عادی سال ادامه پیدا می کند.

سرهنگ پیام کاویانی همچنین عنوان کرد: طرح ناظر یک، به صورت گسترده در سطح 
استان در حال انجام است، در این طرح افراد بدحجاب شناسایی و پیامکی به مالک 

خودرو ارسال و در صورت تکرار رفتار هنجار شکنانه خودروی فرد توقیف می شود.
وی ادامه داد: این طرح با فعالیت بیش از یک هزار و ۴۰۰ تن در سطح استان انجام 
می شود. اجرای طرح ناظر در کاهش کشف حجاب و رفتارهای هنجارشکنانه نتیجه قابل 
قبولی از خود بر جای گذاشته است. وی همچنین تاکید کرد: تولید محتواهای مجازی 

در حوزه ترویج عفاف و حجاب، نظارت بر صنوف و تاکید بر حجاب متصدیان واحدهای 
صنفی، طرح ویژه ساماندهی مانکن ها، معرفی افراد هنجارشکن به دادگستری و آموزش 
ویژه اصناف در حوزه کسب وکار اسلامی هم زمان با هفته عفاف و حجاب در دستور کار 

پلیس قم است.
*شورای امربه معروف و نهی از منکر در ادارات قم تشکیل می شود

جانشین ستاد امربه معروف و نهی از منکر استان قم نیز بیان کرد: ستاد امربه معروف 
و نهی از منکر در رابطه با مساله حجاب، اقدام های تدریجی و ترویجی را در دستور کار 
خود قرار داده است. سید محمدتقی حسینی بیان کرد: تذکر زبانی با حفظ کرامت افراد 
مهم ترین کاری بوده که ستاد امربه معروف و نهی از منکر آن را در رابطه با مساله عفاف و 
حجاب انجام می دهد. وی همچنین بیان کرد: برای توسعه فرهنگ امربه معروف و نهی از 

منکر شوراهای امربه معروف در تمام ادارات استان در حال شکل گیری است.
وی تصریح کرد: در رابطه با مساله امربه معروف و نهی از منکر ۲۶ دستگاه مختلف 
مسئولیت مستقیم داشته و ستاد امربه معروف و نهی از منکر صرفاً حمایت های معنوی 
و محتوایی را از نهادهای فعال در این رابطه انجام می دهد. حسینی خاطرنشان کرد: 
به زودی ارزیابی از اقدام های ۲۶ دستگاه فعال در رابطه با امربه معروف و نهی از منکر 
و برغم سیاه نمایی های موجود وضعیت عفاف و حجاب قم بسیار  انجام می گیرد 
مطلوب تر از استان های دیگر است. مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم 
نیز با اشاره به برنامه های درون سازمانی شهرداری در هفته عفاف و حجاب عنوان کرد: 
برگزاری دوره های آموزشی ویژه کارکنان، برگزاری دوره های آموزش مجازی و مراسم 
خطبه خوانی با حضور دختران همکار در این هفته برگزار می شود. ابوالقاسم مقیمی 
ادامه داد: همچنین ارسال پیامک در رابطه با عفاف و حجاب، تهیه بروشور در رابطه با 
حادثه مسجد گوهرشاد و برگزاری شوراهای امربه معروف در سازمان های تابعه شهرداری 
نیز در دستور کار شهرداری قم دارد. وی اظهار کرد: اکران بنرهای مختلف در رابطه با 
عفاف و حجاب، پیش بینی جشن های مفرح با موضوع عفاف و حجاب و عقد قرارداد 
برای تولید پیام های شهروندی در حوزه عفاف و حجاب نیز به صورت عمومی توسط 
شهرداری قم پیش بینی شده است. وی همچنین بیان کرد: در حوزه برنامه های شور و 
نشاط اجتماعی غرفه های عفاف و حجاب دایر و در آن ها نسبت به توسعه فرهنگ حجاب 
انجام می شود. مقیمی در پایان افزود: تمام برنامه های مفرح و نشاط آور شهرداری قم 
برای ترویج و انتقال پیام های دینی صرفاً با حضور و اجرای مشاوران دینی انجام می شود.

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم

ادارات قم در پایبندی به عفاف و حجاب رتبه بندی می شوند

مدیرعامل شرکت راه آهن گفت: با مقامات استان قم تفاهم 
کردیم که با تصویب هیأت مدیره راه آهن، بخشی از خطوط 
بلا استفاده راه آهن در شهر قم را برای کمک به این شهر 
جمع آوری کنیم، این خطوط در امتداد بلوار امام رضا)ع( 

قرار دارند. 
با   سعید رسولی ظهر روزچهارشنبه  در نشست خبری 
اصحاب رسانه استان قم با اشاره به قطار سریع السیر تهران 
قم اصفهان اظهار کرد: این طرح را شرکت ساخت و توسعه 
زیربناهای حمل ونقل کشور به نمایندگی از شرکت راه آهن 
و  است  شده  شروع  طرح  اجرایی  عملیات  می کند،  اجرا 
بیشتر  زودی  به  طرح  سرعت  اما  دارد،  فیزیکی  پیشرفت 
می شود و زمان بندی اجرای آن چهار ساله است و تامین مالی 

اش از منابع خارجی است.
مدیرعامل شرکت راه آهن افزود: بحث جمع آوری خطوط 
راه آهن در شهرها از گذشته مطرح بود، این در حالی است که 
در بسیاری از شهرهای بزرگ دنیا، خطوط راه آهن در داخل 

شهرها همراه با چندین ایستگاه قرار دارند.
رسولی اتصال ایستگاه قطار تهران به متروی تهران را برنامه 
راه آهن دانست و تصریح کرد: امکان بردن ایستگاه های قطار 
به بیرون از شهر وجود ندارد و این کار به لحاظ کارشناسی 
اشتباه است، البته قطارهای باری و تاسیسات سنگین راه 

آهن را به بیرون از شهرها بردیم.

اقامتی  و  تفریحی  ارائه خدمات  به دنبال  ادامه داد:  وی 
قطار  ایستگاه های  محل  در  خصوصی  بخش  همکاری  با 
هستیم تا این ایستگاه ها مثل همه دنیا، المان هویت بخش 

برای شهرها باشند.
مدیرعامل شرکت راه آهن افزود: با مقامات استان قم تفاهم 
کردیم که با تصویب هیأت مدیره راه آهن، بخشی از خطوط 
بلا استفاده راه آهن در شهر قم را برای کمک به این شهر 
جمع آوری کنیم، این خطوط در امتداد بلوار امام رضا)ع( 

قرار دارند.
رسولی عمر شبکه خطوط راه آهن کشور را ۹۱ سال دانست 
و تصریح کرد: اکنون ۱۳ هزار کیلومتر خط راه آهن در کشور 
داریم که سرمایه بزرگی برای ایران هستند، البته باید استفاده 
بیشتری از این شبکه موجود در کنار توسعه خطوط داشته 

باشیم.
وی ادامه داد: قطار سریع السیر نباید در هر ایستگاهی 
توقف کند تا بتواند در کوتاه ترین زمان ممکن یک مسیر را 
طی کند، به همین دلیل امکان توقف این قطار در روستاها و 

شهرهای طول مسیر وجود ندارد.
مدیرعامل شرکت راه آهن افزود: شهر قم مقصد گردشگران 
مذهبی است و به همین دلیل قم جزو مسیر قطار سریع السیر 
تهران قم اصفهان است و مردم این شهر از قطار سریع السیر 

منتفع می شوند.

رسولی طرح بهسازی ایستگاه قطار راه آهن قم را مصوب 
دانست و تصریح کرد: به دنبال ایجاد ایستگاه های قطار در 

داخل شهرها هستیم.
*راه آهن قم سالانه بیش از ۲ میلیون مسافر دارد 

وی ادامه داد: شهرداری ها تنها اجازه دارند که در حریم 
شهر هزینه کنند و پشت دیوار حریم حق هزینه کرد ندارند، 
به همین دلیل برای احداث قطارهای حومه ای که از حریم 
شهرها عبور می کنند، شرکت های مترو وابسته به شهرداری ها 

حق هزینه کرد ندارند.
مدیرعامل شرکت راه آهن افزود: قطارهای حومه ای متولی 
این  متولی  آهن  راه  شرکت  توسعه  ششم  برنامه  در  ندارد، 
قطارها شده است و شرکت قطارهای حومه ای در سال جاری 
تاسیس می شود، البته هم اکنون قطارهای حومه ای زیادی 

در کشور داریم.
رسولی مقصد ۵۰ درصد مسافران راه آهن کشور را شهر 
مشهد دانست و تصریح کرد: در طول یک سال، مسافران راه 
آهن شهر قم دو میلیون و ۱۰۰ هزار نفر و مسافران راه آهن 

شهر مشهد ۱۴ میلیون نفر هستند.
وی ادامه داد: امسال قطار کربلا برای زائران اربعین را با 
کیفیت بهتر نسبت به گذشته خواهیم داشت، همچنین 
مسائل تامین مالی خط شلمچه بصره حل شده است و در 

حال انتخاب پیمانکار برای احداث این خط هستیم.

مدیرعامل شرکت راه آهن  اعلام کرد
جمع آوری بخشی از خطوط بلااستفاده خط آهن قم
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اقتصادی

ورود پول خارجی به کشور از نگاه ارقام

سهاستانیکهبیشترازتهرانسرمایهگذاری
خارجیجذبکردند

بیشترین  جذب  امکان  غربی،  آذربایجان  و  کرمان  جنوبی،  خراسان  استان  سه   
مصوب  طرح های  ارزش  بیشترین  داشت.  خواهند  را  خارجی  سرمایه گذاری 

سرمایه گذاری خارجی در سال ۱۳۹۷، مربوط به این سه استان بوده است. 
سرمایه گذاری یکی از متغیرهای مهم اقتصاد کلان است که تأثیر مستقیمی بر تولید 
و رشد اقتصادی کشورها دارد. سرمایه گذاری، هزینه ای است که برای تهیه ابزار تولید 

انجام می شود و در هر دو گروه کشورهای در حال توسعه و توسعه یافته، اهمیت دارد.
سرمایه گذاری در کشورهای در حال توسعه معمولًا به دلیل منابع مالی محدود، با 
موانعی روبه رو است و این کشورها تلاش می کنند تا با جذب سرمایه گذاری خارجی، بر 
محدودیت منابع داخلی غلبه کنند و علاوه بر این، از سایر منافع سرمایه گذاری خارجی 

مانند ارتباط با بازارهای بین المللی و انتقال فناوری استفاده کنند.
در  می شود.  انجام  غیرمستقیم  و  مستقیم  صورت  دو  به  خارجی  سرمایه گذاری 
سرمایه گذاری خارجی مستقیم یا FDI معمولًا سرمایه گذاری فیزیکی انجام می شود 
یعنی سرمایه گذاری خارجی، هزینه های خرید ساختمان، تجهیزات و ماشین آلات 
را تأمین می کند. در سرمایه گذاری غیرمستقیم، از ابزارهایی مانند سهام یا ابزارهای 

بدهی، مانند اوراق قرضه استفاده می شود.
*سرمایه گذاری خارجی در ایران

انگیزه جذب سرمایه گذاری  ایران هم  در  توسعه  در حال  ویژگی کشورهای  وجود 
خارجی توسط شرکت های داخلی را ایجاد می کند، اما عواملی مانند عملکرد پایین 
در بخش های مختلف اقتصادی، رتبه نامناسب در محیط کسب وکار و نیز بی ثباتی در 
سیاست خارجی، انگیزه سرمایه گذاران خارجی برای حضور در کشورمان را تحت تأثیر 

قرار می دهد.
بر اساس آمارهای آنکتاد )کنفرانس تجارت و توسعه سازمان ملل(، سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی انجام شده در ایران در سال ۲۰۱۸ برابر با سه میلیارد و ۴۸۰ میلیون 
دلار بوده که نسبت به سال ۲۰۱۷، بیش از ۳۰ درصد کاهش یافته است. البته مجموع 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی در دنیا در سال ۲۰۱۸ نسبت به ۲۰۱۸ از بیش از ۱۴۹۷ 
 FDI میلیارد دلار به حدود ۱۲۹۷ میلیارد دلار کاهش یافته و شاید بتوان گفت کاهش
ایران نیز در همین راستا بوده است. با این حال، سهم ایران از مجموع FDI در دنیا بسیار 

ناچیز و در هر دو سال، کمتر از یک درصد بوده است.
با این وجود، سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران، سرمایه گذاری 
طرح های  بود.  کرده  هدف گذاری  را  سال ۱۳۹۷  برای  دلاری  میلیارد  خارجی ۱۵ 
هیئت  در  هستند،  خارجی  سرمایه گذاری  متقاضی  برای  که  داخلی  شرکت های 
سرمایه گذاری این سازمان بررسی و تصویب می شوند. یعنی هر سال، دو رقم برای 

سرمایه گذاری خارجی در کشور داریم؛ میزان مصوب و میزان جذب شده.
*سرمایه گذاری خارجی در کشور آب می رود؟

بر اساس گزارش عملکرد وزارت صمت در سال ۱۳۹۷، حجم کل سرمایه گذاری 
مصوب در این سال، بیش از ۱۱ میلیارد دلار بوده که نسبت به سال ۱۳۹۶ کاهش ۶۸.۵ 
درصدی داشته است. ۸۳ طرح در سال ۱۳۹۷ در این هیئت به تصویب رسیدند که 
نسبت به سال ۱۳۹۶، پنج مورد کمتر بوده است. البته این ارقام، مربوط به سرمایه گذاری 
خارجی مصوب است نه جذب شده. ممکن است جذب این سرمایه گذاری ها در سالِ 
بعد از تصویب، انجام شود و نسبت سرمایه گذاری جذب یا محقق شده به سرمایه گذاری 

مصوب نیز می تواند به ارزیابی سرمایه گذاری خارجی در کشور کمک کند.
*سرمایه گذاری خارجی در کدام استان ها انجام شده؟

از ۳۱ استان کشور سهمی در سرمایه گذاری خارجی سال ۱۳۹۷  هشت استان 
و  سیستان  شمالی،  خراسان  بختیاری،  و  چهارمحال  بوشهر،  ایلام،  در  نداشتند. 
بلوچستان، کردستان، کرمانشاه و همدان، طرح مصوبی برای جذب سرمایه گذاری 

خارجی نداشتند.
بیشترین تعداد طرح های مصوب سرمایه گذاری خارجی در سه استان تهران، خراسان 
رضوی و قزوین بوده که به ترتیب ۱۸، ۱۲ و ۶ طرح برای جذب سرمایه گذاری خارجی 
داشته اند. بیش از یک پنجم طرح های مصوب سرمایه گذاری خارجی، مربوط به تهران 
است، اما اگر حجم سرمایه گذاری خارجی را در نظر بگیریم، تهران با حدود ۹۹ میلیون 

دلار، رتبه چهارم را به خود اختصاص می دهد.
بیشترین حجم سرمایه گذاری خارجی مصوب، مربوط به استان خراسان جنوبی با 
بیش از ۲۳۸ میلیون دلار است و پس از آن کرمان با حدود ۲۳۳ میلیون دلار و آذربایجان 

غربی با حدود ۱۳۴ میلیون دلار است.
بیشترین سرمایه گذاری در رابطه با شرکت ها نیز مربوط به شرکت صنایع مدیران خودرو 
به ارزش ۲۳۰ میلیون دلار برای افزایش سرمایه گذاری تولید خودروی سواری است. ۱۲ 
طرح از ۸۳ طرح مصوب، مربوط به افزایش سرمایه گذاری و یک مورد مربوط به خرید 

سهام است.
*سهم مناطق آزاد و ویژه اقتصادی از سرمایه گذاری خارجی

سرمایه گذاری  مصوب  طرح های  از  چندانی  سهم  اقتصادی،  ویژه  و  آزاد  مناطق 
خارجی سال ۱۳۹۷ نداشتند. منطقه آزاد سلفچگان در استان قم با ۶ میلیون و ۵۰۰ 
هزار دلار برای دو طرح تولید پروفیل و شمش فولاد و منطقه ویژه اقتصادی بندر امیرآباد 
در استان مازندران با بیش از هفت میلیون دلار برای تولید محصولات چوبی در مجموع 

سهم ۱.۲ درصدی از حجم سرمایه گذاری خارجی مصوب داشته اند.
*تحریم بر سرمایه گذاری خارجی مؤثر است؟

بیشترین تعداد طرح های سرمایه گذاری خارجی در آخرین ماه سال، یعنی اسفند 
به تصویب رسیده است. بیش از یک پنجم طرح های سرمایه گذاری خارجی در سال 
۱۳۹۷، یعنی ۱۸ مورد، در این ماه مصوب شده است. در خردادماه یعنی یک ماه پس 
از خروج آمریکا از برجام، ۱۱ طرح به تصویب رسیده که نسبت به ماه قبل، سه مورد 

بیشتر بوده است.

شوک بعدی به اقتصاد ایران در آبان و با تحریم های جدید وارد شد و در ماه بعد یعنی آذر، 
هیچ طرح سرمایه گذاری خارجی به تصویب نرسید. البته، همزمانی این وقایع و تغییر در 
تعداد طرح های مصوب سرمایه گذاری خارجی تنها می تواند یک نشانه باشد و برای بررسی 
آن، باید از مدل سازی اقتصادی استفاده کرد. با این وجود، نمی توان از تأثیر تعاملات 
بین المللی کشور در زمینه جذب سرمایه گذاری خارجی چشم پوشی کرد و باید دید در 

شرایط فعلی، چند درصد از سرمایه گذاری های خارجی مصوب، جذب خواهند شد.

چرانقدینگیزیادترشد؟
با وجود افزایش یک درصدی سرعت رشد نقدینگی در سال گذشته نسبت به سال 
پیش از آن، بانک مرکزی با توضیح دلایل رشد نقدینگی، بر این تاکید دارد که بخشی از 

این افزایش حجم نقدینگی فاقد آثار پولی بوده است.
برخی  شد  سبب  گذشته  سال  در  کالاها  اکثر  در  تورم  نرخ  افزایش  ایسنا،  گزارش  به 
اقتصاددانان، بخشی از این اتفاق را به دلیل افزایش حجم نقدینگی در کشور بدانند و از بانک 
مرکزی بخواهند تا از سرعت رشد نقدینگی بکاهد. از سوی دیگر برخی نیز معتقد بودند که 
سرگردان بودن این حجم نقدینگی در کشور سبب ایجاد مشکلات بزرگ برای کشور می شود. 
این در حالی است که بر اساس اعلام بانک مرکزی حجم نقدینگی در پایان سال ۱۳۹۷ به 
رقم ۱,۸۸۲ هزار میلیارد تومان رسیده که در مقایسه با رقم پایان سال پیش از آن ۲۳.۱ درصد 
رشد داشت و رشد نقدینگی در سال ۱۳۹۷ نسبت به رقم سال قبل تنها یک واحد درصد 
افزایش داشت. مدیر اداره بررسی ها و سیاست های اقتصادی بانک مرکزی نیز در این باره، 
گفته است که بررسی اجزای نقدینگی نشان می دهد که رشد نقدینگی در پایان سال ۱۳۹۷ 
ناشی از افزایش ۲۴.۲ درصدی پایه پولی و کاهش ۰.۹ درصدی ضریب فزاینده پولی بوده 
است . با اینکه انتقادات بسیاری در سال گذشته نسبت به میزان رشد نقدینگی از سوی 
برخی اقتصاددانان انجام شد، بانک مرکزی چندین بار تاکید کرد که سرعت رشد نقدینگی 
نسبت به سال های پیش از آن، تغییر چندانی نداشته است. از سوی دیگر مهم ترین عامل 
در نقدینگی، حرکت منابع به سمت طرح های تولیدی و بخش های مولد اقتصادی است 
که متأسفانه صنایع نیز در سال گذشته با مشکلات زیادی روبرو بوده اند. با وجود این افزایش 
نقدینگی، در سال گذشته وضعیت معیشتی بخشی از مردم ایران خوب نبوده است؛ در 
واقع افزایش نقدینگی تأثیر چندانی در بهبود وضعیت معیشتی افراد و حتی تولیدی صنایع 
نداشته است، به این ترتیب باید دید که چه عاملی سبب افزایش حجم نقدینگی در سال 
گذشته بوده است؟ آن طور که بانک مرکزی اعلام کرده خالص دارایی های خارجی بانک 
مرکزی واجد سهم فزاینده در رشد پایه پولی بوده که بیانگر بهبود نسبی وضعیت ذخایر ارزی 
بانک مرکزی و همچنین بهبود کیفیت ترازنامه بانک مرکزی است. همچنین، دیگر عامل 
فزاینده پایه پولی در پایان سال ۱۳۹۷ افزایش خالص مطالبات بانک مرکزی از بخش دولتی 
بوده است که افزایش متغیر مذکور اغلب به دلیل انتقال بخشی از بدهی بانک ها و مؤسسات 
اعتباری به بانک مرکزی به بدهی دولت به بانک مرکزی، انتقال بدهی برخی از شرکت های 
دولتی به بانک مرکزی به بدهی دولت به بانک مرکزی و افزایش اوراق و اسناد بهادار دولتی 
بابت پشتوانه و تعهدات بین المللی دولت بوده که در عمل فاقد آثار پولی است. اما با این حال 
گفته شده هرچند که بدهی بانک ها به بانک مرکزی نیز دارای سهم فزاینده در رشد پایه پولی 
بوده است، اما باید توجه داشت که طی ماه های آبان تا اسفند پارسال، بدهی بانک ها به بانک 
مرکزی روندی نزولی داشته است؛ به طوری که بدهی بانک ها به بانک مرکزی از ۱۶۰ هزار 
میلیارد تومان در پایان مهرماه سال گذشته به ۱۳۸ هزار میلیارد تومان در پایان اسفندماه این 
سال رسیده است. به این ترتیب باور بانک مرکزی با این توضیحات بر آن است که افزایش 
حجم نقدینگی، سبب رشد تورم نشده است. از سوی دیگر، افزایش قیمت ارز و کاهش ارزش 

پول ملی را می توان یکی از مهم ترین دلایل افزایش نرخ تورم در سال گذشته دانست.

 دولت سالانه میلیون ها دلار ارز ترجیحی به واردات کالاهای اساسی اختصاص می 
دهد، اما عدم دستیابی به ابتدایی ترین اهداف، یعنی ثبات قیمت ها و حمایت از 

اقشار آسیب پذیر اجرای سناریوهای دیگری را ضروری کرده است. 
طبق دیدگاه کارشناسان اقتصادی، سیاست اختصاص ارز ترجیحی به واردات 
کالاهای اساسی از ابتدای سال ۱۳۹۷ پیگیری شده و در مرداد ماه ۱۳۹۷ با معرفی 
۲۵ قلم کالا به عنوان کالاهای اساسی، ارز با نرخ ترجیحی تنها برای واردات این ۲۵ 
قلم کالا اختصاص داده شد. آنها معتقدند که هرچند هدف از اجرای این سیاست، 
ثبات قیمت کالاهای اساسی در بازار بود، اما افزایش قابل توجه قیمت کالاهای 

اساسی در بازار باعث شد تا این سیاست از اهداف خود باز ماند.
با وجود اینکه، سناریوهای مختلفی همچون کوپنی شدن و غیره همواره مطرح 
شده اما تاکنون هنوز سیاست جدیدی به اجرا در نیامده است. با این حال، به نظر 
می رسد شرایط اقتصادی کنونی و به ویژه عدم کارایی سیاست ارز ترجیحی تغییر 
آن را اجتناب ناپذیر کرده است. طبق آخرین آمارهای موجود، نرخ تورم متوسط سال 
۱۳۹۷ ۲۶.۹ درصد بوده که بر اساس دیدگاه کارشناسان بالاترین نرخ تورم سالانه در 
پنج سال اخیر به حساب می آید. همچنین، بر اساس اعلام مرکز آمار ایران، نرخ تورم 
نقطه به نقطه نیز در اسفندماه ۴۷.۵ درصد بوده است، این عدد برای فروردین امسال 

۵۱.۴ دصد اعلام شده است.
همچنین، برآوردها از نرخ فقر نشان می دهد در حالی که در سال ۱۳۹۶، در حدود 
۱۶ درصد از جمعیت کشور در زیر خط فقر مطلق قرار داشته اند، تا پایان سال ۱۳۹۷ 
در حدود ۲۳ الی ۴۰ درصد )با سناریوهای مختلف برای وضعیت درآمدی خانوار در 
سال ۱۳۹۷( در زیر خط فقر قرار گرفته اند. همچنین در سال گذشته ودر چند ماهی 
که از سال ۱۳۹۸ گذشته است هزینه تأمین حداقل نیازهای زندگی به شدت افزایش 

یافته است.
بنابر این، کارشناسان بر این امر تأکید دارند که طبق موارد یاد شده نیاز جدی و 

فوری به اجرای یک سیاست حمایتی به خصوص از گروه های آسیب پذیر وجود دارد. 
این در حالی است که از ابتدای سال ۱۳۹۷ تاکنون، سیاست حمایتی جدیای به اجرا 
گذاشته نشده و در مقابل تنها سیاست یارانه ای )و نه حمایتی( اجرا شده، اختصاص 
ارز ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی بوده که این سیاست نیز در دستیابی به 

اهداف با مشکل جدی روبه رو بوده است.
*ارز ترجیحی و ناتوانی در مهار تورم

دولت سیاست ارز ترجیحی را برای مهار تورم، دست کم در کالاهای اساسی به 
اجرا درآورده است. این در حالی است که طبق آمارهای اعلام شده کالاهای اساسی 
موجود، در شاخص قیمت مصرف کننده)CPI( و تولیدکننده )PPI( از اسفند ۱۳۹۶ 
تا بهمن ۱۳۹۷ به ترتیب ۵۳ و ۴۷ درصد رشد قیمت را تجربه کرده اند. به عبارت دیگر 
سیاست یاد شده به اهداف مورد نظر دست پیدا نکرده و کالاهای اساسی در این مدت 

ثبات قیمتی نداشته اند.
بعلاوه، کارشناسان معایب بسیار دیگری را نیز متوجه این سیاست می دانند. این 
مشکلات و معایب، حتی از ورم و بی ثبتی قیمت ها نیز مهم تر است. برای مثال 
گسترش فساد و رانت جویی و در نتیجه افزایش شدید تقاضا برای این کالاها از 
مهمترین تبعات سیاست ارز ترجیحی بوده است. وجود این رانت باعث شده تا واردات 

کالاهای اساسی نسبت به سال گذشته افزایش قابل توجه داشته باشد.
همچنین یکی از کمترین پیامدهای واردات بی رویه کالاهای اساسی تضعیف تولید 
ملی این کالاها است. برای نمونه در مورد مرغ به عنوان یکی از کالاهای اساسی 
چنین اتفاقی روی داده است. به اعتقاد کارشناسان، در حالتی که تولیدکنندگان مرغ 
گوشتی در داخل کشور با تورم سطح عمومی قیمت ها مواجه هستند، مرغ وارداتی با 

ارز ترجیحی و با قیمتی پایینتر از مرغ تولید داخل، عرضه قابل عرضه است.
*ارزترجیحی و تشدید نابرابری

یکی از پیامدهای طنز گونه سیاست ارز ترجیحی تشدید نابرابری است. زیرا یکی 

از اهدف این کار می تواند حمایت از اقشار آسیب پذیر و به نوعی توزیع عادلانه ثروت 
در جامعه باشد.

کارشناسان اقتصادی معتقدند که در سیاست ارز ترجیحی نوعی بی عدالتی دیده 
می شود. این بی عدالتی از آنجا ناشی می شود که توزیع یارانه به شکل کنترل قیمت 
زیر قیمت بازار به معنای برقرار کردن یک رابطه مستقیم بین میزان مصرف و بهره 
مندی از یارانه است. به این ترتیب که هر قدر میزان مصرف فرد از کالاهای مشمول 
یارانه بیشتر باشد، میزان مطلق بهره مندی وی از یارانه نیز بیشتر خواهد بود. از آنجا 
که سطح درآمد و ثروت عامل اصلی مؤثر بر مصرف است، لذا طبیعی خواهد بود که 
اقشار پردرآمد و ثروتمند با توان مصرفی بالاتر بیش از اقشار کم درآمد از یارانه بهره 

مند شوند.
در نتیجه با این روش، بخش زیادی از یارانه تخصیص داده شده، در اختیار دهک 
دهم قرار خواهد گرفت. بر اساس محاسبات انجام شده یارانه دهک دهم به طور سرانه 
ماهیانه در حدود ۷۳ هزار تومان و یارانه دهک اول در حدود ۱۸ هزار تومان خواهد 
بود. این در حالی است که اگر این یارانه به طور مساوی بین همه مردم تقسیم میشد، 

هر فرد در حدود ۳۸ هزار تومان در ماه یارانه نقدی دریافت می کرد.
*سیاست پرداخت نقدی مناسب ترین راه

منطق اقتصادی حکم می کند که واسطه ها در پرداخت یارانه حذف شود تا بدین 
ترتیب از رانت و سودجویی جلوگیری به عمل آید. اگر قرار است پولی بابت حمایت از 
اقشار آسیب پذیر پرداخت شود چه بهتر که به طور مستقیم به خود آنها داده شود. تا 
اینکه طی یک زنجیره غیر قابل کنترل به واسطه هایی پرداخت شود برای واردات کالا 

و سپس توزیع آن با قیمت مناسب میان مردم.
تطبق برآورد پژوهشگران در دنیا راه های مختلفی وجود دارد. از بین ۱۲۲ برنامه در 
سال ۲۰۰۴ ،۴۹ برنامه پرداخت نقدی بوده و ۷۳ برنامه دیگر بین سایر انواع برنامه 
های حمایتی توزیع شده که تا سال ۲۰۱۵ حرکت به سمت سیاست های پرداخت 

نقدی بیش از پیش افزایش یافته است.
. ازاین رو سیاست های پرداخت نقدی به سیاست های کالایی و یا هر روش دیگر 
غیرنقدی ترجیح داده می شود. صاحبنظران معتقدند که سیاست های نقدی به 
لحاظ میزان اصابت به هدف، حداقل نشت، حداقل فساد، حفظ کرامت انسانی 
و بیشترین سرعت در تحقق اهداف و عدم نیاز به دستگاه های اجرایی و نهادهای 

گسترده، نسبت به روش های غیرنقدی ارجحیت دارند.
البته باید این را هم در نظر داشت که پرداخت نقدی دارای الزامات و پیشفرض هایی 
است که بدون لحاظ آنها اجرای سیاست پرداخت نقدی توصیه نمی شود. در این 
مورد صاحبنظران به مواردی زیر اشاره می کنند: نخست اینکه باید منابع پرداخت 
مشخص باشد، پرداخت نباید دائمی باشد و باید از قبل تعیین شود که به عنوان 
مثال تنها برای یک سال خواهد بود. پرداخت منظم نبوده و مقدار آن نیز برای مردم 

مشخص نیست تا تصور یک درآمد دائمی را ایجاد نکند.
به طور کل و بر اساس برآورد کارشناسان، نگاهی به وضعیت فقر و توزیع درآمد نشان 
می دهد که علیرغم انواع مختلف یارانه های آشکار و پنهان و نقدی و غیر نقدی که 
دولت هرساله پرداخت می کند، یارانه ها به شکل بهینه توزیع نشده و در میزان اصابت 
به هدف با مشکل اساسی روبه رو بوده و هست. به طور ویژه یارانه ارزی که در سال 
۱۳۹۷ توزیع شده است، یعنی اختصاص ارز ترجیحی به کالاهای اساسی وارداتی، 
نه تنها در شیوه اجرا دارای اشکال بوده و هدر رفت منابع را در پی داشته، بلکه در 
شناسایی و اصابت به گروه های هدف نیز دارای ایراد اساسی است. از این رو سناریو 
جایگزین باید ضمن رفع ایرادات و مشکلات ارز ترجیحی، بتواند توزیع عادلانه و در 

نتیجه حمایت اقشار آسیب پذیر را به بهترین شیوه محقق کند.

سیاست ارز ترجیحی کارایی خود را ازدست داده است

ارز ترجیحی و ضرورت سناریوهای جایگزین

 نایب رئیس انجمن انبوه سازان تهران گفت: در صورت حمایت از بخش خصوصی که منجر به ورود نقدینگی بالای این بخش برای 
ساخت مسکن در کشور می شود سوداگران توقع افزایش قیمت خانه را نخواهند داشت و از بازار مسکن خارج می شوند. 

ایرج رهبر افزود: تداوم اجرای طرح تولید مشارکتی مسکن می تواند جو هیجانی بازار را ساماندهی کرده، قفل بازار مسکن را باز کند.
وی گفت: وقتی بازار منتظر افزایش تولید باشد، سوداگران و دلالان نیز انگیزه خرید مسکن به امید رشد قیمت را ندارند و فرآیند عرضه 
و تقاضای مسکن تا حد زیادی واقعی می شود. به گفته ی رهبر سوداگران بیکار نمی نشینند و با حدس اینکه کدام بخش با رکود مواجه 
است با برنامه ریزی وارد حوزه می شوند. وی با توضیح اینکه تولید مسکن در ۵ سال گذشته متوقف شده بود، گفت: گرانی مسکن و 
افزایش اجاره بها نتیجه توقف ساخت خانه در ۵ سال گذشته است. امروز که برنامه مشارکتی مسکن با حضور بخش خصوصی آغاز شده 

است در چند سال آینده اثر مثبت آن آشکار خواهد شد. 
رهبر با بیان اینکه رویکرد وزارت راه در ساخت مسکن مشارکتی )طرح اقدام ملی( عامل بازگشت آرامش و تعادل بخشی به عرضه و 
تقاضا خواهد بود، گفت: در کشورهای پیشرفته با فراهم شدن زمینه کار برای بخش خصوصی هم از نظر قانونی و هم فرهنگی اعتماد 
بخش خصوصی جلب می شود تا وارد طرح های مشارکتی شوند. وی ادامه داد: متأسفانه در کشور ما صرفاً به این دلیل که قدرت دولت 
در محکمه ها از بخش خصوصی بیشتر بوده است شرایط در مقابل بخش خصوصی قرار گرفته است. در این شرایط عدم اعتماد به بخش 
خصوصی و در مقابل عدم اعتماد بخش خصوصی به حاکمیت از پیشقدم شدن این بخش برای حضور در کارهای مشارکتی می کاهد. 
رهبر به تجربه ناموفق مشارکت بخش خصوصی در ساخت مسکن مهر اشاره کرد و گفت: مصوبه هیئت وزیران در سال ۹۲ از محاسبه 
بیمه و مالیات با شرایط خاص برای بخش خصوصی حکایت داشت و با این شرط با بخش خصوصی قرارداد ساخت ارزان قیمت منعقد 
شد اما اوایل سال جاری دیوان عدالت ادارای بعد از گذشت هفت سال بخشنامه هیئت دولت را لغو کرد. در این شرایط آیا اعتمادی برای 
بخش خصوصی باقی می ماند؟ وی رویکرد جدید وزارت راه که بر ساخت مسکن از طریق انبوه سازان تاکید می کند را مناسب ارزیابی 
کرد و گفت: ظاهراً وزیر راه و شهرسازی مکاتبات خوبی را با سران سه قوه برای رفع چالش های پیش پای بخش خصوصی داشتند. رهبر 
گفت: اگر قوانین محکم باشد و بخش خصوصی مطمئن باشد سرمایه اش به خطر نمی افتد برای تولید مسکن در کشور ورود جدی 
خواهد داشت. نایب رئیس انجمن انبوه سازان تهران اضافه کرد: نقدینگی بالایی در اختیار بخش خصوصی قرار دارد و می توان با ورود 
این اعتبار به بخش عمرانی تحول بزرگی ایجاد کرد. طرح اقدام ملی اواخر سال گذشته به تأیید رئیس جمهوری رسید و عملیات ساخت 
خانه ها در سال ۹۸ آغاز شده است. بر اساس این طرح قرار است، حدود ۴۰۰ هزار خانه جدید طی امسال و سال آینده با مشارکت بخش 

خصوصی ساخته شود. این طرح برای حل مشکل بازار مسکن بر اساس کمبود عرضه طراحی شده است.

معاون پژوهشی سازمان امور مالیاتی گفت: تا زمانی که سامانه ملی اسکان و املاک کشور راه اندازی نشود، امکان شناسایی 
خانه های خالی و اخذ مالیات از آنها وجود ندارد.

احمد زمانی گفت: اعلام هفته مالیات سبب می شود که توجه کل کشور به این موضوع بیشتر و تمامی زوایای اصلی فرهنگ 
مالیاتی پیدا شود. وی با بیان اینکه بخش املاک مشمول مالیات است و هم اکنون مالیات بر ارزش افزوده حوزه مالیاتی در این 
بخش وجود دارد، گفت: در سال ۹۴ اصلاحیه های بر مالیات بر حوزه ساخت مسکن وارد شد؛ به نحوی که مالیات بر تولید مسکن 
بعد از دوره چند ساله و در اصلاحیه های مختلفی حذف شده بود، اما در سال ۹۴ ساخت و فروش مسکن، مشمول مالیات شدند. 
معاون پژوهشی سازمان امور مالیاتی تاکید کرد: بخش مالیات مربوط به واحدهای خالی از سکنه به دلیل آنکه ساز و کار اطلاعات 
آن فراهم نشده، قابل اجرا نیست؛ اما لایحه پیش نویس مالیات مربوط به عایدی سرمایه که بخشی از آن مسکن است، به زودی 
ارائه می شود. زمانی افزود: مالیات بر عایدی سرمایه صرفاً مسکن نیست، اما به این حوزه توجه ویژه ای دارد؛ البته این موضوع 
پیچیدگی های بسیار خاص دارد، به همین دلیل، مطالعات این طرح ۳ ماه به طول انجامید و لایحه پیش نویس آن، تا چند روز 
آینده تحویل دولت داده می شود. وی توضیح داد: در سال ۸۷ مطالعاتی برای این طرح انجام شده و در سال ۹۴ اصلاحیه های بر 
روی آن صورت گرفت، اما مجدداً پیش نویس ها اصلاح شد. معاون سازمان امور مالیاتی، با تاکید بر اینکه مالیات بر ارزش افزوده 
یکی از نظام های مالیاتی بسیار موفق بوده است، افزود: بسیاری از کشورها که این طرح مالیاتی را اجرا کرده بودند بعد از مدتی با 
مشکل مواجه شدند و آن را ادامه ندادند، اما مالیات بر ارزش افزوده نمونه بسیار موفق بوده است. زمانی توضیح داد: در اجرای این 
طرح ۲ مشکل وجود داشت که یک مشکل آن مربوط به معافیت های مالیاتی است، زیرا معافیت ها در برخی از موارد به نفع فعال 
اقتصادی نیست و مشکل دوم را افرادی ایجاد می کنند که نمی خواهند از قانون تبعیت کنند. وی افزود: طرح پیش نویس مالیات 
بر عایدی سرمایه، با امضای وزیر اقتصاد به دولت تقدیم می شود و البته در هیأت دولت هم به دلیل آنکه حجم کارهای اقتصادی 
بالا است، نمی توان زمان دقیقی برای اجرای آن اعلام کرد. زمانی به مالیات بر خانه های خالی هم اشاره کرد و گفت: برای اجرای 
این طرح باید وزارت راه و شهرسازی سامانه املاک و مستغلات را راه اندازی کند و تا زمانی که این سامانه اجرایی نشود، امکان 
شناسایی خانه هم وجود ندارد؛ ضمن اینکه در این سامانه باید مدت خالی ماندن واحد مسکونی، دلیل آن و تعداد واحدها بررسی 
شود که البته در سال ۹۴ در قانون به این موضوع پرداخته شده است. به گفته زمانی، وزارت راه و شهرسازی درباره اجرایی شدن 
این سامانه اعلام کرده که به دلیل آنکه شهرداری ها دسترسی کامل به تمامی اطلاعات مسکن دارند، راه اندازی این سامانه برای 

شهرداری راحت تر است.

نایب رئیس انجمن انبوه سازان مسکن تهران:

سوداگرانباتداومتولیدانبوهمسکنازبازارخارجمیشوند
معاون سازمان مالیاتی اعلام کرد:

مالیاتخانههایخالیقابلاجرانیست

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۳۹۶ شماره  رای   -۱
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۷۱ خانم فاطمه فرخ فرزند محرم در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۸۹/۸۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از ۲۱۶۱-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند 

رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از سید حسین فاطمی . )م الف ۱۶۴۳ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۵۷۴ شماره  رای   -۲
۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۵۶ آقای رضا روح پرور فرزند علی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۱۵۹ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 
۲۱۷۴  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی 

. )م الف ۱۶۴۴ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۳۰۶ شماره  رای   -۳
از  قسمتی  در  ابراهیم  فرزند  قدیانی  رمضان  آقای   ۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۲۹
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۹۷/۶۰ مترمربع پلاک شماره 
۲ فرعی از ۱۸۲۳-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی 
قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از سید مصطفی 

شریفی. )م الف ۱۶۴۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۳۴۷۲ شماره  رای   -۴
از  فرزند علی در قسمتی  آقای مهدی سلطان عینی   ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۱۵
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۱۴۵ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از ۲۴۷۵  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از پرویز سلطان عینی . )م الف ۱۶۴۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۵۳۰۱ شماره  رای   -۵
در  محمدقلی  فرزند  علیخانی  معتمد  معصومه  خانم   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۶۷۶۰
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۱۱۲/۲۰ مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از ۱۸۶۸  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید محمد رضوی . )م الف ۱۶۴۷( 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۹۰۵ شماره  رای   -۶
از  اردوخان در قسمتی  ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۹۴۴۲ خانم طاووس سخندان فرزند 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۱۲۶/۴۳ مترمربع پلاک 
شماره ۲۴ فرعی از ۱۹۴۷  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از سید حسن و سید محمود 

شمس الدینی ورثه سید حسین شمس الدینی. )م الف ۱۶۴۸ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۸۴۹ شماره  رای   -۷
۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۷۳ آقای سید احمد حسینی فرزند سید حسن در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۴۵/۱۰ مترمربع پلاک 
شماره ۱۴ فرعی از باقیمانده ۲۶۰۸  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از عباس خاکفرجی 

)توسط اکبر(. )م الف۱۶۴۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۸۹۰ شماره  رای   -۸
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۶۹۲ معصومه حق وردی فرزند نوراله در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۶۵ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 
۲۱۸۶ و ۲۱۸۵  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند 

رسمی  . )م الف ۱۶۵۰( 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۷۹۹۹ شماره  رای   -۹
۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۰۷۶ آقای صفر حسین اعلائی فرزند نوروز علی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۱۲۵/۰۵ مترمربع پلاک 
شماره ۴ فرعی از ۲۶۰۷  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از سید ابراهیم دربانی. )م الف 

 )۱۶۵۱
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۰۲۳ شماره  رای   -۱۰
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۹۱ زهرا براتی فرزند نادعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۲۵۵ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۲۱۷۴  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از فریدونی روشنی . )م الف ۱۶۵۲( 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۷۳۹ شماره  رای   -۱۱
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۶۷۶۵ آقای محرم نوراللهی آرباطان فرزند علی اکبر در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۵۵/۵ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از ۱۹۷۱-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/

سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از سید احمد فاتحی. )م الف ۱۶۵۳ ( 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۰۵۴ شماره  رای   -۱۲
از  ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۶۰۴ خانم تاج حق خانلو فرزند شهباز علی در قسمتی 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۹۸ مترمربع پلاک شماره 
باقیمانده ۲۵  فرعی از ۱۹۵۶  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از رسول زرجینی و محمد 

صبوری. )م الف ۱۶۵۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۱۲۷ شماره  رای   -۱۳
۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۴۶ آقای مهدی صفری زنجانی فرزند یدالله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۱۰۸ مترمربع پلاک شماره 
۱/۷۲ فرعی از ۲۷۳۸-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از مهدی وهابی. )م الف ۱۸۷۴( 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۷۷۹ شماره  رای   -۱۴
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۵۶ آقای عباس عزیزی نیا فرزند علی اکبر در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۱۶۰/۹۵ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۱۸۸۳ و ۱۸۸۴-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۸۷۵ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۰۲۱ شماره  رای   -۱۵
از  قسمتی  در  اله  ولی  فرزند  بختیاری  محمد  آقای   ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۷۶
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۵۵ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از ۱۹۶۷-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/

سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از مهدی شاکری. )م الف ۱۸۷۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۱۱۸ شماره  رای   -۱۶
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۶۳۹ آقای محمد رضائی فرزند ولی اله در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۱۲۰/۸۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰ 
فرعی از ۱۹۴۷-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری مبایعه نامه 
عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از جواد محمدی . )م الف ۱۸۷۷(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۶۴۰ شماره  رای   -۱۷
۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۴۲۳۹ آقای حمید افشار  فرزند ابراهیم در دو دانگ از شش 

دانگ به مساحت شش دانگ ۷۱/۲۵ مترمربع پلاک شماره  فرعی از  ۲۲۰۷  اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت 

مشاعی مع الواسطه از مصطفی رضویان ورثه سیدمحمد رضویان . )م الف۱۸۷۸ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۶۴۱ شماره  رای   -۱۸
۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۴۲۴۰ آقای سعید افشار فرزند ابراهیم در دو دانگ از ششدانگ 
به مساحت ششدانگ ۷۱/۲۵ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۲۲۰۷-  اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی 

مع الواسطه از مصطفی رضویان ورثه سید محمد رضویان. )م الف ۱۸۷۹ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۶۳۹ شماره  رای   -۱۹
از  دانگ  دو  در  ابراهیم  فرزند  افشار  مصطفی  آقای   ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۴۹۳۸
ششدانگ به مساحت ششدانگ ۷۱/۲۵ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۲۲۰۷-  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت 

مشاعی مع الواسطه از مصطفی رضویان ورثه سید محمد رضویان. )م الف ۱۸۸۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۰۱۱۳ شماره  رای   -۲۰
۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۹۱ خانم اکرم دیوبند فرزند رجب در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۷۱/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱۶۰ 
فرعی از  ۱۹۴۱- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/

سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی برابر صفحه ۳۸۲ دفتر ۸۰ . )م الف ۱۸۸۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۵۲۲ شماره  رای   -۲۱
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۴۳ آقای  غلامرضا صفری مهتاش فرزند محمدتقی در سه 
دانگ از ششدانگ به مساحت ششدانگ ۱۱۸/۵ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۹۶۵-  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند 
مالکیت مشاعی مع الواسطه از حسین و علی و قدسی و بتول و مصطفی رضویان و فخری 

رضوی مطلق و اعظم میرشجاعی ورثه محمد رضویان. )م الف۱۸۸۲ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۵۲۱ شماره  رای   -۲۲
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۴۲ آقای علی رضا صفری مهتاش فرزند غلامرضا در سه 
دانگ از ششدانگ به مساحت ششدانگ ۱۱۸/۵ مترمربع پلاک شماره  فرعی از  ۱۹۶۵- 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند 
مالکیت مشاعی مع الواسطه از حسین و علی و قدسی و بتول و مصطفی رضویان و فخری 

رضوی مطلق و اعظم میرشجاعی ورثه محمد رضویان. )م الف۱۸۸۳ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۹۳۹ شماره  رای   -۲۳
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۸۱ آقای رهبر امیری فرزند عبادالله در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداثی بنا شده به مساحت ۹۳ مترمربع پلاک شماره ۱۸۱ فرعی 
از ۱۹۴۷  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند 
رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از سید حسین شمس الدینی. )م الف۱۸۸۴ (

مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1398/04/22 تاریخ انتشار دوم: 1398/05/07
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی



شنبه -بیست ودوم تیر ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 64840

بازیکنی با ۱۹۵ سانتی متر قد؛

آشنایی با مهاجمی که امید اول استقلال است 
مجید جلالی:

 ایران در عرصه مربیگری فوتبال ورشکسته است

ثبات؛ حلقه گمشده استقلال

 این روزها در حالی که استقلال به ثبات تیمی نیاز دارد اما مدیران این تیم اشتباهات 
و تجربه های تلخ گذشته را تکرار و همچون فصل های گذشته تغییرات زیادی را در تیم 

خود به وجود آوردند. 
ثبات مهم ترین عامل برای موفقیت یک تیم فوتبال محسوب می شود و تیم هایی به 

موفقیت می رسند که ثبات را در تیم خود حفظ کنند.
اینکه تصور کنیم تیمی به طور مطلق به بازیکن جدید نیاز ندارد، اشتباه است.به طور 
حتم هر تیمی حتی در بالاترین سطح بازی هم نیازمند تغییر و تحول است و استقلال نیز 

نیاز به تغییر دارد اما نکته اینجا است که تغییرات نباید گسترده باشد.
مدیران استقلال در چند فصل اخیر برای رسیدن به موفقیت دست به تغییرات زیاد در 

تیم خود زدند اما شرایط درست عکس تصورات آنها رقم خورده است.
در حالی باشگاه استقلال خود را برای حضور در لیگ نوزدهم آماده می کند که 
همچنان اسیر اشتباهات گذشته است و قرار نیست از اشتباهاتی که در سال های اخیر 

لطمات زیادی را به این تیم وارد کرده است درس عبرت بگیرد.
استقلال که در سال های اخیر در لیگ برتر ناکام مطلق بوده و دستش از جام کوتاه 
بوده دست به تغییرات زیادی در تیم خود زد تا نتیجه بگیرد اما به نظر می رسد راهی که 
این تیم پر طرفدار در پیش گرفته است آن چیزی نیست که به جاده موفقیت ختم شود.

استقلالی ها پایتخت طی چند فصل اخیر آنقدر در رقابت های لیگ ضعیف ظاهر 
شدند که دیگر اثری از آن تیم قدرتمند خبری نیست و در پایان فصل با اما و اگر های 

فراوان جواز حضور در لیگ قهرمانان آسای را به دست می آورند.
آبی پوشان تهرانی در طول دو سه فصل اخیر به حدی مربی، بازیکنان خود را تغییر 
داده اند که دیگر هیچکس در این باشگاه حاشیه امنیت ندارد. البته مهمترین و اصلی 
ترین دلیل ناکامی های استقلال نیز به همین تغییرات پی در پی در سطوح بازیکنان 

باز می گردد.
ماجرای خرید بازیکن در استقلال به داستان هزار و یک شب تبدیل شده است و 
مسئولان این تیم بدون اینکه نگاه منطقی کارشناسانه ای باشد به بازار نقل و انتقلات 
وارد شده و نفراتی را به خدمت می گیرند که یا در لیست رقیب دیرینه »پرسپولیس« 

بوده اند یا قرمرپوشان چالش جدی داشته اند.

در مسابقات شهرداری کلانشهرهای کشور صورت گرفت 

کسب مقام سوم تیم دارت شهرداری قم 
شهرداری   کارکنان  دارت  مسابقات  گفت:  قم  شهرداری  انسانی  سرمایه  مدیرکل 

کلان شهرهای کشور برگزار و تیم شهرداری قم موفق به کسب مقام سومی نائل آمد.
سید علی بیگدلی با اشاره به این دوره از مسابقات که در خانه دارت هدف اردبیل برگزار 
شد، بیان داشت: در این دوره از مسابقات تیم های ورزشی از۱۳ کلانشهر قم، همدان، 
رشت، یزد، تهران، اصفهان، شیراز و غیره حضور داشتند که در مدت دو روز ۱۲ و ۱۳ 

تیرماه در رشته دارت با هم رقابت نمودند.
مدیر کل سرمایه انسانی شهرداری قم بیان داشت: در پایان دو روز برگزاری مسابقات 
دارت شهرداری  کلان شهرهای کشور،تیم شهرداری مشهد مقدس اول،تیم شهرداری 

شیراز دوم و تیم شهرداری قم سوم شد.
افزود: تیم شهرداری قم  با هم رقابت داشتند،  بازیکن  اینکه ۵۲  بیان  با  بیگدلی 
متشکل از ۶ نفر؛ حسین منتهایی، علی البرز، احمد مرادی، علیرضا ابرقویی، ابوذر 
نجفی)سرپرست تیم( و محسن شفیعی)سرمربی تیم( به این دوره مسابقات اعزام شده 

بودند.
وی در پایان با تاکید بر اینکه توجه به ورزش یکی از رویکردهای جدی شهرداری است، 
خاطرنشان کرد: ورزش دارت هم یکی از ورزش هایی است که تمرکز زیادی لازم دارد و 
کمک به تمرکز در کار می کند و در کل تمام این اقدامات برای همدلی و همراهی بیشتر 

است.
 

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

تقویم توسعه ورزش همگانی قم در سال ۹۸ 
تدوین شد

 مدیرکل ورزش و جوانان قم، با تأکید بر توسعه ورزش همگانی در این استان گفت 
:تقویم توسعه ورزش همگانی سال ۹۸ در قم تدوین و با تصویب نهایی این تقویم، در 
مناسبت های مختلف برای توسعه ورزش های همگانی در استان برنامه ریزی شده است. 
رسول منعم روز چهارشنبه در جلسه ساماندهی اوقات فراغت جوانان در استانداری 
قم، ادامه داد: ورزش می تواند به عنوان ابزاری مناسب برای پیشگیری از معضلات 
اجتماعی و ایجاد نشاط و شادابی در جامعه نقش آفرینی کند و به طورقطع توسعه ورزش 

منجر به کاهش آسیب های اجتماعی می شود.
تابستان  فعال،  »خانواده  با شعار  ورزش«  با  »تابستانه  ابلاغ طرح  به  اشاره  با  وی 
جذاب« توسط وزارت ورزش و جوانان به استان ها گفت: در قالب این طرح، در تمام 
شب های جمعه از ابتدای تیرماه تا انتهای شهریورماه با ایجاد ۱۲ ایستگاه در پارک ها و 

بوستان های مختلف برنامه های شده است.
منعم ادامه داد: خانواده اصلی ترین و کوچک ترین واحد جامعه انسانی است که در 
سلامت جسمی و روانی جامعه می تواند بیش مهمی ایفا کند به همین دلیل توسعه 
ورزش در خانواده ها موجب ارتقای سلامت روانی و جسمانی و همچنین تحکیم روابط 

اجتماعی می شود.
وی غنی سازی اوقات فراغت جوانان و خانواده ها با فعالیت های ورزش و مفرح را 
ازجمله دستورالعمل ها مهم استان دانست و تأکید کرد: این سازی اوقات فراغت با ورزش 

و توسعه فعالیت های ورزشی موجب ارتقای سطح امید و نشاط اجتماعی می شود.
مدیرکل ورزش و جوانان قم در ادامه با اشاره به برنامه ریزی برای برگزاری همایش 
بزرگ پیاده روی در قم گفت: به مناسبت دهه کرامت و در راستای ترویج فرهنگ مصرف 

درست آب، همایش بزرگ پیاده روی در ۲۸ تیرماه در استان برگزار می شود.
رسول منعم، تأکید کرد: در نقطه شروع این همایش آزمودن سلامت شهروندان توسط 
دانشگاه علوم پزشکی و جمعیت هلال احمر به صورت رایگان انجام می شود ضمن اینکه 
با هماهنگی صورت گرفته با شهرداری، ناوگان اتوبوس رانی برای جابه جایی شهروندان 

به این مراسم در نظر گرفته شده است.
وی بابیان اینکه این مراسم از طریق شبکه استانی به صورت زنده پخش می شود، اظهار 
داشت: ۲۱ دوچرخه، ۲ کمک هزینه کربلا، ۴ کمک هزینه مشهد و ۱۰۰ جایزه نقدی و 

غیر نقدی برای شرکت کنندگان در این پیاده روی به صورت قرعه کشی داده می شود.
این  گفت:  استان  و  کشور  در  امسال  ابتدای  خوب  بارندگی های  به  اشاره  با  وی 
بارندگی ها موجب شده تا این تصور ایجاد شود که درزمینهٔ آب در وضعیت مناسبی قرار 
داریم و این موجب شده تا برای فرهنگ سازی صرفه جویی آب، این همایش با محوریت 

اصلاح الگوی مصرف صحیح آب در نظر گرفته شده است.

سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و اجتماعی قم: 

گام های بلندتری در توسعه ورزش همگانی 
قم برداشته شود

 سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم، گفت: انتظار این است 
که در حوزه توسعه ورزش همگانی گام های بلندتری درقم برداشته شود که در این راستا، 

توسعه این ورزش درسالجاری مورد تأکید بیشتری قرار گیرد. 
در  فراغت جوانان  اوقات  روز چهارشنبه در جلسه ساماندهی  محمدرضا گروسی 
استانداری قم، بابیان اینکه توسعه ورزش همگانی در قم مورد تأکید است، افزود: 
فقر حرکتی خانواده ها به ویژه دختران و بانوان موضوعی است که هزینه های مختلفی 
اجتماعی و سلامتی را بر جامعه تحمیل می کند که باید برنامه ریزی جدی تری برای 

توسعه ورزش همگانی در قم صورت گیرد.
وی بابیان اینکه باید جذابیت های برنامه های فرهنگی عمومی افزایش یابد گفت: 
فضای مجازی موجب فاصله گرفتن اعضای خانواده از یکدیگر شده است که توسعه 
ورزش همگانی موجب تحکیم خانواده ها، نشاط اجتماعی و ارتقای احساس آرامش 
در جامعه می شود. وی با تأکید بر همگرایی میان دستگاه های مختلف استان برای 
اجرای برنامه های مختلف فرهنگی افزود: دراجرای برنامه های فرهنگی و ورزشی باید 

دستگاه های اجرایی از کارهای نمایشی و موازی کاری اجتناب کنند.
وی همایش های پیاده روی را بهترین فرصت برای فرهنگ سازی توسط دستگاه های 
مختلف دانست و ادامه داد: باید از این همایش ها علاوه بر تلاش برای کاهش رفع فقر 

حرکتی در جامعه، ایجاد نشاط، به دنبال فرهنگ سازی اجتماعی نیز استفاده کرد.
گروسی بابیان اینکه در حوزه عفاف و حجاب همه دستگاه های به صورت عملیاتی به 
این موضوع توجه کنند گفت: ترویج فرهنگ عفاف و حجاب، صرفه جویی در مصرف 
آب و برق و ارتقای فرهنگ شهروندی ازجمله موضوعاتی است که می توان از فرصت 

همایش پیاده روی در این راستا استفاده کرد.

ورزشی

لهستان ۳ – ایران یک؛ 

کار صعود شاگردان کولاکوویچ پیچیده شد
تیم ملی والیبال ایران که با کسب نتایجی درخشان توانسته 
بود به مرحله نهایی لیگ ملت ها راه پیدا کند، در نخستین دیدار 
خود در این مرحله به مصاف تیم ملی لهستان رفت و نتیجه را 
واگذار کرد.  شاگردان ایگور کولاکوویچ که در مرحله مقدماتی 
با ۱۲ پیروزی و ۳۶ امتیاز به عنوان تیم دوم جدول رده بندی 
از مرحله مقدماتی لیگ ملت ها گام در مرحله نهایی گذاشت 
از ساعت ۲:۳۰ دقیقه بامداد روز جمعه در شیکاگو آمریکا به 

مصاف تیم ملی لهستان رفت و ۳ بر یک شکست خورد.
ست اول؛ ۲۵ بر ۲۱ به سود ایران

شروع برای ابران با کسب سه امتیاز همراه بود که شرایط 
روحی را برای ملی پوشان مهیای ارائه یک بازی خوب می کرد 
اما در ادامه لهستان دو امتیاز را جبران کرد تا اوضاع متفاوت 
شود. شاگردان ایگور با اینکه رقابت نزدیکی داشتند اما وقت 
اول استراحت فنی را با یک امتیاز برتری به پایان بردند. در 
برگشت به زمین اما شرایط متفاوت شد و ایران ۱۴ بر ۹ از حریف 
پیش افتاد و این برتری را در وقت دوم استراحت فنی ۱۶ بر ۱۰ 
به پایان برد. اختلاف زیاد امتیاز باعث شد بازیکنان ایران چند 
دقیقه ای بازی را رها کنند که همین امر فرصت را به لهستان داد 
تا اختلاف را کم کند و هر چند تا ۱۹ بر ۱۷ پیش آمدند اما این 
ایران بود که در ادامه ست نخست برتری اش را جفظ کرد و در 

نهایت این ست را ۲۵ بر ۲۱ به سود خود خاتمه داد.
ست دوم؛ ۱۸ بر ۲۵ به سود لهستان

توانستند  آنها  و  شد  آغاز  لهستانی ها  برتری  با  ست  این 
نمایش کم اشتباه تری نسبت به ایران داشته باشند و وقت اول 

استراحت فنی را به سود خود تمام کنند و در ادامه اختلاف را 
بیشتر هم کنند اما شاگردان ایگور با تلاش زیادی در امتیاز ۱۱ 
کار را به تساوی رساندند تا برای ادامه ست شرایط مطلوب تری 

داشته باشند.
با این حال لهستانی ها تا انتهای ست دوم برتری خود را حفظ 
کردند و در نهایت ۲۵ بر ۱۸ ایران را شکست دادند تا در ست 

شماری دو تیم مساوی شوند.
ست سوم؛ ۲۵ بر ۲۰ به سود لهستان

ملی پوشان ایران در ست سوم هم مثل ست دوم تلاش زیادی 
کردند تا برابر خوب بودن لهستان به نتیجه برسند اما این رقیب 
اروپایی نمایش کم نقصی داشت و در طول ست سوم برتر از 
ایران ظاهر شد و توانست این ست را هم به سود خود خاتمه 

دهد تا در آستان برتری برابر ایران قرار بگیرد.
ست چهارم؛ ۲۵ بر ۲۲ به سود لهستان

لهستانی ها که بعد از ست نخست شرایط بهتری پیدا کرده 
بودند در ست چهارم هم نمایش کم اشتباهی داشتند و باوجود 
این  اما  دادند  انجام  کشورمان  پوشان  ملی  که  هایی  تلاش 
لهستان بود که برتری اش را دیکته کرد و توانست با دفاع های 

خوب روی تور کار را برای ایران سخت کند.
کولاکوویچ تلاش کرد با تغییراتی که در ترکیب تیمش ایجاد 
می کند شرایط را برای رسیدن به پیر وزی فراهم کند اما حریف 
اروپایی نمایش کم نقصی داشت و به ایران اجازه اجرای برنامه 
هایش را نداد. حریف وقت اول استراحت فنی را به سود خود 
خاتمه داد و در ادامه هم این برتری را حفظ کرد تا برای رسیدن 

به پیروزی کار سختی نداشته باشد.
در نهایت لهستان ست چهارم را هم به سود خود خاتمه داد تا 

با برتری ۳ بر یک برابر ایران کار را به پایان برساند.
تیم ملی والیبال ایران در دومین دیدار خود در مرحله نهایی 
لیگ ملت ها ساعت ۲:۳۰ روز شنبه به مصاف تیم ملی برزیل 

خواهد رفت.

 مهاجم ۱۹۵ سانتی استقلال اولین خرید خارجی این فصل آبی 
پوشان است که به سفارش استراماچونی، سرمربی ایتالیایی این 

تیم به خدمت گرفته شده است.
اولین خرید خارجی این فصل آبی پوشان از کشور مالی می آید. 
مهاجمی بلند قامت و تاحدودی شناخته شده که بیشتر دوران 

فوتبالی اش را در کشور فرانسه تجربه کرده است.
این مهاجم ۳۱ ساله دوران طلایی اش را در تیم بوردو سپری کرد. 

وی در سن ۲۰ سالگی به عضویت تیم بوردو در آمد و در همان سال 
به صورت قرضی به تیم »آژاکسیو« منتقل شد. درخشش دیاباته در 
یک فصل حضورش در این تیم فرانسوی و زدن ۱۵ گل باعث شد 
تا مورد توجه تیم سرشناس »نانسی« فرانسه قرار گیرد و با یکسال 

حضور در این تیم، به بوردو بازگردد.
وی بعد از آن سالهای خوبی را با پیراهن بوردو در سطح اول 
فوتبال اروپا تجربه کرد و طی ۷ سالی که در این تیم بود بیش از 
۵۰ بار برای این تیم گل زد. شیخ دیاباته در فصل ۲۰۱۶-۲۰۱۷ 
به تیم »عثمانلی اسپور« از کشور ترکیه پیوست و ۳ فصل در این 

تیم حضور داشت.
 اما در این ۳ فصل به صورت قرضی در دو تیم »متس« فرانسه و 
»بنونتو« از سری B ایتالیا بازی کرد. وی در این ۳ فصل مجموعاً 

۱۷ گل هم برای این ۳ تیم به ثمر رساند.
دیاباته پس از آن به صورت قرضی به تیم »الامارات« کشور امارات 
منتقل شد و در یک فصلی که در این تیم حضور داشت، ۹ بار به 

میدان رفت و ۶ گل زد. 
آنچه در پرونده این مهاجم ۳۱ ساله و ۱۱۹۵ سانتی متری جلب 
توجه می کند، انتقال های قرضی فراوان و تغییر تیم های زیاد در 

فواصل زمانی کم است.
دیاباته اخیراً با عقد قراردادی دو ساله به تیم استقلال پیوست 
و آبی ها امیدوارند با استفاده از قابلیت های وی خلاء یک مهاجم 

تمام کننده را پر کنند.

»مجید جلالی« سرمربی سابق تیم نساجی مازندران با بیان 
اینکه در حال تحقیق و مطالعه بر روی موضوعی مربیگری 
در ایران با این عنوان که »چرا گرایش افکار عمومی، جامعه و 
مسئولان نسبت به مربیان داخلی مثبت نیست«، است، گفت: 

ما در عرصه مربیگری ورشکسته هستیم. 
موضوع  این  بررسی  حال  در  اینکه  بیان  با  جلالی  مجید 
این  اظهار داشت:  رابطه هستم  این  در  و گردآوری مطالب 
موضوع را در ابعاد مختلف بررسی و از منظر جامعه شناسی، 
مهندسی افکار عمومی، نهادهای اجتماعی در تاریخ و چندین 

و چند شاخص دیگر آن واکاوی کرده ام. 
وی در پاسخ به این سوال که نتیجه این تحقیق چه زمان 
مشخص و منتشر می شود، اظهار داشت: چنانچه با همین 
روند ادامه دهم، تصور می کنم حداقل ۱۰ روز دیگر نتایج این 

تحقیق کامل و قابل ارائه به مخاطبان باشد.
جلالی در پاسخ به این سوال که نتیجه این تحقیقات به 
صورت کتاب یا جزوه در اختیار علاقه مندان قرار خواهد گرفت، 
عنوان کرد: با توجه به اینکه در این مدت نگارش تحقیقات به 
شکل کتاب میسر نبود، در گام نخست آن را به شکل پاورپوینت 

در اختیار کارشناسان و مربیان قرار خواهم داد.
 به گفته وی، در صورت استقبال از این طرح، در گام های 
بعدی امکان دارد آن را در قالب کتاب نیز به مخاطبان عرضه 
کند.  وی تاکید کرد: واکاوی صورت گرفته حاصل سال ها 

از  بخشی  تنها  معتقدم  و  است  فوتبال  در  تلاش  و  حضور 
اطلاعات موجود است.

به اعتقاد این مربی فوتبالی، فوتبال ایران برخلاف ادعای 
مطرح شده به رکود رسیده است و در عرصه مربیگری نیز 

ورشکسته و شکست خورده ایم.
سرمربی اسبق تیم پیکان در پاسخ به این پرسش که در این 
تحقیق به برگزاری دوره های آموزشی برای مربیان که همه ساله 
پیش از شروع لیگ و در جریان رقابت های لیگ برتر نیز اشاره 
شده است نیز گفت: اتفاقاً این موضوع را نیز واکاوی کرده ام. 

در حال حاضر معتقدم یکی از چالش های ما برگزاری این 
دوره های آموزشی است که برخلاف نامش پیش برنده نیست.
وی اضافه کرد: در بخش دیگری از این تحقیق به مربیگری 
خودم در سه سال گذشته نیز نگاهی کرده و نقاط قوت وضعف 

آن را به دقت بررسی و واکاوی کرده ام.
 معتقدم این موضوع می تواند به کسانی که در این عرصه 

فعالیت کنند، بسیار کمک کند.
جلالی در پاسخ به این سوال که در این تحقیق به موضوع 
لژیونر شدن مربیان ایرانی در خارج از کشور نیز پرداخته است 
شاخص های  از  یکی  نیز  موضوع  این  واکاوی  گفت:  نه،  یا 
بررسی و تحقیق من بوده است و آن را به دقت بررسی و به 
دلایلی که باعث کم رنگ شدن این موضوع شده است، نیز 

اشاره کرده ام.

لیورپول به دنبال سردار آزمون است؛ مطلبی با این محتوا، ابتدا در سایت مترو و بعد هم 
در وبسایت باشگاه لیورپول قرار گرفت و خبر از این می داد که سردار آزمون، ستاره تیم ملی 
ایران، بعد گذراندن یک نیم فصل موفق در زنیت، احتمالا عازم انگلیس خواهد شد تا 

پیراهن قرمزها را به  تن کند.
البته در آخرین خط خبری که در سایت لیورپول منعکس شده بود، این جمله نوشت 
شده بود که ممکن دیدگاه نوشته شده، نگاه باشگاه لیورپول نباشد؛ اما قرارگیری این خبر 
در سایت باشگاه  خود می تواند نقطه آغازی در انتقال سردار آزمون به لیورپول باشد. سردار 
آزمون یکی از معدود بازیکن های ایرانی است که در دوران فوتبالی، دائما بحث پیوستنش 
به باشگاه های بزرگ جهان مطرح شده و در هر پنجره نقل وانتقالاتی، شایعات انتقالش به 

باشگاه های بزرگ شنیده می شود.
سردار بعد از پیوستن به روبین کازان، در تیرس اخبار گوناگون قرار گرفت و از حدود پنج 
سال قبل، شایعات پیوستنش به آرسنال، بارسلونا و دورتموند شروع شد؛ شایعاتی که 
سردار آن را در برنامه نود تایید کرد و از ابراز تمایل این باشگاه ها به جذب خودش خبر داد. 
سردار آزمون اما گفت که به دلیل اینکه باشگاه های بزرگ به او فرصت کافی بازی کردن را 
نمی دهند، نمی خواهد در لیگی جز روسیه بازی کند و خبر از ماندنش در فوتبال روسیه 
داد. چند ماه بعد دوباره اخباری مبنی بر علاقه میلان، یوونتوس و آرسنال به سردار آزمون 
منتشر شد و این بار حتی سردار اعلام کرد که گالیانی او را برای جایگزینی کاکا می خواهد؛ 

اظهار نظری عجیب و البته شگفت انگیز که واکنش های عجیبی را به همراه داشت.

سردار اما بی توجه به تمامی این مسائل، راه خود را ادامه داد و درنهایت به روستوف 
رفت. با روستوف در لیگ روسیه ماندنی شد و بعد به لیگ قهرمانان اروپا راه پیدا کرد و 
با درخشش در این لیگ دوباره  سیلی بزرگ از اخبار پیشنهادات تیم های بزرگ اروپایی به 
سردار آزمون در رسانه ها مطرح شد؛ سردار در این مدت از تیم های معتبر لیگ درجه دوم 
اروپا مانند ترکیه و هلند پیشنهاد داشت و حتی اخباری مبنی بر توافق باشگاه  پی اس وی 
با او و جهانبخش منتشر شد؛ اما هیچکدام به سرانجام نرسید و سردار در روستوف ماندنی 
شد. ولی شایعات ترک روستوف همچنان مطرح می شد و کار به جایی رسید که خبرگزاری 
گاردین اعلام کرد که لیورپول به دنبال جذب سردار آزمون است و این بازیکن به زودی 
به این باشگاه می پیوندد. در میان هم خبری از ابراز علاقه  ی بارسلونا، مارسی، بنفیکا، 
ویارئال، لاتزیو، شالکه، بایرن لورکوزن و اورتون به آزمون مطرح اما این بازیکن ترجیح داد 
تا در روسیه بماند و به روبین کازان باز گردد؛ اما کازان مثل قبل شهر رویایی سردار نبود و او 
نتوانست عملکرد قبلی خود را تکرار کند. درخشش در جام جهانی روسیه و جام ملت های 
امارات باعث شد تا زنیت به ستاره تیم ملی علاقه مند شود و او بعد از جام ملت ها به زنیت 
بپیوندد. بعد حضور در زنیت سردار موفق شد تا خود را به رتبه دوم جدول گلزنان لیگ 
روسیه برساند و دوباره اخبار پیشنهادها در رسانه ها مطرح شود و این بار مدیر ورزشی زنیت 

هم داشتن پیشنهاد سردار را تایید کرد.
این بار گفته شده که لیورپول قصد جذب سردار را دارد و شاید فصل بعد به جای بازی 
مقابل اخمت گروژنی، مقابل غول های بزرگ فوتبال انگلستان بازی کند. البته شایعات 

گذشته نشان داده که تا رسمی شدن انتقال، نباید خیلی به حضور سردار در لیگ های 
بزرگ فکر کرد چراکه هر بار این مسائل مطرح شده، سردار از لیگ روسیه تکان نخورده 
است. اینکه پیشنهادها تا چه حد جدی یا حتی واقعی بوده یک بحث است، اینکه در 
صورت جدی بودن پیشنهادها چرا سردار هیچ وقت مذاکره جدی با این تیم ها نداشته 
هم بحثی دیگر است. در واقع ابهام این پیشنهادها همین است که همیشه بحث انتقال 
سردار به تیم های بزرگ مطرح می شود اما هیچ وقت مذاکره ای جدی در این رابطه صورت 

نمی گیرد.

ماجرای پیشنهادهایی که هیچ وقت حتی به مرحله مذاکره هم نمی رسند

باشگاه های بزرگ اروپا واقعا سردار آزمون را می خواهند؟

در صورتی که انتقال آنتون گریزمان به 
بارسلونا قطعی شود که احتمالش هم 
باید  پیراهنش  برای شماره  زیاد است، 

منتظر وضعیت کوتینیو باشد.
به  آنتون گریزمان  پیوستن احتمالی 
تیم فوتبال بارسلونا مشکلی احتمالی 
برای این تیم ایجاد خواهد کرد و آن هم 
مشخص  صورت  این  در  که  است  این 
نیست کدام بازیکن قرار است پیراهن 
شماره ۷ را به تن کند. گریزمان همیشه در اتلتیکومادرید شماره ۷ را به تن می کرده 
است. اما در بارسلونا این لباس به تن فلیپه کوتینیو است و در صورتی که ستاره برزیلی 

از بارسلونا جدا نشود، گریزمان باید شماره دیگری را انتخاب کند.
دلیل تصمیم گریزمان برای پوشیدن شماره ۷ این است که بازیکنی که الگویش بوده 

این شماره را می پوشیده، دیوید بکام.
البته در رابطه با انتقال گریزمان این موضوع در حال حاضر کوچک ترین مشکلی 
است که وجود دارد. همچنین مشخص نیست کوتینیو از بارسلونا برود و آینده او در 
هاله ای از ابهام است و موضوع دیگر این است که ممکن است نیمار هم به بارسلونا 
ملحق شود که در این صورت باید برای سیستم بازی و تاکتیک بارسلونا هم فکری شود.

در  الاتحاد  مقابل  برگشت  بازی  در  داشتند  دوست  که  می گوید  ذوب آهن  سرمربی 
فولادشهر میزبانی کنند تا بتوانند از امکاناتی که دارند استفاده کنند.

 علی رضا منصوریان، سرمربی ذوب آهن در گفت وگویی که با AFC داشت، درباره شرایط 
تیمش پیش از بازی با الاتحاد عربستان، اظهار کرد: شروع دور یک شانزدهم نهایی 
با تمرینات بدنسازی مان هم زمان شده است. در حال حاضر در حال بدنسازی هستیم 
و کار سختی داریم. تنها ایراد این است که پیش از شروع مسابقه با الاتحاد تعداد بازی 
رسمی کمی داریم یا اصلًا نداریم. این موضوع بستگی به برنامه لیگ برتر دارد. ما الاتحاد 
را به خوبی می شناسیم و کل بازی های فصل گذشته شان را آنالیز کردیم. سعی می کنیم 
با بازیکنان جوانی که داریم بهترین تیم را به زمین بفرستیم. این بازی نه برای الاتحاد و نه 

برای ذوب آهن آسان نخواهد بود.
او درباره روند آماده سازی تیمش برای مصاف با الاتحاد گفت: ما ۶ مینی کمپ در نظر گرفتیم و با توجه به ارتفاع بالایی که فولادشهر 
دارد، سعی کردیم که از شهر خودمان دور نشویم و بازی های دوستانه را هم در شهر خودمان برگزار کنیم. سعی می کنیم مینی کمپ آخر 

در جنوب کشور باشد تا با آب و هوای دوبی و دوحه نزدیک باشد.
سرمربی ذوب آهن در پاسخ به این سوال که چه تغییری در این تیم نسبت به فصل گذشته لیگ قهرمانان – که مقابل استقلال حذف 
شدند – تغییر کرده است؟ توضیح داد: خیلی از بازیکنان پارسال در این تیم نیستند و ما هم با تیم جوان تری راهی مسابقات شدیم که 
البته دونده تر و فیزیکی تر هستند. سعی کردیم کارهای روحی و روانی انجام دهیم. نسبت به پارسال با آمدن من به جای آقای قلعه نویی، 

تفکرات سرمربی و هم چنین بازیکنان تغییر کرده اند.
منصوریان در پایان درباره بازی در زمین بی طرف بیان کرد: الاتحاد دوست داشت در جده بازی کند و تماشاگرانش به ورزشگاه بیایند 
تا از امکان میزبانی استفاده کند. ما هم توقع داشتیم وقتی به عنوان صدرنشین صعود کردیم، در بازی برگشت میزبان باشیم و در 
شهر خودمان که ارتفاع بالایی دارد و تماشاگران زیادی هم به ورزشگاه می آیند با الاتحاد بازی کنیم. هر دو تیم از این امکانات استفاده 

نمی کنند و مجبور هستیم در امارات و قطر بازی کنیم. به نظرم نبود تماشاگر روی کیفیت بازی و اتمسفر بازی تأثیرگذار است.

 بازیکن مدنظر باشگاه اینتر از شرکت 
در تمرینات شیاطین سرخ خودداری 
کرد. روملو لوکاکو به دلیل بروز برخی 
مشکلات جسمانی برای او ، حاضر به 
شرکت در تمرینات صبح روز )پنجشنبه( 

نراتزوری نشد. 
به گزارش نشریه »منچسترایوینینگ 
نیوز«، لوکاکو که اینتر مترصد خرید او از 
منچستریونایتد است، لوکاکو امروز حال 

مساعدی برای شرکت در تمرینات نداشته و به همین دلیل برای جلوگیری از بدتر 
شدن وضعیتش در محل اقامتش مانده است.

 در همین حال اما یک نشریه بلژیکی مدعی شده است که مهاجم من یونایتد 
مشکلی ندارد و او در سالن بدنسازی تمریناتش را به صورت فردی انجام داده 

است.
  لوکاکو در حال حاضر به همراه دیگر بازیکنان منچستریونایتد در اردوی تابستانی 
این تیم در منچستریونایتد به سر می برد.آخرین پیشنهاد اینتر برای خرید لوکاکو 
۷۰ میلیون یورو بوده که درخواست کرده در سه قسط تا سال ۲۰۲۱ پرداخت شود. 

منچستریونایتد هنوز به این پیشنهاد پاسخ مثبت نداده است.

این  به  رُم می گوید  تیم  سنگربان جدید 
دلیل به جالوروسی پیوسته که نمی توانست 
به پیشنهاد ارائه شده از سوی این تیم پاسخ 

منفی بدهد.
تیم فوتبال رم روز گذشته )چهارشنبه(   
با قراردادی ۲۳.۵ میلیون یورویی تا سال 
رئال  تیم  دورازه بان  لوپس،  پائو   ،۲۰۲۴
بتیس را به خدمت گرفت. رقم کلی قرارداد 
به  مزایا  دیگر  و  پاداش  احتساب  با  لوپس 

۲۸ میلیون یورو می رسد و او فصل آینده با پیراهن شماره ۱۳ از سنگر جالوروسی 
محافظت می کند.

او پس از عقد قرارداد با باشگاه رم به سایت این باشگاه گفت: نه گفتن به باشگاهی 
مانند رم عملًا غیرممکن بود.

 پیوستن به این تیم یک قدم بزرگ روبه رو برای دوران بازیگری من بود. از اعتماد 
فراوانی که این باشگاه به من نشان داده بسیار خوشحالم و احساس می کنم که آماده 

آغاز این چالش جدید هیجان انگیزم.
پائو لوپس که که ۲۴ سال سن دارد، اولین بازی ملی خود را برای تیم ملی اسپانیا 
در ماه نوامبر سال گذشته انجام داد و فصل اخیر یکی از بازیکان اصلی بتیس بود.+۲

 مدیر فنی پیشین تیم های پایه آبی ها گفت: با آمدن رضاوند به استقلال با جرات 
می گویم این تیم گمشده خودش را پیدا کرد. 

علی لطیفی اظهار داشت: زمانی که آرش رضاوند در تیم های پایه استقلال بازی 
می کرد و من مدیر این تیم ها بودم او را کشف کردم و همانجا او را به تیم بزرگسالان 

استقلال معرفی کردم.
وی اضافه کرد: وقتی رضاوند را در تیم امید استقلال دیدم به اصغر حاجیلو که 
مدیر آکادمی بود گفتم این بازیکن یک روز بهترین هافبک ایران می شود. باور کنید 
اگر یکسری مسائل نبود این اتفاق چند سال پیش می افتاد و رضاوند زودتر از اینها در 

حدی که امروز مطرح شده، مطرح می شد.
اولین مربی آرش رضاوند تصریح کرد: روزی که او را از امید استقلال برای تست به تیم بزرگسالان نفت بردند من سفر 
خانوادگی ام را کنسل کردم تا برای معرفی او به گل محمدی به تمرین نفت بروم و تنها سفارشم به یحیی این بود که این بازیکن 

را به چشم خریدار نگاه کن. همین شد که او بازیکن تیم نفت شد.
لطیفی در ادامه بیان داشت: رضاوند با مربیان بزرگی مثل گل محمدی، منصوریان و دایی کار کرده و همه این بزرگان برایش 

زحمت کشیدند. اما خوشحالم که این بازیکن جوان همچنان مثل گذشته به من لطف دارد.
پیشکسوت آبی پوشان در ادامه بیان داشت: حتی در آن سالها وقتی بعنوان کارشناس در رسانه ملی حضور داشتم نام رضاوند 

را بعنوان یک بازیکن آینده دار طرح کردم و خوشحالم که امروز حرف آن سالهای من اثبات شده است.
وی خاطرنشان ساخت: رضاوند نزدیک ترین بازیکن به سبک بازی مجتبی جباری است و با جرات می گویم با حضور رضاوند 

در استقلال، این تیم گمشده خودش را پس از سالها پیدا کرده است.
لطیفی اضافه کرد: یکبار هم در لیگ چهاردهم آقای قلعه نویی خواهان به خدمت گرفتن رضاوند برای استقلال شد و رضاوند 
حتی یک قرارداد سه ساله داخلی هم با استقلال منعقد کرد، اما یکسری موانع قانونی که در قرارداد قبلی اش وجود داشت 

مانع از استقلالی شدن او در آن سال شد. آن اتفاقات باعث شد تا این بازیکن با ۵ سال تاخیر پیراهن استقلال را بر تن کند.

در صورت انتقال گریزمان؛
مشکل شماره پیراهن در بارسا

منصوریان:
 تفکرات من و قلعه نویی متفاوت است

خودداری لوکاکو از شرکت در تمرینات 
منچستریونایتد

سنگربان بتیس پس از عقد قرارداد با رُم : 
نمی توانستم به این فرصت "نه" بگویم

علی لطیفی:
کاشف آرش رضاوند در تیم امید بودم
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سرت را بالا بگیر سردار!لبخند بزن...

این روزها،ظریف واقعا تنهاست؟

این روزها، باید تاریخ یادآوری شود. این روزها باید گفته شود که چهل سال 
اخیر ایران چه دستاوردهایی داشته است و سرداران نظامی و دیپلماسی ما تا 
کنون برای کشور چه خدماتی داشته اند. این روزها وقت بدزبانی و درشت 
تنها گذاشتن  روزها وقت  این  است.  اتحاد  ؛وقت  نیست  گویی و طعنه زدن 
سردار دیپلماسی نیست...روز چهارشنبه 19 تیرماه ، روزی بود که در تاریخ 
توافق هسته ایران ثبت شد. ایران میزبان فرستاده اروپا بود. در وین جلسه 
ای درباره ایران در جریان بود. در واشنگتن امیر قطر در حال مذاکره با ترامپ 
بازهم درباره ایران بود. دستگاه دیپلماسی ایران این روزها شلوغ است نه فقط 
سیاست خارجی بلکه بازوی نظامی ایران هم در خلیج فارس از امنیت کشور 

پاسداری می کند.
اما این روزها فشار از همه بیشتر بر روی ظریف و تیم هسته ای اوست. 
انگشت ها به سمت او نشانه رفته است و می گویند او مقصر است! وزیر خارجه 
ای که شاید بتوان به جرات گفت که در طول چهل سال اخیر کسی چون او از 

منافع ایران در محافل بین المللی دفاع نکرده است.

* چهل سال استقامت
قبل از تهدید های نظامی آمریکا و اعزام ناو پنتاگون به خلیج فارس ، وزیر 
خارجه کشورمان در سفر به نیویورک همه آنچه که باید برای افکار عمومی 
بازگو می کرد را افشا کرد و خط رسانه های خبری دنیا را معطوف به کارشکنی 

تیم بی کرد.
وزیر خارجه کشورمان با اعزام مجید تخت روانچی به عنوان سفیر ایران در 
سازمان ملل همچنان در تصاحب افکار عمومی گام برداشت. اینکه دنیا متوجه 
این  به  بار هرنوع تحریم  برای استقلال خود زیر  ایرانی شود که چهل سال 
مرحله از قدرت و استقلال رسیده است که در جای جای دنیا به استقامتش 

اعتراف می کنند.
ایران پس از جنگ تحمیلی از سوی صدام حسین، وارد دوره سازندگی شد. 
چشم انداز 20 ساله ای که آن زمان هاشمی رفسنجانی رئیس جمهور وقت 
ایران به رهبری حضرت آیت الله خامنه ای برای کشور ترسیم کرد رهایی از 
فشار تحریم ها، و فشار های جنگ و رسیدن  به خودکفایی بود. این شد که 
ایران امروز در جایگاهی در منطقه و دنیا قرار گرفته است که کشورهای دنیا 
و منطقه به قدرت و ابهت آن اعتراف دارند. برخی قدرتهای عرب  خودباخته 
در منطقه حتی حاضر شده اند برای نابودی ایران دست صلح به اسرائیل دراز 

کنند!

* چه شد که برجام به وجود آمد؟
دست آورد چهل سال گذشته امثال قاسم سلیمانی ها و ظریف ها بوده 
اند. کسانی که با دو بازوی دیپلماسی و نظامی تا کنون از امنیت و مرزهای 

کشورمان دفاع کرده اند.
این وظیفه خطیر از سال 92 بر دوش ظریف نهاده شده است. ظریفی که 
این روزها اماج حملات مخالفان خود قرار گرفته است. در زمان دولت نهم و 
دهم، رئیس جمهور وقت ، تعهد دولت هفتم و هشتم به آژانس را با تولید کیک 
زرد نقض کرد و  تعداد سانتریفیوژها را به 20 هزار افزایش داد. این آغازی 
شد بر تحریم های خانمان سوزی که رئیس جمهور وقت  آنها را کاغذ پاره 

ای بیشتر نخواند!
با آمدن دولت یازدهم و سپس دوازدهم، پیگیری پرونده هسته ای ایران از 
شورای عالی امنیت ملی به وزارت خارجه ارجاع شد. آن زمان ایران ذیل فصل 
هفت منشور سازمان ملل بود. تحریم های سخت و شکننده ای که باعث رشد 
بابک زنجانی ها با صادرات نفت شد تا جایی که حتی سیب زمینی و سنگ 

پا وارد کشور کنند.
ظریف این پرونده را به دست گرفت. پرونده ای که کشورهای عضو شورای 
امنیت این اجازه را داشتند که طبق ماده 41 به ایران حمله نظامی کنند. این 
پرونده در طول دوره اول ریاست جمهوری روحانی به قطعنامه 2231 تبدیل 
شد. قطعنامه ای که این اجاره را به ایران می داد که طبق معاهده ان پی تی و 
در شرایط صلح آمیز با جهان به کار هسته ای خود ادامه دهد و از همه مهمتر 
فصل هفت و ماده 41 هم در کار نبود. ایران پس از این قطعنامه نفسی کشید، 
اجناس به یک قیمت ماندند، نرخ ارز ثابت ماند، فروش نفت بالا رفت، بورس ها 
زنده شدند، دیگر حبابی از نوع ماشین و سکه در کار نبود. واردات و صادرات در 
حد نرمال به کار خود ادامه می دادند و نیازی نبود مجلس درباره ورود خوردها 

مجبور شود تعرفه تعریف کند!
کشورهای اروپایی یکی پس از دیگری پشت مرزهای ایران صف کشیدند. 
اقای کاظمی قمی سفیر اسبق ایران در عراق اصصلاح زنبیل گذاشتن را به کار 
برد و می گفت کشورهای اروپا برای ایران زنبیل گذاشته اند. اولین مقام کشور 
اروپایی که وارد ایران شد فابیوس وزیر خارجه وقت فرانسه بود که در مذاکرات 

هسته ای هم حضور جنجالی داشت.
پس از یکسال نفس کشیدن ایران، هیولایی به نام ترامپ بر کاخ سفید 
خیمه زد. با یک تیم کاملا ضدایرانی که در پرونده های خود کثیف ترین کار 
ممکن آنها ارتباط تنگاتنگ با گروهک منفور تروریستی مجاهدین خلق است. 
ترامپ قبل از پیروزی  وعده وقیحانه خود را مبنی بر پاره کردن برجام داده بود 
و این وعده را عملی کرد و دنیا را به سمت کریه ترین چهره فعلی خود برد. نظم 
نوین جهانی را بهم زد و جهانی شدن را به کلی نادیده گرفت و به سمت جهانی 
زدایی و یکجانبه گرایی پیش رفت. خلیج فارس نا امن شد حتی اقتصاد اروپا به 
بدترین وضعیت ممکن رسید. اسرائیل قلب عرب ها را تصاحب کرد و با وقاحت 
هرچه تمامتر در سوریه به مواضع ایران حمله برد. اینها دستاورد رئیس جمهور 
ترامپ است! کسی که تمام توافق نامه های مهم دنیا را پاره کرد، از معاهده 
تسلیحاتی و حیاتی روسیه و امریکا گرفته تا پیمان آب و هوایی و برجام! او این 

صفت را برای خود در تاریخ ماندگار کرد: غیر قابل اعتماد!

* این روزها، روزهای اتحاد است
دستگاه دیپلماسی کشورمان این روزها با چنین موجودی در جنگ است. 
موجودی که منطق نمیداند و اطرافیانش را دشمنان ایران تشکیل داده اند و او 

را به یک جنگ خانمان سوز هدایت می کنند.
این روزها باید منصف بود. با مرور تاریخ برجامی و هسته ای ایران باید قدر 
دران دستگاه دیپلماسی و تیم ظریف بود. آنها رسالت خود را با مشورت مقامات 
عالی کشورمان به بهترین شکل ممکن به سرانجام رساندند. اما طرف غربی زیر 

میز صلح زد و این شد آنچه که می بینیم.
این روزها، برخی همچنان با مخالفت های خود نسبت به سیاست خارجی 
راهبرد  پیشبرد  از  مانع  نظامی  و  دیپلماسی  امور  در  کارشکنی  به  همچنان 
ایران می شوند. گاه چنان سخن می گویند که همه فتح الفتوح های 40سال 
اخیر،کار آنها بوده! نسخه های خنده دار برای روابط خارجی کشور می پیچند. 
همان هدفی را در سر می پرورانند که ترامپ و حلقه اطرافیانش آرزوی تحقق 

آن را دارند.
مخالفان ظریف، غالبا از دیپلماسی چیزی نمی دانند. حتی در برخی محافل 
همتای خود جلوی چشم  فلان  به  باید  ما  خارجه  وزیر  اند  گفته  خصوصی 
خبرنگارها سیلی می زد و یا فلان مقام خارجی را با اردنگی از اتاقش بیرون 

می انداخت.
لابد این روزها بر ظریف سخت می گذرد. حتی سخت تر از روزهای مذکره 
برجام. همان وقت هم عده ای از پشت خنجر می زدند، اما امروز همان ها  

خنجر را از دو جهت بر او وارد می کنند.
شاید تصور شود سردار دیپلماسی ایران این روزها تنهاست ، همانگونه 
با  خود  توان  همه  با  ظریف  روزها  این  تنهاست.  نیز  ایران  روزها  این  که 
دشمن آشکار ایران در حال مقابله است با سلاح عصر مدرنتیه که همان 
تمام صفحات  و  ها   تریبون  تمام  در  است،  نهاده شده  نام  فضای مجازی 
مجازی صلح خواهی ایران را فریاد زده است و از توانایی بازدارندگی ایران 

به جد دفاع کرده است.
سرت را بالا بگیر سردار!لبخند بزن ، آنها که باید هوایت را داشته باشند،دارند.

نکتـه

عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان می گوید: دو 
طیف بزرگ سیاسی کشور به این نتیجه رسیده اند که باید باهم 
گفت و گو کنند؛ باید به این توجه داشته باشیم که بین اصولگرایان 
و اصلاح طلبان دیوار بتنی وجود ندارد و در دو جریان نقاط مشترک 

زیاد است که می توان بر آنها تاکید کرد.
»مرتضی حاجی« کناره گرفتن از کارزار انتخابات را نه به نفع 
کشور و نه جریان سیاسی متبوع خود می داند. وزیر آموزش و 
پرورش دولت دوم اصلاحات می گوید: تنها مسیری که می تواند 
به اصلاح در جامعه منجر شده و خواسته های مردم را محقق کند؛ 
مسیر صندوق های رای است. او گرچه معتقد به کاهش آرای اصلاح 
طلبان در شمار است اما در قیاس با رقیب همچنان اصلاحات را 
پیشتاز رای مردم می داند و عنوان می کند: همچنان معتقدم پایگاه 

رای اصلاح طلبان نسبت به دیگران بالاتر است.
برای  تدوین سازوکاری  از  اول اصلاحات  تعاون دولت  وزیر 
حسابرسی و حسابکشی از منتخبان اصلاح طلب استقبال می کند 
و آن را در بازگشت دوباره اعتماد مردم به اصلاح طلبان موثر می 
داند و تاکید می کند: باید نشان دهیم با همه دلخوری ها بین مردم 
و نظام فاصله ای وجود ندارد در زیر مشروح گفت و گوی خبرنگاران 

سیاسی ایرنا را با مرتضی حاجی می خوانید:
* تحلیلگران انتخابات آینده را از مهم ترین انتخابات 
چهار دهه اخیر می دانند؛ به نظر شما انتخابات مجلس 

یازدهم و حضور مردم چگونه خواهد بود؟
تصمیم گیری نهایی درباره نحوه شرکت در انتخابات از حدود سه 
یا چهار ماه دیگر می تواند منطقی باشد؛ زمانی که شرایط شفاف تر 
بوده و نامزدها و برخورد با نامزدهای طیف اصلاحات رد یا تأیید 
آنها روشن شده باشد. این موضوعات همه در تصمیم گیری نهایی 
و دادن لیست مشترک یا مستقل تأثیرگذار است. انتظار مردم در 
دوره دوم دولت برآورده نشده؛ اینکه دلایل این اتفاق چه بوده بحث 
دیگری است اما به نظر می رسد این احساس از سوی مردم، مقداری 
میل به حضور در انتخابات را در جامعه کاهش داده و احساس 
امروز مردم با دوران انتخابات قبل متفاوت است. از این جهت کار 
در انتخابات آینده سخت خواهد بود. کار زیادی باید انجام شود تا 
مردمی که امیدشان کاهش یافته؛ بپذیرند که باید با جدیت در 
انتخابات شرکت کنند و این میزان رأی است که می تواند سرنوشت 
کشور را به نحوی که مردم می خواهند رقم بزند. از جهاتی کندی 
و تندی سرعت تحولات در کشور به منتخبین و شرایط عمومی 
جامعه و نهادهای مؤثر مختلف بستگی دارد. با همه این موضوعات 
باید از حضور گسترده و شرکت با انگیزه در انتخابات دفاع کرد. در 
واقع تنها مسیری که می تواند به اصلاح در جامعه منجر شده و 

خواسته های مردم را محقق کند؛ مسیر صندوق های رأی است.
* اصلاح طلبان دستکم در سه انتخابات گذشته نشان 
دادند که از پایگاه رأی قابل قبولی در جامعه برخوردارند؛ آیا 

این اقبال در انتخابات آینده هم ادامه خواهد داشت؟
 اگر بخواهیم بر اساس نسبت تحلیل کنیم من همچنان معتقدم 
پایگاه رأی اصلاح طلبان نسبت به دیگران بالاتر است. اما اگر 
بخواهیم به تعداد حساب کنیم؛ بله تعداد آرای اصلاح طلبان کاهش 

داشته است اما این کاهش درباره رقبا هم وجود دارد.
* با توجه به اینکه لیست امید با حمایت مستقیم اصلاح 
طلبان به ویژه در تهران پیروز شد، به نظر می رسد اعضای 
این لیست عملکرد چندان قابل قبولی نداشته اند. نقش 
عملکرد این لیست و فراکسیون حاصل از آن را در این 

ناامیدی مردم تا چه اندازه مؤثر می دانید؟
انتظار مردم این است که وقتی بر اساس وعده ای به کسانی رأی 
می دهند؛ پس از تصدی آن سمت ببینند که برای تحقق وعده ها 
کار شده است. یکی از ضعف هایی که ما در گذشته داشتیم کمبود 
حسابرسی و حساب کشی از عملکردها بود. معمولاً صاحب منصبان 
گزارش های اغلب مثبت از عملکرد خود ارائه می کنند و مشکلات و 
کارهای انجام نشده چندان ذکر نمی شود. وقتی جریان سیاسی از 
مردم می خواهد که به نامزدهای مدنظر خود رأی دهد باید به همان 
مردم هم پاسخگو باشد. الان به درستی موضوع بررسی عملکردها 
مطرح شده است؛ هم در شورای شهرهایی که اغلب اصلاح طلب 
هستند و هم در مجلس و تا حدی هم ریاست جمهوری. برای 
این منظور کارگروهی در شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان 
تشکیل شده است. ضوابط این کارگروه تدوین شده و بناست تک 
تک نمایندگان و شورا را ارزیابی کنند تا مشخص شود کدامیک از 
این نمایندگان عملکرد قابل قبول و دفاعی داشته است. هر کس 
در لیست حمایتی اصلاح طلبان بوده باید مورد ارزیابی قرار گیرد و 
البته این ارزیابی باید بر اساس معیارها و گذشته فکری شخص باشد. 
بخشی از اعضای فهرست امید از ابتدا اعلام نکرده بودند که اصلاح 
طلبند؛ آنها به قصد همراهی آمده بودند و اینکه میزان همراهی قابل 
قبول بوده یا نه، باید در همان کارگروه پایش مورد ارزیابی قرار گیرد.
* آیا این سازوکار پایش در شورای عالی سیاستگذاری با 
ریاست آقای عارف قرار است بر عملکرد فراکسیون امید با 

ریاست ایشان نظارت کند؟
این دو سازوکار جدا از هم هستند هرچند بسیاری از کسانی 
که در شورای عالی سیاستگذاری حضور دارند به عنوان نماینده 
هم در مجلس فعالیت می کنند اما مغایرتی وجود ندارد. اما اگر 
تشکیلات قوی حزبی فعالیت جدی در کشور داشتند این حساب 
کشی و حسابرسی جدی تر هم خواهد بود. کارگروه به صورت 
مستقل کار خود را انجام می دهد و گزارش پایش را به شورای 
عالی سیاستگذاری اعلام خواهد کرد. معتقدم کارگروه ۷0 تا ۸0 
درصد تحت تأثیر شورای سیاستگذاری قرار نخواهند گرفت اما نباید 

فراموش کرد کشور ما، کشور رودربایستی ها و تعارفات نیز هست.
*  درباره عملکرد شورای عالی سیاستگذاری و ریاست 
آن همچنان در بدنه اصلاحات به ویژه نسل جوان انتقادات 
زیادی مطرح بوده است. این انتقادات تا چه اندازه منطقی 

است؟
عملکرد آقای عارف به عنوان نماینده در کارگروه پایش مورد 

ارزیابی قرار گرفته و نتیجه به شورای عالی سیاستگذاری ارائه 
می شود که آقای عارف تنها یک رأی در آن شورا دارد. اگرچه 
ترجیح بر منفک و مجزا بودن این دو تشکیلات بود اما فعلًا به عنوان 
گام اول در ارزیابی فکر می کنم حتی ارزیابی ۷0 تا ۸0 درصدی هم 

قابل قبول است.
* آیا این سازوکار می تواند نتیجه فهرست احتمالی آینده 

را بهبود ببخشد؟
حتماً این طور خواهد بود اما باید دید که چه در چنته اصلاح 

طلبان باقی خواهد ماند.
* زمزمه هایی از برخی رایزنی ها از سوی شورای نگهبان با 
برخی فعالان سیاسی مبنی بر تسهیل فرآیند کاندیداتوری 

شنیده می شود، این رویکرد را چگونه ارزیابی می کنید؟
از چنین رویکردی استقبال می کنیم البته نمی دانم افق دید 
دوستان چگونه خواهد بود. ما الان در شرایطی هستیم که همه 
خواهان حضور و همدلی و همراهی هستند بنابراین اگر طیف 
عظیمی از مردم را که میزان اثرگذاری آنها را در انتخابات گذشته 
دیدیم، به بهانه های غیرقابل قبول کنار گذاشته شوند؛ دیگر سخن 
گفتن از اتحاد و همدلی چندان معنا پیدا نمی کند. کشور ما در همه 
این چهل سال واقعاً در مقاطع حساس بوده است اما اکنون بسیار 
حساس تر از گذشته است. بنابراین ما باید حماسه وسیعی از حضور 
مردم را نشان دهیم. دشمنان ما در تلاش هستند که القا کنند 
مردم و نظام در حال فاصله گرفتن از یکدیگر هستند. باید نشان 
دهیم که با وجود همه دلخوری ها، فاصله ای وجود ندارد. معنای 
دلخوری های مردم پشت کردن به نظام نیست و نباید اجازه دهیم 
دوگانگی ایجاد شود، دنیا باید حضور مردم را ببیند. دوستان ما در 
شورای نگهبان باید به این مهم توجه داشته باشند و فضا را برای 

گرایش های مختلف مردمی بازتر کنند.
* تشکیل جلساتی تحت عنوان گفتگوی ملی که آقای 
عارف هم به نیابت از اصلاح طلبان در آن حضور دارند؛ 

می تواند در زمینه کاهش تنش های سیاسی مؤثر باشد؟
دو طیف بزرگ سیاسی کشور به این نتیجه رسیده اند که باید 
باهم گفت وگو کنند؛ این خود نتیجه نخست است. اینکه آیا در 
استراتژی های اصلی اداره کشور هم به توافق برسند یا نه؟ نتیجه 
دیگر و دوم است که بعداً باید منتظرش بود. اما اینکه دوستان 
اصولگرای ما به این نتیجه برسند که حذف راه حل نیست و باید 
همدیگر را به رسمیت بشناسیم و تحمل کرده و گفت وگو کنیم در 
قدم اول خوب است و باید قدر دانسته شود. وقتی وارد مباحثی در 
سیاست خارجی، مسائل اقتصادی، فعالیت های احزاب، آزادی های 
اجتماعی می شویم، بحث ها چالشی تر خواهد شد. اما اگر به این 
توجه داشته باشیم که هم در اصولگرایی و هم در اصلاح طلبی 
دیوار بتنی مرزها را مشخص نکرده و طیف هایی در میان این دو 
جریان هستند و نقاط مشترک زیادی وجود دارد که می توان بر آنها 
تاکید کرد شرایط فرق خواهد کرد. وقتی در قرآن کریم از مسلمانان 
خواسته می شود که با اهل کتاب بر سر نقاط مشترکی مانند خدای 
واحد گفت و گو کنند، قاعدتاً در داخل طیف فکری مسلمانان این 
اشتراکات بیشتر هم خواهد بود. البته بعضی تندروی ها وجود دارد 
که مثلًا گروهی گروه دیگر را مسلمان نمی داند و گروه مقابل آنها 
را واپسگرای غیرقابل تحمل می خواند. اما این میان جریانی هم 
وجود دارد که می تواند آنها را به هم نزدیک کند؛ همان لیست 
ائتلاف گونه ای که در لیست امید اتفاق افتاد نشان می دهد که 
امکان نزدیک تر شدن جریان ها و گروه های سیاسی وجود دارد. 
موضوع مهم منافع ملی و مصالح کشور است که اگر به آن توجه 
کنیم می توانیم به هم نزدیک تر شویم. دو طرف باید احساس کنند 
که مادر این انقلاب هستند. اصلاح طلبان احساس مادری به این 
انقلاب دارند و اگر موضوعی به این کودک لطمه بزند؛ کوتاه می آیند 
که صدمه نبیند. این احساس در طیف میانه رو اصولگراها است. 
البته وسواس های خناسی هم این میان وجود دارند که حساب آنها 

جداست.
* شما در بخشی از صحبت ها اشاره کردید که متقاعد 
کردن مردم برای حضور در پای صندوق های رأی دشوارتر 
از گذشته است؛ استراتژی اصلاح طلبان برای این حضور 
چیست؟ چقدر با شرط گذاشتن برای شرکت در انتخابات 

موافق هستید؟
شخصاً اصلًا اعتقادی به فاصله گرفتن از انتخابات و صندوق رأی 
ندارم. بنابراین کنار کشیدن و حتی شرکت مشروط هم از نظر من 
مردود است. ما برای چه کسی می خواهیم شرط بگذاریم؛ کشور 
و نظام خودمان است و بیگانه ای برای شرط گذاری وجود ندارد. 
مسئولان تصمیم گیر باید خود متوجه شوند که اگر حضور مردم 

در انتخابات کم رنگ شود کشور صدمه می بینید. بنابراین معتقدم 
باید فعالانه و با انگیزه بیشتر در انتخابات شرکت کنیم. در شرایط 
کنونی رقیب سیاسی داخلی چندان مطرح نیست بلکه توطئه 
گران بیرونی و دشمنی که هر روز خط و نشان می کشد؛ بیشتر 
از رقابت های داخلی هم مطرح است. دولت، نمایندگان مجلس و 
تشکیلات اصلاح طلبان باید سوالات مردم را پاسخ داده و موضوعات 

را تبیین کنند.
راستای  در  روزها  این  اصلاحات  رقیب  جریان   *
تأثیرگذاری بیشتر موضوع نواصولگرایی و اصلاح و جوان 
سازی این گفتمان را مطرح می کنند؛ اصلاح طلبان در این 

راستا چه ایده هایی دارند؟
طیف اصلاح طلب باید دائماً به دنبال نوآوری، ایده ها و چهره های 
جدید باشد. وقتی مردم چند شخصیت مشخص و تکراری ببینند و 
حرف های تکراری آنها بشنوند؛ حتماً دلسردی هم به وجود می آید. 
چهره های و حرف های نو می تواند نشاط و علاقمندی بیشتر مردم را 
ایجاد کند و مردم را بیشتر جذب کند. جوانان باید بدانند مسیر برای 
حضور و تأثیرگذاری آنها باز است و به نسل اول انقلاب برنمی خورند؛ 
نسل اول انقلاب باید کم کم خود را کنار بکشد و میدان را برای 
نسل جدید باز کند.نو اصولگرایی فکر خوبی است در اصلاحات هم 
زمزمه ها و حرکت هایی هم انجام شده است. فقط ما باید خودمان 
را کنار بکشیم و منتظر نمانیم با قانون مجلس ما را بازنشسته کنند. 
جوانان هم باید خود را اثبات کنند اما آیا در بین نسل اول کسانی 
نبودند که نشود به آنها اعتماد کرد؟ حتماً بودند؛ به نظرم اعتماد به 

ریسکش می ارزد.
* یکی از بزرگترین ایرادات هر دو جناح عدم کادرسازی 
است؛ این موضوع اعتماد به جوانان را با مشکل مواجه 

خواهد کرد؟
این انتقاد را می پذیرم. این ایراد حتماً وجود داشته است و باعث 
صدماتی هم شده است. من در 30 سالگی استاندار شدم پس 
چطور می توان گفت که جوان 30 ساله توان اداره بخشی از جامعه 
را ندارد؟ مگر اینکه ما راه را برای او باز نکرده باشیم. پس از چهل سال 

دیگر نباید کار در دست نسل اول باشد.
* طی همین چندماه گذشته بر سر موضوعات مختلف 
مانند پرونده آقای نجفی میان بخشی از اصلاح طلبان 
از  شهر  شورای  آیا  شد.  رسانه ای  دیدگاه هایی  اختلاف 

ماجرای آقای نجفی خبر داشتند؟
شورای شهر که خبر نداشتند من با بعضی از اعضای شورای 
شهر هم که حرف زدم از این موضوع اطلاعی نداشتند. اگرچه 
ممکن است از کانال های غیررسمی حرف هایی مطرح شده باشد. 
درباره تصمیم گیری هایی مانند انتخاب شهردار، وقتی از مرجع 
مطلعی استعلام می شود؛ انتظار این است که آن مرجع به جای 
اعلام به صلاح نبودن یا مخالف بودن؛ دلایل مخالفت را اعلام کند. 
به نظر می آید برخی مراجع به جای اعلام نظر مصلحت اندیشی 
می کنند در این صورت تصمیم گیر هم می گوید من مصلحت را 
بهتر از شما تشخیص می دهم.اما اگر دلایل مخالفت مراجع استعلام 
صریح و روشن اعلام شود؛ تصمیم گیر هم می تواند تصمیم بهتر 
بگیرد. در پرونده آقای نجفی اینکه بخشی از جریان های اصلاح 
طلب و یا اصولگرایان به بهانه این پرونده اتهام زنی کنند و برخی 
دیگر را ملکوک کنند؛ این غیراخلاقی است. آقای نجفی سال ها در 
سمت های حساسی سال ها فعالیت کرده است و ایشان سلامت 
نفس قابل قبولی داشتند که توانستند در آن سمت ها موفق باشند. 
در این پرونده هم گاهی شیطان میدان پیدا می کند و مشکل ایجاد 
می کند و موضوع آقای نجفی مسئله شخصی است. در لحظه ای 
عنان اختیار از دست داده و به این اتفاق ناخوش آیند و بد منجر شده 
است.از پشت پرده این موضوع و اینکه آیا آن خانم به قصد تخریب 
وارد زندگی آقای نجفی شده یا نه نمی توان به راحتی قضاوت کرد 
و به آن خانم تهمت زد. حداقل من نمی توانم و کسی که جزئیات 
پرونده را می داند باید نظر دهد؛ در کل به نظرم این پرونده را باید یک 
موضوع شخصی تلقی کرد. و دادگاه هم ان شاءالله بی توجه به اسم و 

رسم و سابقه کاری آقای نجفی به پرونده رسیدگی کند.
* پیشینه اختلافات آقای نجفی و کارگزاران از کجا 

شروع شد که به چنین اظهاراتی انجامید؟
میان بخشی از کارگزاران و آقای نجفی اختلاف نظرهایی وجود 
داشت که از این فرصت استفاده کردند و گفتند ما درست گفتیم و 
شما اشتباه؛ اما روزی که درباره شهرداری آقای نجفی جلسه تشکیل 
شده بود این گونه نبوده که آنها مخالف حضور باشند و اتحادی ها 
نظر موافق خود را تحمیل کرده باشند. برخی از افرادی که آقای 
کرباسچی مدعی است که به آنها درباره شهرداری آقای نجفی 

هشدار داده، این موضوع را تأیید نمی کنند. ممکن است ایشان بنابر 
دلایلی با شهرداری آقای نجفی مخالفتی داشته اند اما درباره دلیل 
آن صحبتی نشده است. مشخص نیست که آیا آقای کرباسچی 
دلیل مخالفت خود را موضوع سو اخلاقی آقای نجفی اعلام کرده 
و دیگران مخالفت کردهاند که بعید است چون در ایران اخلاق 
شرط است. ایشان تمایل داشت آقای مهدی هاشمی شهردار شود 
اما شورایی ها هم عهد شده بودند که از داخل شورا کسی شهردار 
نشود که پرونده آقای هاشمی از این جهت کنار گذاشته شده است.

* کارگزاران را حزب اصلاح طلب می دانید؟
نزدیک به اصلاحات

* به مقطع حساس الان اشاره کردید و بخشی از این 
با  ویژه  به  ایران  خارجی  روابط  به  مربوط  حساسیت ها 
آمریکاست. ایران برای کنترل رئیس جمهور آمریکا چه 

راهکاری باید در پیش گیرد؟
در وهله نخست باید در مجموع سیاست های مقاومتی ما باید 
تعیین شود. ما اعلام کرده ایم که باید در برابر آمریکا مقاومت کنیم، 
سیاست های مقاومتی هم در اقتصاد اعلام شده و مسؤولان هم 
پذیرفته اند. اما اینکه در اقتصاد مقاومتی کی چه کاره است هنوز 
مشخص نیست یا در مقاومت سیاسی چه باید کرد؟ کمی در 
این زمینه سردرگمی وجود دارد و تکلیف مردم و مدیران هنوز 
مشخص نیست؛ فشارهای ناشی از تحریم و جنگ اقتصادی باید 
چگونه مصرف و نیازهای اولیه مردم را تأمین کرد. در دفاع مقدس 
دولت مایحتاج ابتدایی مردم را تضمین می کرد اکنون اما این تکلیف 
مشخص نیست. باید عرضه و تقاضا را مدیریت و به این وسیله به 
ترامپ هم اعلام کنیم که ما قصد مقاومت داریم. در چنین مواقعی 
تصمیم گیر اصلی در سیاست خارجی رهبری است و همه کسانی 
که در این زمینه تأثیرگذار هستند باید صادقانه اطلاعات مورد نیاز را 

در اختیار ایشان قرار دهند.
* با ترامپ چه باید کرد؟

ترامپ قابل پیش بینی نیست و تا جایی که منافع کشور به خطر 
نمی افتد نباید او را تحریک کرد. من در این زمینه مثالی دارم؛ وقتی 
سگ هاری در روبرو ایستاده و مدام پارس می کند؛ هیچ انسان عاقلی 
دست خود را جلوی دهن این سگ هار نمی برد که گاز بگیرد. باید 

از تحریک کردن پرهیز کرد اما سر منافع ملی هم قاطعانه ایستاد.
* مذاکره با آمریکا در شرایط کنونی به نفع ایران است؟

به تصمیم نظام درباره مذاکره نکردن احترام می گذاریم. نباید 
درباره تصمیات گرفته شده ان قلتی آورد. ترامپ نشان داده است 
که آدم قابل مذاکره ای نیست. پیش از این روزها و ساعت ها و ماه ها 
ایران با آمریکا مذاکره کرد، تفاهم حاصل شد، مکتوب شد و به سند 
تبدیل شد اما ترامپ زیر آن زد. همان کاری که با کره شمالی کرد؛ 
پس این آدم قابل اعتماد نیست و علی القاعده با کسی باید مذاکره 
کرد که روی عملی شدن توافق با او بتوان به نتیجه رسید.کسی که 
در مذاکره صادق است؛ تحریم های تازه وضع نمی کند و تصمیم گیر 
اصلی یعنی رهبری و مذاکره کننده ارشد یعنی ظریف را تحریم 
کند. این رویکرد نشان می دهد که اکنون نمی توان برای مذاکره 
رفت؛ مگر اینکه به قول امام )ره( آدم بشود. به تعهدات کشور و 
دولت خود احترام گذارد و اشتباهات خود را جبران کند تا راه برای 

گفت وگو باز شود.
 * با توجه به کاهش تعهدات گام به گام ایران؛ آینده 

برجام را چگونه ارزیابی می کنید؟
برجام قراردادی است که طرفین باید از مزایای آن بهره مند 
شوند و وقتی یکی از طرفین برخوردار نشود در عمل قرارداد فسخ 
شده است. اگر اروپا نشان دهد که به تعهدات کم و زیاد پایبند 
است و اگر تا حدودی از آن سگ هار می ترسد باز قابل قبول است. 
اما اگر هیچ اقدامی انجام ندهد و به تعهدی عمل نکند، تعهد یک 
طرفه خواهد بود. من معتقد به خروج از برجام نیستم به شرطی 
که برجامی وجود داشته باشد؛ اگر طرف مقابل پایبند تعهدات نبود 

دیگر عملًا برجامی وجود نخواهد داشت.
* حاشیه های صندوق ذخیره فرهنگیان طی ماه های 
گذشته بیشتر از همیشه بوده است. به عنوان یکی از اعضا 
پرسابقه این صندوق تخلف های این صندوق از چه زمانی 

آغاز شد؟
یکی از بخش های صندوق ذخیره فرهنگیان یعنی بانک سرمایه 
از زمان مدیران دولت پیشین دچار مشکلاتی شده است. این بانک 
را من در زمان وزارتم در آموزش و پرورش تشکیل دادم. پس از 
انقلاب فرهنگیان بانکی نداشتند. کارهای این بانک در همان زمان 
انجام شد؛ هیأت مدیره و سازوکار آن به نتیجه رسد اما پس از فوت 
مرحوم نوربخش ایجاد آن به مشکل خورد چون جایگزین ایشان 
چندان موافقت نداشت و متقاعد کردن ایشان زمان برد. بانک در 
پایان دولت اصلاحات که من وزیر بودم تشکیل شد اما در دولت 
بعدی اعتقادی به بانک نداشت و به بانک به عنوان تشکیلات زاید 
برخورد شد. کسانی مدیریت را بر عهده گرفتند که وجود آن را لازم 
نمی دانستند و مشکلات بانک از همان دوران شروع شد. یکدستی 
آن از بین رفت و بانک مورد طمع واقع شد؛ وام های بسیار سنگین 
از این بانک گرفته شد. پرداخت نشد. اسناد صوری گرو گذاشته شد 
و افراد از آن به عنوان ابزاری به عنوان فعال اقتصادی از این بانک 
سوءاستفاده کردند و منابع بانک تحدید شد. پس از به وجود آمدن 
برخی مشکلات؛ صندوق ذخیره فرهنگیان مورد توجه قرار گرفت 
در حالی که این صندوق 41 درصد از سهام بانک را در اختیار 
دارد و اکثریت سهام برای صندوق نیست. با بی تدبیری های صورت 
گرفته زمینه را برای سوءاستفاده فراهم کرد. البته برخی رقم های 
اعلام شده از میزان اختلاس در بانک مبالغه آمیز بود، کل دارایی 
صندوق فرهنگیان در آن زمان نزدیک به ۶ هزار میلیارد تومان؛ 
کل دارایی مجموع صندوق فرهنگیان بود. خوشبختانه دادگاه به 
این پرونده رسیدگی کرده و افراد متخلف بازداشت شده اند و در 
حال محاکمه هستند. تخطی های مدیریتی در صندوق و بانک هم 

آنجا مطرح است.
گفت وگو از لیلا واحدی و کوروش خدابخشی

مرتضی حاجی:

بین اصولگرایان و اصلاح طلبان دیوار بتنی وجود ندارد

وزیـر کشـور در همایـش فرمانـداران سراسـر کشـور توصیه هایـی را در رابطـه بـا 
انتخابـات و برگـزاری آن کـه اواخـر سـال جـاری انجـام می شـود ارائـه کـرد.

عبدالرضـا رحمانـی فضلـی بـا بیـان این کـه »در سـال جاری عـلاوه بـر انتخابات 
مجلـس، انتخابات میـان دوره ای خبـرگان هم برگزار می شـود« گفت: اگر هماهنگی 
بیـن اجـرا و نظـارت وجـود نداشـته باشـد ما دچار اشـکال می شـویم. خوشـبختانه 
درانتخاب هایـی کـه تاکنـون برگزار شـده بـا هدف گـذاری که صـورت گرفته خیلی 
خـوب بـوده و مـردم هم رضایت داشـتند. همچنین رهبری نیز هم از حضـور مردم و 

هـم اجـرا و نظارت تشـکر کردند.
وی بـا اشـاره بـه این کـه »وزارت کشـور بـا توجه بـه جایگاهـی کـه دارد در مورد 
انتخابـات مسـئولیت مهمـی را ایفا می کنـد« ادامـه داد: بنـده تاکیدم بر فرمانـداران 
اسـت؛ بـه عنوان وزیر کشـور می گویـم که نقش اصلی مهـم و مؤثر و راهبـردی را در 
وزارت کشـور فرمانداران ایفا می کنند. شـاید از نظر سلسـله مراتب جایگاه استانداران 
بالاتـر باشـد امـا از نظر تأثیرگـذاری و اولین حلقـه ارتباط با مـردم فرمانـداران ایفای 

نقـش می کنند.
وی خاطـر نشـان کـرد: فرمانـداران با عنوان پیشـانی و اولین حلقه بـا مردم نقش 
بسـیار بالایی دارند و در وزارت کشـور امنیت، سیاسـت گذاری و هیچ مسـئولیتی به 
تنهایـی انجـام نمی شـود بلکه همـه کارها با هماهنگی دسـتگاه های مرتبـط صورت 
می گیـرد؛ بنابرایناین خیلی مهم اسـت که فرمانـداران و اسـتانداران روحیه تغاملی و 

قـدرت هماهنگـی، اطلاع لازم را از موضوع تحت مدیریت شـان داشـته باشـد.
وزیـر کشـور با تاکیـد بر این کـه »فرمانـداران باید از قـدرت هماهنگی برخـوردار 
باشـند« گفت: هماهنگی به معنای عدول از وظایف و اسـتقلال وزارت کشـور نیست. 
در عیـن حـال بـه فرمانداران و اسـتانداران می گویم که اسـتقلال خـود را حفظ کند. 
در ایـن مـدت شـش سـال هم ضـرر نکردیم. مبنـای کار مـا در این مـدت مبتنی بر 
انسـجام، و هماهنگی بوده اسـت. به عنوان مثال اگر سـیل جاری شـده همه مدیران 

و دسـتگاه ها بـه میـدان آمدند تا ایـن موضـوع را برطرف کنند.

وی بـا بیـان این کـه »فعالیت هـای اقتصـادی وزارت کشـور کمتر از یک دسـتگاه 
اقتصادی نیسـت« گفت: هر تصمیمی که گرفته می شـود در اسـتان ها و مسـئولیت 
کار گروه که اسـتاندار به عهده دارد به اجرا گذاشـته می شـود. در حوزه ی سیاسـی هم 
باید بگویم مسـئولیت اصلی ما کار سیاسـی و مشـارکت سیاسـی و ارتباط با احزاب و 

گروه هاسـت؛ لذا باید یک نگاه نظام مند و سیسـتمی داشـته باشـیم.
وی بیـان کـرد: در حوزه  سیاسـت داخلی از وحدت و انسـجام و هماهنگی بسـیار 
خوبـی برخـوردار هسـتیم و علـی رغـم نشـریات و سـایت ها و رسـانه های خارجی و 
تبلیغاتی که علیه ما انجام می شـود بین مردم و مسـئولین انسـجام وجود دارد و مردم 

حساسـیت شـرایط کنونی را بـه خوبی می فهمند.
رحمانـی فضلـی اظهـار کـرد: اگر نتوانیـم رقابت منطقـی و معقولـی ایجاد کنیم 
نمی توانیـم بگوییـم نشـاط سیاسـی اتفـاق افتـاده اسـت. این کـه آیا هر کسـی با هر 
فکـری می توانـد وارد انتخابـات شـود این گونـه نیسـت. آن هایـی که مسـائل مالی و 

اقتصـادی و اخلاقـی و.... دارنـد بـر اسـاس قانـون نبایـد وارد این عرصه شـوند.
وی همچنیـن اظهـار کـرد: پارادایم اصلـی و یا نـگاه قالب اصلـی در انتخابات این 
دوره بایـد موجهـه با دشـمن درعرصـه  حضور مردم و در انتخابات باشـد. جـا دارد که 
دشـمن بفهمد و همین راهپیمایی 22 بهمن با این عظمتی که برگزار شـد خیلی از 

آن هـا را دچار سـرخوردگی کرد.
* باید انتخابات امن و سالم برگزار کنیم

وی تاکیـد کـرد: در انتخابات باید مشـارکت به ابزار پیش برنده سیاسـت داخلی و 
سیاسـت خارجی تبدیل شـود. در اجرا هـم باید حتماً قانـون را اجرا کنیم. بی طرفانه 
عمـل کنیـم و هیچ کـس در اجرا و نظـارت نباید طرفداری از حزبی یا کسـی داشـته 
باشـد. شـعار ندهیـم. بی خـودی صحبـت نکنیـم. در عمل بی طرفی داشـته باشـیم، 
جامعه خود قضاوت می کند. همچنین سـعی کنیم اعتماد مردم را از دسـت ندهیم. 

امنیـت انتخابـات برای ما مهم اسـت باید انتخابـات امن و سـالم برگزار کنیم.
وزیـر کشـور ادامـه داد: در حـوزه اقتصادی عمده چالش کشـور مـا بخش اقتصاد 

اسـت و دشـمن هـم مبتنـی بـر این حـوزه وارد کار شـده اسـت. البتـه برخـی از آن 
نظامات غلط، سـاختارهای نامناسـب و مدیران ضعیف حاکم بر اقتصاد ما اسـت. اما 
باید پاسـخ دهیم که چرا ما در این مدت 40 سـال نتوانسـتیم اسـتقلال منابع مالی و 

کاری داشـته باشـیم کـه به یـک باره با تحریم ها دچار مشـکل نشـویم.
وی همچنیـن در بخـش دیگری از سـخنرانی خود اظهار کـرد: در حوزه تجمعات 
و اعتراضـات نسـبت بـه سـال قبـل، 3۷ درصـد کمتـر بـوده اسـت، نارضایتی ها هم 
بیشـتر برای این اسـت که مردم در حوزه ی امنیت و مشـارکت کار می کنند و امنیت 

برای شـان مهم اسـت.
وی تصریـح کـرد: مـا اوج تنش های اجتماعی را در دی ماه دو سـال قبل داشـتیم 
امـا نقـش اصلـی را مـردم ایفـا کردنـد آن ها هم تحلیـل و بـاور غلط پیـدا کردند که 
بـرای اوایـل سـال بعد اقداماتـی را طراحی کنند به معنای این که می خواسـتند سـو 
اسـتفاده کننـد. رسانه هایشـان پـای کار آمدنـد. و بحـث کامیـون داران دراویش و … 
نیـز از ایـن جمله اسـت. حتی در مرداد ماه تبلیغات سـه مـاه ای انجام دادنـد تا مرداد 
را بـه دی دیگـری تبدیـل کنند امـا مردم همـواره با عمق بینش سیاسـی و تجربه و 

هماهنگـی دسـتگاه های امنیتی ایفای نقـش کردند.
رحمانـی فضلـی تاکیـد کـرد: از نظر شـاخص های امنیتی خوب هسـتیم اما باید 
بدانیـم که شـکنندگی هم داریم ولی باید مواظب باشـیم که کوتـاه نیاییم. نگاه قالب 

ما در مقابله با دشـمن مقاومت واسـتقامت اسـت.
وی ضمن تاکید به اسـتاندارن و فرمانداران برای اسـتفاده از ظرفیت های اسـتان ها 
و شهرسـتان ها در جهـت کمـک بـه رونـق تولیـد و سـرمایه گـذاری اظهار کـرد: در 
انتخابـات هـم به عنـوان هیأت هـای اجرایی و نظارت، مسـائلتان را در سـطوح پایین 
حـل کنیـد. اختلاف پیدا نکنید که به سـطوح بالاتر برسـد. زیرا در سـطح اسـتان یا 
ملـی پیچیده تر یم شـود. هر جا شـائبه ای اسـت از آن خودداری کنیـد.وی هم چنین 
گفـت: بـه فرمانداران توصیه می کنم که از خانم های با تجربه و تحصیلکـرده و افرادی 

که شایسـتگی دارند در سـطح معاون فرماندار هم اسـتفاده کنند.

وزیر کشور: 

مساله دارها وارد عرصه انتخابات نشوند
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نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: نشاط اجتماعی لازمه زندگی 
شهری است و شهرداری باید این موضوع را در دستور کار خود قرار دهد.

احمد امیر آبادی فراهانی در بازدید از برنامه های سازمان فرهنگی هنری ورزشی 
شهرداری قم با تاکید بر نیاز مردم به نشاط اجتماعی، اظهار داشت: دلمردگی اجتماع یکی 

از ریشه های بزه ها و آسیب های اجتماعی است که باید با آن مقابله کرد.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به نقش برگزاری جشن ها و 
همایش ها در ایجاد نشاط اجتماعی، گفت:  جشن های دهه کرامت شهرداری قم یکی از 

نمونه های خوب این موضوع است که باید در طول سال ادامه پیدا کند.

امیرآبادی فراهانی با تاکید بر اینکه باید این جشن ها خانواده محور باشند، اضافه کرد: 
باید در ایام مختلف سال مراسم های نشاط آفرین در بوستان های شهری به شکلی 

طراحی شوند که خانواده ها از آن بیشترین استفاده را ببرند.
وی ادامه داد: یکی از بهترین راه ها اجرای این برنامه ها در بوستان های محلی است 

که موجب می شود خانواده ها امکان حضور داشته باشند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اهمیت حفظ حدود شادی و 
نشاط، گفت: باید مراقبت کنیم این جشن ها همراه با رعایت حدود و ارزش های اسلامی 

و انقلابی در طول سال استمرار داشته باشند.

امیر آبادی نماینده مردم قم :

نشاط اجتماعی لازمه شهر قم است

جواد شاکر آرانی معاون آمار و اطلاعات 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم 
با اشاره به اجرای طرح آمارگیری فرهنگ 
کرد:  عنوان  ایرانی  خانوارهای  رفتاری 
قمی ها در مطالعه و همچنین مصرف 
فست فود رتبه اول و در ورزش و تماشای 

تلویزیون رتبه آخر کشور را دارند.
در  چهارشنبه  آرانی  شاکر  جواد 
جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم  
اظهارداشت :مرکز آمار کشور در حوزه 
های مختلف اقدام به تهیه آمار می کند 
که یکی از حوزه ها بحث فرهنگ است.

شاکر آرانی افزود: این مرکز با اجرای طرح 
خانوارهای  رفتاری  فرهنگ  آمارگیری 
اندازه گیری شاخص  ایرانی، به سمت 
فرهنگ با توجه به رفتار خانواده ها رفته 
انجام  طرح  این  کرد:  اظهار  است.وی 
و نتیجه آن در سال 96 ارائه شد که با 
استفاده از نظرات کارشناسان طراحی و بر 
اساس مستندات علمی انجام شده است.

وی بیان کرد:تفکرات و سلایق مخاطبان 

تاثیری در این آمار ندارد  و تلاش شده 
به جای افکارسنجی، رفتار سنجی شود.

وی گفت:این آمار گیری در سال 93 برای 
اولین بار انجام شد و جامعه مخاطب در 
آبان سال  دومین آمارگیری در مهر و 
96 نیز سن 15 سال به بعد و در مناطق 
شهری و روستایی در کل کشور بود؛ در 
سال 96تعداد40 هزار خانوار در این آمار 
شرکت داشتند که در قم 1040 خانوار 
وضعیت  کرد:  عنوان  شد.وی  انتخاب 
مطالعه یکی از شاخه ها بود که 58 درصد 
در کل کشور اهل مطالعه و 42 درصد 
مطالعه نداشتند، قم در قرآن و ادعیه 8 
ساعت و 21 دقیقه رتبه نخست و در 
مطالعه غیراز قرآن و ادعیه 11 ساعت 
قمی  که  داشت  مطالعه  دقیقه  و 46 
ها جمعا 20 ساعت و 7 دقیقه مطالعه 

داشتند.
* رتبه اول قمی ها در مطالعه

وی بیان کرد: طبق این آمار30 درصد 
از خبرگزاری ها و روزنامه ها  از جامعه 

مطالعه داشتند و در مطالعه روزنامه نیز، 
قم رتبه اول را دارد.معاون آمار و اطلاعات 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم 
بیان کرد: در قم 68 درصد مردم موسیقی 
گوش می دهند که در کشور میانگین 
دو ساعت و 29 دقیقه است و قم رتبه 
چهارم را با 2 ساعت و 55 دقیقه در هفته 
دارد.وی در مورد شبکه های اجتماعی 
این  در  کشور  مردم  درصد  گفت:53 
شبکه ها عضویت داشتند که تلگرام با 95 
درصد بیشترین عضویت را شامل می شد؛ 
میانگین کشور در شبکه های اجتماعی 
یک ساعت و 40 دقیقه در روز بوده که قم 

رتبه چهارم را دارد.
* قم رتبه آخر کشور در ورزش 

وی افزود:در این آمار رفتاری 19 درصد 
مردم کشور به سینما و 5 درصد به تئاتر 
رفتند در ورزش نیز میانگین کشوری 27 
دقیقه بوده که قم با 14 دقیقه ورزش رتبه 
آخر را دارد و در هزینه ورزش نیز هر خانوار 

قمی 25 هزار تومان برآورد شده است.

* قمی ها کمتر از همه تلویزیون 
می بینند 

سازمان  اطلاعات  و  آمار  معاون 
مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت:در 
این سرشماری 91 درصد کشور تلویزیون 
را می بینند و قم با یک ساعت و 52 
دقیقه رتبه آخر را دارد.وی بیان کرد:سرانه 
مصرف شیر در قم 3 لیوان و نیم در هفته 
است که رتبه ششم را داریم اما در نوشابه 
1/8 لیوان است که نشان می دهد 45 
نوشابه مصرف  ها  قمی  درصد جامعه 
می کنند.شاکرآرانی عنوان کرد: قم در 
مصرف میوه رتبه اول را دارد همچنین در 
فست فود رتبه اول را از آن خود کرده 
و 64 درصد خانوارهای قمی فست فود 
می خورند ضمن اینکه در مصرف غذای 
بیرون 66 درصد قمی ها اظهار علاقه 
کرده اند.وی گفت:طبق آمار مهم ترین 
مانع ازدواج در قم اشتغال دائم است و 
جوانان تمایل دارند بعد از یافتن یک شغل 

دائم ازدواج کنند.

معاون سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم اعلام کرد

قمی ها رتبه اول مطالعه و مصرف فست فود کشور 

نامحـرمانه

خبــر

واکنش ابطحی به اظهارات سردار نظری درباره کوی دانشگاه
رئیس دفتر رئیس جمهور در دوره اول دولت اصلاحات، ضمن تایید ادعای سردار فرهاد نظری، 
فرمانده وقت انتظامی تهران بزرگ در ماجرای کوی دانشگاه که از »دلجویی خاتمی« خبر داده، گفت: 
بنده آن زمان رئیس دفتر رئیس جمهوری بودم و نامه دلجویی آقای خاتمی را به آقای نظری دادم. 
ابطحی افزود: در واقع آقای نظری بعد از واقعه کوی دانشگاه و در شرایطی که فشار های سنگینی را از 
سوی رسانه ها و افکار عمومی متحمل می شد، شکایت هایی از رئیس جمهوری، وزیر کشور و مسئولان 
مختلف کرده بود. ابطحی ادامه داد: آقای نظری بعد این شکایت ها با من گفت وگویی داشت که حرف 
اصلی اش این بود و می گفت: در این ماجرا به من به دلیل حضور در صحنه ظلم شد و همه فشار ها را 
به تنهایی تحمل کردم. در حالی که اگر قرار بود، سلسله مراتب رعایت شود، بالاتر از من سه فرمانده 
هم بودند که در این ماجرا دخالت داشتند، اما هیچ کدام از آن ها مورد فشار و تعقیب قرار نگرفتد و همه 
فشار ها را به تنهایی تحمل کردم.رئیس دفتر وقت رئیس جمهوری در ادامه اظهار داشت: همچنین آقای 
نظری معتقد بود که آن نوع برخورد ها روش خوبی نبود، چون او خودش کاری نکرده بود و به خاطر 
فرمانده تهران بودن زیر نظر بود، آن هم در شرایطی که کسی با فرماندهان عالی تر هیچ کاری نداشت. 
محمدعلی ابطحی در پایان صحبت هایش گفت: به نظر ما این حرف آقای نظری حرفی منطقی بود 
و بر همین اساس، آقای خاتمی از او دلجویی کرد تا موضع دولت وقت هم درباره این نوع برخورد 

مشخص شود

جزئیات انهدام تیم تروریستی در منطقه جوانرود 
روابط عمومی نیروی زمینی سپاه در اطلاعیه ای با اعلام جزئیاتی از انهدام تیم تروریستی در جوانرود، 
از هلاکت 5 تروریست در این عملیات خبر داد. روابط عمومی نیروی زمینی سپاه با صدور اطلاعیه ای 
به ارائه جزئیاتی از درگیری روز گذشته رزمندگان قرارگاه نجف اشرف با یک تیم تروریستی در منطقه 
عمومی جوانرود استان کرمانشاه که منجر به انهدام این تیم تروریستی گردید، پرداخت.در این اطلاعیه 
آمده است: یک تیم تروریستی که روز گذشته)چهارشنبه 19 تیر( قصد نفوذ به خاک کشورمان از طریق 
مرزهای غربی را داشت، پس از قرارگرفتن در تور اطلاعاتی و عملیاتی رزمندگان غیور قرارگاه نجف 
اشرف در منطقه عمومی جوانرود ، به طور کامل منهدم شد.بنا بر اعلام روابط عمومی نیروی زمینی سپاه 
، در این عملیات 5 تن از تروریست ها به هلاکت رسیدند که اجساد آنان در اختیار رزمندگان اسلام 
قرار دارد. همچنین مقادیر قابل توجهی سلاح ، مهمات ، تجهیزات و لوازم ارتباطی از این تیم تروریستی 

کشف و ضبط شده است.

تکذیب ادعای آمریکا درباره توقیف نفتکش انگلیسی 
روابط عمومی منطقه پنجم نیروی دریایی سپاه ادعای منابع آمریکایی مبنی بر تلاش شناورهای 
نیروی دریایی سپاه برای توقیف نفتکش انگلیسی در خلیج فارس را تکذیب کرد.به گزارش سپاه نیوز، در 
پی ادعای مطرح شده در برخی رسانه های غربی به نقل از منابعی در وزارت دفاع آمریکا مبنی بر تلاش 
پنج قایق تندرو ایران برای تصرف یک نفتکش بریتانیایی در خلیج  فارس و عقب نشینی آنها با دخالت ناو 
انگلیسی "اچ ام اس مونت رز" ، روابط عمومی منطقه پنجم نیروی دریایی سپاه در اطلاعیه ای با تکذیب 
این ادعا اعلام کرد:گشت های شناورهای نیروی دریایی سپاه در خلیج فارس طبق روش های جاری و 
ماموریت های ابلاغی برقرار و با هوشمندی، دقت و صلابت در حال انجام است و طی 24 ساعت اخیر 
نیز هیچ مواجهه ای با شناورهای بیگانه از جمله شناورهای انگلیسی صورت نگرفته است.این اطلاعیه 
تاکید کرده است: در صورتی که دستوری مبنی بر توقیف شناورهای بیگانه دریافت شود، منطقه پنجم 
نیروی دریایی سپاه در محدوده جغرافیایی مأموریت خود قادر است بدون درنگ، با قاطعیت و به سرعت 

نسبت به انجام آن اقدام نماید.

واکنش ظریف به ادعای توقیف نفتکش انگلیسی 
وزیر امور خارجه گفت: ظاهرا نفتکش بریتانیایی عبور کرده، آنچه خودشان مطرح کردند و ادعاهایی 
مطرح می شود که ایجاد تنش کنند ولی این ادعاها هیچ ارزشی ندارد.محمد جواد ظریف وزیر خارجه 
کشورمان در حاسیه همایش فرمانداران سراسر کشور در جمع خبرنگاران درباره توقیف نفتکش 
انگلیسی توسط ایران گفت: ظاهرا نفتکش بریتانیایی عبور کرده، آنچه خودشان مطرح کردند و ادعاهایی 
مطرح می شود که ایجاد تنش کنند ولی این ادعاها هیچ ارزشی ندارد.وی افزود: تا الان این ادعاها را زیاد 
تکرار کرده اند. البته این را سپاه پاسداران انقلاب اسلامی رد کرد اما این حرفها معمولا برای پوشاندن 

نقاط ضعف آنها مطرح می شود.

تغییرات مهم در شورای نگهبان در سال انتخابات مجلس 
23و 24 تیرماه عضویت چهار عضو شورای نگهبان، به پایان می رسد و با در نظرگرفتن درگذشت 
یکی از فق های این شورا، باید گفت که احتمال تغییر اساسی در ترکیب اعضا و در نتیجه تغییر ساختاری 
رویکرد های این شورا دور از ذهن نیست. احتمالاً در همین روز ها شاهد آن خواهیم بود که رهبر انقلاب 
درباره ادامه عضویت آیت الله یزدی در این شورا تصمیم گیری کنند و ممکن است در همین روزها، 

فردی را نیز به عنوان جانشین آیت الله مومن، منصوب کنند. 

بلومبرگ: آمریکا فعلا ظریف را تحریم نمی کند
بلومبرگ بامداد جمعه به نقل از دو مقام آگاه گزارش داد که دولت ترامپ رئیس جمهوری آمریکا 
فعلًا محمدجواد ظریف وزیر خارجه ایران را در فهرست تحریم ها قرار نمی دهد. به نوشته بلومبرگ، هنوز 
مشخص نیست که علت تصمیم دولت آمریکا برای تحریم نکردن ظریف چیست و آیا در آینده نزدیک 
تحریمی اعمال خواهد شد یا نه.ترامپ پس از خروج یکجانبه از برجام تحریم های پیشین علیه ایران را 

بازگرداند و طی ماه های گذشته تحریم های دیگری وضع کرد.

عطاءالله مهاجرانی BBC را تحریم کرد
عطاءالله مهاجرانی به ادبیات تجزیه طلبانه BBC واکنش نشان داد و در توئیتر نوشت: برخی دوستان 
و نیز کامنت گزاران پرسیده اند، وقتی BBC فارسی در باره تمامیت ارضی و وحدت سرزمینی ایران، 
 BBC از واژگان و ادبیات تجزیه طلبان تروریست استفاده می کند. آیا موجه است که من در برنامه های

به عنوان مهمان شرکت کنم؟! نقد و اشکال واردست، دیگر در هیچ برنامه BBC شرکت نخواهم کرد.

وجود ۳۲۰ هزار حلقه غیرمجاز در کشور 
علی ربیعی سخنگوی دولت با اشاره به چاه های غیرمجاز در ایران، گفت: وقتی گفته می شود حدود 
470 هزار حلقه چاه مجاز و حدود 320 هزار حلقه غیرمجاز داریم که سالی 13 تا 14 هزار حلقه مسدود 
می شود، یعنی نزدیک به 20 تا 22 سال زمان می برد که همه چاه های غیرمجاز کشور مسدود شوند؛ اما 

این مساله علاوه بر ابعاد زیست محیطی، ابعاد معیشتی نیز دارد.

۶ ماه حبس تعلیقی برای دختر پادشاه سعودی
دادستان های فرانسوی برای تنها دختر پادشاه سعودی به جرم دست داشتن در خشونت و آدم 
ربایی، شش ماه حبس تعلیقی را خواستار شده اند. دادگاهی در فرانسه به صورت غیابی، حسه بنت 
سلمان، تنها دختر ملک سلمان پادشاه عربستان سعودی و خواهر ولیعهد این کشور را به اتهام دستور 
دادن به محافظ شخصی خود برای کتک زدن یک کارگر که در حال تصویر برداری از ساختمانشان 

بود، محاکمه می کند.  

دستگیری ۲ ناخدای نفتکش توقیف شده ایران 
منابع خبری روز پنجشنبه گزارش دادند که پلیس محلی جبل الطارق دو ناخدای نفتکش 
ایرانی توقیف شده در این منطقه را به اتهام نقض تحریم های اتحادیه اروپا علیه سوریه بازداشت 
کردند.به گزارش ایرنا، پلیس جبل الطارق اسناد و سیستم های الکترونیکی این نفتکش را نیز 
ضبط کردند.این گزارش می افزاید: پلیس همچنین یکی از خدمه این نفتکش را نیز دستگیر 

کرده است.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم: 

انگلیس بداند زمان دزدی در دریاها تمام شده است 
امام جمعه قم تعرض دولت انگلیس به کشتی ایرانی را محکوم کرد و گفت: انگلیسی ها بدانند زمانی 
یکه تاز منطقه و دزد سر آبراه های جهان بودید و نظام ارباب و رعیتی داشتید که اکنون زمانش تمام 

شده است.
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در مصلای قدس برگزار شد با 
گرامیداشت دهه کرامت و تبریک ایام ولادت حضرت معصومه)س(، حضرت احمد بن موسی)ع( و امام 
رضا)ع( اظهار کرد: هجرت بزرگ امام رضا)ع( و حضرت فاطمه معصومه)س( مشهد را به قطب نورافشان 
معارف الهی و قم را نیز به مرکز علم و دانش تبدیل کرد.وی با اشاره به اینکه در مسئله مالیات باید جلوی 
فرارهای مالیاتی گرفته شده تا به مدد توسعه صنعت و کشاورزی و... اقتصاد بدون نفت محقق شود، افزود: 

دستگاه امور مالیاتی نیز باید نسبت به رعایت حقوق اقشار متوسط و پایین جامعه اهتمام داشته باشد.
امام جمعه قم تعرض دولت انگلیس به کشتی ایرانی را محکوم کرد و یادآور شد: انگلیسی ها بدانند 
زمانی یکه تاز منطقه و دزد سر آبراه های جهان بودید و نظام ارباب و رعیتی داشتید تمام شده و ملت های 
بزرگ عالم و انقلاب اسلامی به فضل الهی هرکجا که دست به جنایتی بزنید همانجا دست های جنایتکار 
شما را قطع خواهد کرد.وی با اشاره به اینکه آمریکایی ها شورای حکام را تشکیل دادند ولی سرشان به 
سنگ خورد، تاکید کرد: تمام ملت های عالم امروز حق را به ایران اسلامی می دهند و جهان در برابر 
ظلم های آمریکا مقاومت خواهد کرد و عهدشکنان راه به جایی نمی برند.وی ادامه داد: از یک سو عهد 
شکنی کرده و تحریم و تهدید را به صورت روزانه افزایش می دهید ولی از سوی دیگر دم از مذاکره 
می زنید؛ قطعا جبهه مقاومت در برابر شما ایستادگی خواهد کرد.اعرافی با اشاره به اینکه برخی از مزدوران 
منطقه نیز احساس شکست کرده و از پشت پرده برای مذاکره پیام می دهند گفت: شعله های خشم امت 
اسلام خیانتکاران را در کام خود فرو خواهد برد.وی با اشاره به تهدید جان شیخ زکزاکی در زندان های 
نیجریه یادآور شد: ملت ایران و حوزه های علمیه نگران شیخ زکزاکی و دیگر زندانیان مسلمان هستند. 
مسؤولیت هر خطری که متوجه شیخ زکزاکی شود با دولت نیجریه است و امیدواریم که دستگاه 

دیپلماسی نیز نسبت به پیگیری این مسئله اهتمام داشته باشند.

واقعیتهای  باید  گفت:  قم  استاندار 
اجتماعی را با رفتارسنجی مورد ارزیابی 

قرار داد.
بهرام سرمست شامگاه چهارشنبه در 
استان  عمومی  فرهنگ  شورای  جلسه 
آستانه حضرت  اداری  در ساختمان  قم 
افکار سنجی  کرد:  عنوان  معصومه)س( 
نمی تواند ملاکی برای دریافت واقعیات 
اجتماعی باشد.استاندار قم افزود: آماری که 
طبق افکارسنجی به دست بیاید با واقعیت 
فاصله زیادی دارد زیرا مردم بسیاری از 
واقعیات ها را بازگو نمی کنند و باید واقعیتها 
را با رفتارسنجی مورد ارزیابی قرار داد.وی 
از  با استفاده  اظهار کرد: آمارهای دقیق 
روش های علمی  در ریشه یابی واقعیت 
های اجتماعی و انجام تصمیم گیری های 
منطقی نقش مهمی دارد.سرمست بیان 
کرد: آماری که به درستی استخراج شود 
می تواند ملاکی برای رفع آسیب های 
اجتماعی و معضلات قرار بگیرد.وی گفت: 
میان واقعیات اجتماعی و پنداشتها، تفاوت 
های زیادی وجود دارد و باید این فاصله 
ها و تفاوت ها را به خوبی شناسایی کرد 
تا به نتیجه مطلوب برسیم.استاندار قم 
تاکید کرد: در آمار و بررسی رفتارها باید به 
طور غیر مستقیم وارد میدان شد و روش 
های تحقیقی را به شیوه های علمی و غیر 
مستقیم به کار برد، وقتی به آمار دقیق 
دست یابیم می توانیم به طور منطقی برای 
رفع مشکلات و معضلات،تصمیم گیری 

کنیم. سرمست با اشاره به اهمیت برگزاری 
جلسات شورای فرهنگی در تصمیم گیری 
های کلان استانی بیان کرد:در این جلسات 
باید مدیران حضوری مستمر داشته باشند و 
برای مصوبات اقدام به تصمیم گیری کنند.

وی گفت:هر چه موضوعات این جلسات به 
طور دقیق و کارشناسی شده مورد ارزیابی 
قرار بگیرد بیشتر می توانیم در احصای 
موفق  موجود،  مشکلات  رفع  و  مسائل 
عمل کنیم.استاندار قم عنوان کرد:هر چند 
برخی از واقعیات ها تلخ است ولی باید با 
آمار صحیح برای همین واقعیات ها تصمیم 

های واقع بینانه بگیریم.
 آیت الله سعیدی :

فرهنگ عمومی قم مورد اهتمام 
دستگاه های استانی باشد

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه 
)س( نیز در این جلسه  گفت: دستگاه های 

استانی نسبت به اهمیت و توسعه فرهنگ 
و  هنجاری  به  نا  با  مقابله  و  عمومی 
آسیب های اجتماعی اهتمام داشته باشند. 
آیت الله سید محمد سعیدی افزود: ادارات 
استان همچنین نسبت به اهمیت مساله 
زائر فرهنگی و حفظ چهره معنوی قم 
برنامه ریزی کنند.وی افزود: حفظ چهره 
معنوی و مذهبی قم از دغدغه های اصلی 
دلسوزان بوده و لازم است تا نسبت به این 
مساله در بین دستگاه های استانی تدبیر 

سنجیده ای اندیشیده شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم:

بیانیه گام دوم انقلاب در هفت محور 
اصلی تبیین می شود

اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل   
قم  نیز دراین جلسه گفت: بیانیه گام دوم 
انقلاب در حوزه علم و پژوهش، معنویت 
و اخلاق، اقتصاد، عدالت و مبارزه با فساد، 

روابط  و  ملی  عزت  آزادی،  و  استقلال 
خارجی تبیین می شود. 

سید موسی حسینی کاشانی افزود: این 
هفت محور با محوریت جهاد دانشگاهی 
استان تدوین و به وسیله دستگاه های همکار 

آن ها دنبال خواهد شد.
باید  استان  ادارات  کرد:  اضافه  وی 
به صورت فصلی اقدام های خود در رابطه 
با تبیین و اجرای بیانیه گام دوم انقلاب 
عمومی  فرهنگ  شورای  جلسه  در  را 

ارائه دهند.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم 
انقلاب در اواخر ماه بهمن 97 در بیانیه 
ای خطاب به جوانان و آینده سازان ایران، 
برداشتن گام بزرگ دوم به سمت آرمان 
فصل  هفت  در  را  اسلامی  انقلاب  های 

تبیین کردند.
حسینی کاشانی در ادامه با اشاره به 
رفتاری  فرهنگ  آمارگیری  طرح  نتایج 
جلسات  در  گفت:  ایرانی  خانوارهای 
جداگانه ای نسبت به نتایج این تحقیق در 
رابطه با قم بررسی های دقیق تری انجام 

خواهد پذیرفت.
جلسه  یکمین  و  هشتاد  و  یک صد 
شورای فرهنگ عمومی قم با حضور اعضا 
برگزار شد و در آن مباحث مربوط به تبیین 
بیانیه گام دو انقلاب، بزرگداشت چهلمین 
سالگرد برپایی نماز جمعه و برنامه های 
کرامت  دهه  در  استانی  دستگاه های 

موردبررسی و تبادل نظر قرار گرفت.

استاندار قم:

واقعیت های اجتماعی باید با رفتارسنجی ارزیابی شود

مرد نان آور خانواده را ببینید!کاریکاتور

بر اساس گزارش ها و آمارهای موجود مردم کشورمان در مصرف »نان« چیزی حدود 23 درصد از این ماده غذایی 
پرمصرف را دورریز می کنند که این حجم از دورریز نان، هزینه های بسیاری را بر اقتصاد کشور وارد می کند.

مهدی عزيزی 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم مطرح کرد

مخالفت شهرداری و شورا 
با تعرفه های نظام  مهندسی قم

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با بیان اینکه به دلیل وضعیت 
رکودی که در ساخت وساز داریم، مخالف تحمیل هرگونه هزینه اضافی به 
مردم هستیم، گفت: شورای اسلامی شهر هم حامی این موضع شهرداری 

است و با افزایش و نرخ فعلی نظام  مهندسی به کلی مخالف است.
تعرفه های  اینکه سال گذشته هم  به  اشاره  با  غلامرضا جانقربان 
نظام مهندسی نسبت به تعرفه های قبلی، افزایش چشم گیری داشت و ما 
بیش از 90 درصد افزایش را جایز نمی بینیم،  تأکید کرد: در این موضوع 
شهرداری قم مخالفت شدید نسبت به تعرفه های جدید نظام مهندسی 
استان قم دارد و ما به ازای هفت یا هشت مورد تعرفه که نظام مهندسی 
داشته با افزایش حداکثر 10 درصد متناسب با نرخ تورم که بانک مرکزی 
اعلام کرده، موافقیم اما با مصوبه کمیته چهارجانبه مخالفیم و به همین دلیل 
آن را امضا نکردیم.معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با بیان اینکه 
به دلیل وضعیت رکودی که در ساخت وساز داریم و بالا رفتن هزینه های 
تمام شده مسکن، مخالف تحمیل هرگونه هزینه اضافی به مردم هستیم، 
گفت: شورای اسلامی شهر هم حامی این موضع شهرداری است و با افزایش 
و نرخ فعلی نظام  مهندسی به کلی مخالف است.جانقربان خاطرنشان کرد: 
معماران هم در یک بحث درون سازمانی به تعرفه های خود اعتراض دارند 
و این موضوع قطعاً روی سیما و منظر شهری تأثیر دارد و در شرایط رکود 
مسکن که به ویژه اقشار آسیب پذیر و کم درآمد، بخش قابل توجهی از صدور 
پروانه و طراحی و نقشه را به خود اختصاص می دهند،  این اجحاف در حق 

مردم است و ما در برابر آن ایستاده ایم.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم :

نشاط اجتماعی در قم در چارچوب 
مسائل دینی اجرا می شود

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم گفت: 
جشنواره ها در قم با بحث نشاط اجتماعی در چارچوب دین دنبال می شود 
و باید متناسب با سنین مختلف برنامه هایی داشته باشیم که با توجه به 

نیازهای محلی و منطقه ای تدارک دیده شده باشد.
حسن مالکی نژاد در حاشیه بازدید از جشنواره اقوام و عشایر با بیان اینکه 
هویت شهر قم باید به درستی معرفی و عرضه شود،اظهارداشت : وظیفه ما 
حفظ و حراست از سابقه، سنت و هویت شهری است و با توجه به حجم 
مهاجرت به قم قطعاً با کوتاهی در این زمینه صدمه جدی می خوریم و در 
آینده از هویت شهر چیزی باقی نمانده که بتوانیم در مورد آن صحبت کنیم.

مالکی نژاد با تأکید بر اهمیت بررسی و نقد و نظر در مورد این جشنواره 
در حین و بعد از برگزاری و آسیب شناسی کارشناسی جهت استخراج نقاط 
ضعف و قوت آن، یادآور شد: جشنواره ها در قم با بحث نشاط اجتماعی در 
چارچوب دین دنبال می شود و باید متناسب با سنین مختلف برنامه هایی 
داشته باشیم که با توجه به نیازهای محلی و منطقه ای تدارک دیده شده 
باشد و نمی شود برای شهر یک نسخه واحد پیچید.وی اظهار داشت: شادی 
در قالب مبانی دینی همراه با تفریح سالم به یک فرهنگ و نشاط اجتماعی 
مداوم تبدیل خواهد شد که به مرور زمان برای دیگران نیز الگو می شود و 
یکی از برنامه های ما معرفی شادی با الگوگیری از فرهنگ دینی بوده و 
برنامه های بسیاری می توانیم داشته باشیم که در عین سالم بودن، آموزنده و 

مفرح باشد و این را یک سرمایه گذاری برای آینده می دانیم.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم :

حل مشکلات دکه های میدان ۷۲ تن 
همت مدیران شهری را می طلبد

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر اینکه حل مشکلات 
دکه های 72 تن قم همت مدیران شهری و استانی را می طلبد، گفت: 

تخلفات کسانی که دکه دارند اضافه بنا و بنای بدون مجوز است.
حسین اسلامی اظهار داشت: دکه های موجود در میدان 72 تن در حد 
محدودی و به  صورت موقت برای حل شدن مشکلات بخشی از جانبازان 
استان قم اختصاص پیداکرده است، ولی افراد آن  را توسعه داده و از محدوده 
اولیه فراتر رفته اند و مشکلاتی را برای مالکینی که در آن محدوده دارای 
زمین با سند رسمی هستند به وجود آورده اند.سخنگوی شورای اسلامی 
شهر قم با بیان اینکه تخلفات کسانی که در میدان 72 تن دکه دارند اضافه 
بنا و بنای بدون مجوز است، افزود: این مهم به کمیسیون ماده صد ارجاع 

داده شد و در نهایت این کمیسیون رأی به قلع  و قمع بناهای موجود داد.
اسلامی ادامه داد: جهت مساعدت به جانبازان و ایثارگران که در محل 
فوق دکه هایی را دارند، استان تصمیم گرفت که بعد از عوارضی زمینی را 
به آن ها اختصاص دهد و با مدارا این عزیزان را متقن کند.وی با اشاره به 
اختصاص مهلت زمانی شش ماهه به این موضوع، گفت: این کار به منظور 
انجام رأی کمیسیون ماده صد و در راستای همکاری داوطلبانه این افراد 
انجام شد.سخنگوی شورای اسلامی شهر قم افزود: زمان موصوف سپری شده 
است و مالکینی که دارای سند رسمی هستند نسبت به عدم اجرای آرا 
کمیسیون ماده صد اعتراض دارند که از نظر قانونی حق با مالکین است.

اسلامی ابراز کرد: مقرر شد موضوع در جلسه ای با حضور نماینده دادستان، 
مدیرکل امور شهری استانداری قم، مدیرکل ستاد پیشگیری از تخلفات 
شهری و شهردار منطقه در کمیسیون تلفیق مطرح شود و باملاحظه جوانب 
امر نسبت به حل مشکل مالکین و همچنان کسانی که به مبادرت به احداث 

دکه ها کرده اند اقدامات مقتضی انجام گیرد.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

اجرای پروژه های نقش  برجسته 
در پل های شهری

پروژه های  اجرای  از  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان  مدیرعامل 
نقش برجسته در پل های مهم شهری خبر داد.

سیدمحمد موسوی منش با تاکید بر اینکه یکی از شاخه های فعالیت 
سازمان زیباسازی بحث نقاشی های دیواری و نقش برجسته ها است، اظهار 
کرد: دو سال گذشته 5 فراخوان کشوری داشتیم که در 4 مورد نقاشی 
دیواری و گرافیک شهری بوده تا بتوانیم سلیقه کشوری را در شهر داشته 
باشیم و در این موضوع بانک اطلاعاتی خوبی از کل کشور به دست آوردیم 
و فعالیت های زیباسازی شهر سلیقه کشوری است.مدیرعامل سازمان 
زیباسازی شهرداری قم با تاکید بر اینکه سال گذشته 25 هزار مترمربع 
نقاشی دیواری انجام شد که اولویت ورودی های شهر بود، گفت: در حوزه 

نقش برجسته ها هم دو پروژه فاخر داشتیم که در مقدمات قرارداد است.
موسوی منش با بیان اینکه یکی پروژه تونل غدیر که قرار است نقش 
برجسته حضرت خدیجه باشد، زیرگذر بعثت هم همینطور، افزود: نقش 
برجسته پل 72 تن، پایه های پل مصطفی خمینی، احیا و بهسازی نقش 

برجسته برخی دیگر پل ها از برنامه های امسال است.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم خبرداد

جابجایی بیش از یک میلیون و ۹۰۰ هزار 
نفر از پایانه های مسافربری قم

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از جابجایی بیش 
از یک میلیون و 900 هزار نفر از پایانه های قم خبر داد.

رضا پوریافر با اشاره به عملکرد سازمان پایانه های مسافربری شهرداری 
قم، اظهار داشت: در سال گذشته بیش از 131 هزار دستگاه اتوبوس، 
مینی بوس و تاکسی برون شهری از خدمات این سازمان برای جابجایی 
مسافران استفاده کرده اند.مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری 
قم با بیان اینکه مجموع جابجایی های مسافرین در سال گذشته به بیش 
یک میلیون و 989 هزار نفر رسید، ابراز کرد: این تعداد مسافر از پایانه ها و 
پارکسوارهای این سازمان جابجا شده اند که نسبت به سال 96 با رشد حدود 
10 درصدی روبرو شده است.پوریافر ادامه داد: 544 دستگاه اتوبوس در 
سال گذشته بیش از 21 هزار و 760 زائر عراقی را از مرز مهران وارد پایانه 

مرکزی شهر قم کرده اند.

اخبــار

پیام آموزشی 
بخشی از سلامت ما در سفر در گروی 

سلامت خودروی ماست. با معاینۀ فنی معتبر 
سلامت سفر کنیم. 

پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک


